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PRED SEMINARJEM 
SLOVENSKE SKUPNOSTI

V soboto, 12. t.m., bo v Devinu semi
nar, ki ga prireja deželno vodstvo Slovenske skupnosti. 
Neuspeh na zadnjih deželnih volitvah postavlja Sloven

sko skupnost in vse, ki v njej delujemo, pred zahtevo, da 
na novo premislimo svoj položaj, prehojeno pot, pa tudi 
cilje in sredstva našega nadaljnjega delovanja". Tako je 
napisal deželni tajnik edine slovenske politične organi
zacije v Italiji M artin  Brecelj v vabilu na omenjeni semi
nar, ki bo notranjega značaja in bo predvidoma trajal od 
15. ure do 19.30. "Premislek o naši stranki terja - še be
remo v vabilu - tudi pretres položaja in možnosti na- 
daljnjega razvoja celotne naše narodnostne skupnosti".

Res je, da je Slovenska skupnost že na dveh zapored
nih volitvah ostala brez svojega predstavnika v deželnem 
zboru Furlanije-Julijske krajine, a je prav tako res, da se je 
to zgodilo ne to liko po krivdi tradicionalnih volivcev li
pove vejice, temveč predvsem zato, ker so tako hotele 
Politične sile večinskega naroda (žal tudi ob podpori n ji
hovih slovenskih kolaboracionistov). Kot pribito namreč 
drži, da bi SSk mirno samostojno izvolila svojega dežel
nega poslanca tako leta 1993 kot v letošnjem juniju, če 
deželni zbor ne bi bil spremenil dotedanjih volilnih pred
pisov tik  pred predzadnjimi volitvami.

Slovenske skupnosti in slovenske narodne manjšine v 
Italiji v tej zvezi ne morejo prav nič zanimati disputi o- 
krog proporčnega in večinskega volilnega sistema iz zelo 
Preprostega razloga, ker za slovensko narodno manjšino 
ne prihaja v poštev oblast, temveč le prisotnost njenih 
'zvoljenih predstavnikov v vseh zakonodajnih in uprav
nih telesih, kjer se sklepa in odloča o njeni usodi.

Ze od deželnih volitev leta 1993 smo priča absurdu, 
da v deželnem zboru Furlanije-Julijske krajine ni pred
stavnika slovenske manjšine, čeprav je bila prav njena 
Prisotnost odločilni razlog, da je republiška ustava dolo
čila za to deželo poseben statut. V  tem pogledu se Slo
venska skupnost ne more posipati s pepelom, če v leto
šnjem juniju ni izvolila svojega deželnega poslanca. Ja
sno je namreč, da se je to zgodilo, ker so tako odločili t i
sti, ki imajo škarje in platno v svojih rokah. To pa še ne 
Pomeni, da bo takšno stanje trajalo v nedogled. Naloga 
Slovenske skupnosti pa je, da večinski narod v državi in 
Predvsem mednarodno javnost jasno opozori, da ne bo 
mirovala vse dotlej, dokler se ne bo pravično uredilo 
vprašanje zajamčenega zastopstva manjšine, kar je zanjo 
danes gotovo naravnost življenjskega pomena.

Seminar, ki ga bo 12. t.m. priredilo deželno vodstvo 
Slovenske skupnosti, bo gotovo pomemben dogodek v 
življenju naše manjšinske politične organizacije in tudi v 
življenju celotne manjšine. Zato mu želimo največjega 
nspeha. Razprava naj bo čimbolj poglobljena in tudi 
kritična. Prepričani pa smo, da ne bo nihče postavil v 
dvom nadaljnjega obstoja SSk, saj bi si v tem primeru 
sami žagali vejo, na kateri sedimo. Odpovedali bi se 
namreč pravici, da sodelujemo pri oblikovanju temelj
nih smernic vsedržavne politike, predvsem pa pri obliko
vanju lastne prihodnosti.
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ŠTIRJE P O LN I D N E V I 8. DRAGE M L A D IH  IN  DRAGE 98

IZZIVI DRAGE
IVAN ŽERJAL

V nedeljo, 6. septembra, 
so se s predavanjem Jožeta 
Pučnika zaključili 33. študijski 
dnevi Draga 98. Strniti štiri
dnevno dogajanje pod šoto
rom v parku Finžgarjevega 
doma na Opčinah, kjer sta od 
3. do 6. t.m. potekali 8. Dra
ga mladih in Draga 98, v en 
sam članek, ni lahko, pa naj 
bo prispevek še kako obse
žen. Ni lahko, saj tu ne gre

samo za predavanja, okrogle 
mize in predstavitve knjig, gre 
za posege v razpravo, gre za 
to, kako so udeleženci sprem
ljali dogajanje, gre na koncu 
tudi za vrsto drobnih dogod
kov ter srečanj i n občutkov ob 
njih. Vse to sta Draga in Dra
ga mladih in v tem je verjetno 
tudi čar teh manifestacij, za ka
teri sta najbolj zaslužna glav
na prireditelja, Društvo slo
venskih izobražencev in Mla
di v odkrivanju skupnih poti.

Prireditelji Drage mladih 
(letos je bilo največje breme 
organizacije na ramenih Zdru
ženja katoliških študentov iz 
Ljubljane) so si že od vsega 
začetka, se pravi od leta 1991, 
zadali cilj, da, z razliko od "sta
rejših", vzamejo v poštev to
čno določeno tematiko, na
mesto štirih predavanj o raz
ličnih temah. Letošnja tema je 
bilaMesto civilne družbe v de
mokraciji: šlo je za to, kakšno 
vlogo naj ima t.i. civilna dru-

OB ZAČETKU ŠOLSKEGA LETA

NALOŽBA ZA P R IH O D N O S T
MAJDA ARTAČ STURMAN

September je spet tu: vsiljivi televizijski 
oglasi, reklamni panoji in lepaki, privlačne iz
ložbe papirnic in živahne veleblagovnice nas 
že kak teden opozarjajo na začetek novega 
šolskega leta. Po počitniškem mrtvilu se ob
navlja kulturna, športna in razvedrilna deja
vnost naših društev, saj bodo od Milj do Ka
nalske doline polagoma stekli tudi raznovr
stni jezikovni in računalniški tečaji za otroke 
in odrasle, glasbeni pouk, pevska dejavnost, 
telovadne ure, ki se marsikje odvijajo v šol
skih telovadnicah in učilnicah.

Šolska vrata se v zadnjih letih odpirajo raz
ličnim dejavnostim, slovenska šola pa se vse 
bolj vrašča v krajevno stvarnost. Tako so hva
levredne in odmevne pobude nekaterih šol, 
na katerih učenci pod mentorstvom učiteljev 
raziskujejo vaško zgodovino in običaje, zbi

rajo ljudske pesmi in svoje delo predstavljajo 
v raziskavah, biltenih, na razstavah ali prire
ditvah. Marsikje se tiskajo šolska glasila, ki 
spodbujajo mlade k pisanju in sodelovanju. 
Tudi proslave ob pomembnih obletnicah pri
tegnejo veliko število sodelujočih: od učencev 
in njihovih staršev do glasbenih in pevskih 
skupin iz ožje ali širše okolice. Šola s svojo 
centripetalno silo postaja jedro kulturnega 
in družabnega življenja.

Na predavanjih, Prešernovih proslavah in 
prireditvah se okrog šolskega jedra zbira pre
cejšnje število ljudi. Vsaka še tako majhna šo
la, tudi z majhnim številom učencev, je torej 
pomemben socializacijski prostor, zato mora 
ostati. Postati pa mora vse bolj tudi kulturna 
delavnica, kovnica novih idej in načrtov, ki 
krepi, ohranja in ustvarja kulturno in narod
no zavest.

STRAN 2

j žba, se pravi združenja, dru- 
! štva, gospodarstvo, mediji,
| skratka državljani, v državi, v 
kateri živijo. V predavanju To- 

' neta Jamnika ter v obeh okro
glih mizah in v razpravah so 
si udeleženci verjetno ustva
rili precej dobro sliko možno
sti in meja, ki jih  imajo kom- 1
ponente civiIne družbe, in to  *
v dveh državah, tako v Slove- * ...............v C_ETRTEK

; niji kot v Italiji. Ce se v Slove- io. s e p te m b ra  

| niji civilna družba, vredna te- 1998 
j  ga imena, zelo težavno vzpo- 
1 stavlja zaradi še vedno pre- 
i vladujočih "starih sil", je  v Ita- 
i  liji zaradi pojava globalizacije 
začutiti, kot tudi drugod, splo
šno krizo na vseh področjih, 
pri čemer ravno sodstvo in 
mediji ne dajejo ravno najlep
šega zgleda. Vendar, kot so, 
vsak z drugimi besedami, de
jali udeleženci prve okrogle 
mize - časnikar tednika Mag 

| Janez Markeš, ustavni sodnik 
republike Slovenije Peter Jam- 

; brek, predsednik SSO Sergij 
Pahor in Samo Pahor - brez 

, razvoja in delovanja raznih sa- 
j mostojnih združenj državlja
nov ne gre. Treba je vztrajati, 
saj, kdor vztraja, na koncu 
zmaga. Verjetno najzanimivej
ša je bila okrogla miza, ki je 
sklenila 8. Drago mladih, z 

! naslovom Ključni p rob lem i 
mladinskega dela in dela za 

j mlade. Slovenski m inister za 
delo Tone Rop, vodja projek- 

| ta Skala Martin Lisec, bivši m i
nister v študentski vladi Uroš 
Slamič ter ravnatelj SDGZ Voj
ko Kocjančič so, vsak s svo
jega zornega kota, podali ana
lizo stanja današnje mladine 

! v Sloveniji in v zamejstvu ter 
I možne rešitve. Posebej je  bila 
i  tu poudarjena važnost pre- 
; ventivne vzgoje mladih, sode
lovanje vladnih in nevladnih u- 

! stanov itd. Zamisliti pa bi se 
morali nad sliko, ki jo je o za
mejski m ladini podal Vojko 
Kocjančič. Iz njegovega pose
ga izhaja, da je  generacija 
mladih od 15 do 30 let gene
racija nevidnih, ciničnih in pra
gmatičnih ljudi, ki jim  družba 
ne nudi vrednot. Ti ljudje mi- 

i slijo najprej na zabavo, izmika
jo se odgovornostim in iščejo 

| čim  manj težavno službo. Vz
rokov za to je več, vsekakor 

! bi morali biti na to pozorni. 
— — STRAN 6

Janez Povše
POTREBUJEMO VEČ SOLIDARNOSTI

Zahvale uč ite lji ne iščejo, jo  pa potre
bujejo tako kot vsi drugi ljudje... Spoštljiv 
odnos je najmanj, kar sme človek priča
kovati od sočloveka, in p ri tem učite lj ne 
more b it i izjema. (Berta Golob)

Alojz Tul, Vida Valenčič 
RUSIJA NA KOLENIH m f l  Marko Tavčar

POLETNI PEVSKI TEDNI NA O PČINAH

IJurij Paljk /  intervju 
ZORA KOREN SKERK VRHO VCI PO G R A D N IK O VIH  POTEH

Matjaž Rustja
DRAGA, NENADOMESTLJIVI FORUM

EU Kristina Bednarik
MED SLOVENCI V HAMBURGU

Nada Pertot
JEZIKOVNI KOTIČEK

j Mara Petaros
EVRO: NAŠA NEZNANKA

m
Jurij Paljk
AKADEMIJA V SVEČAH

Egidij Vršaj 
JUBILEJ 2000: M ODERNA EKONOMIKA.
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NALOŽBA...

Ob začetku šolskega leta sicer ostaja še ve
liko negotovosti, nerešenih vprašanj in pro
blemov (nova matura, podaljšano obvezno 
šolanje, položaj nekaterih šol, število stolic, 
položaj suplentov), ki mučijo italijansko šol
stvo in še posebej slovenske šole v Italiji. V 
tem nelahkem času naj nam bo vodilo skrb za 
zdravo in prijazno šolo, povezano z družbeno 
stvarnostjo, skrb za kvaliteto medosebnih od
nosov. Pozornosti naj bo deležen vsak učenec, 
da bo mogel razviti svoje sposobnosti in se 
kasneje tvorno vključiti v našo stvarnost kot 
njen dejavni sooblikovalec.

Kot posrednica kulturnih pridobitev, znanja 
slovenskega jezika in temeljnih vrednot odi
grava slovenska šola v zamejstvu nenadome
stljivo vlogo, zato ji moramo zagotoviti obstoj 
in kontinuiteto ne samo s pravnega, ampak tudi 
s človeškega vidika. Kajti vitalnosti slovenske 
šole ne bodo ohranjali samo državni prispevki 
niti ne sodobno opremljeni računalniški labo
ratoriji, marveč predvsem otroci, učenci in di
jaki. Vanje je vredno verjeti in vlagati: to je naj
boljša naložba za našo skupno prihodnost.

KOROŠCI 
SEZNANJENI 

S PREDLOGOM  
ZAŠČITNEG A  

ZAKONA
V Portorožu so se 

srečali p redsedn ik  
Narodnega sveta Ko
roških Slovencev in 
sodelavci s podpred
sednikom Slovenske 
skupnosti Marjanom 
Terpinom in članom 
deželnega ta jn ištva 
D a m ija n o m  T e rp i
nom, ki sta koroškim 
zastopnikom obrazlo
žila stališče SSk do 
predloga zaščitnega 
zakona za Slovence v 
Italiji, ki ga je  izdelal 
poslanec Maselli. SSk 
je namreč ocenila, da 
je ta predlog nespre
jemljiv, dokler se po
vsem ne spremeni če
trti člen, saj bi tak, ka
kršen je, pomenil za 
Slovence v Italiji po
novno odlaganje vsa
ke zaščite v nedogle- 
den čas. Nesprejem
ljivo je  namreč, da re
publika Italija po več 
kot petdesetih letih 
skuša le izigrati slo
vensko manjšino, ki 
živi v njenih mejah, in 
se ne misli resno lo ti
ti tega problema.

Koroški zastopniki 
is o  p re d s ta vn iko m  
SSk zagotovili solidar
nost in bodo o tem 
informirali tudi avstrij- 

i  ske politike, kar ima 
poseben pomen se- 
daj, ko le-ti predsedu- 

| jejo Evropski zvezi.

SLOVENŠČINA  
NAJ POSTANE  

U R A D N I J E Z IK  EZ
P ris to jn i o d b o ri 

državnega zbora Slo
venije obravnavajo iz
hodišča za pogajanja
o vstopu slovenske 

i države v EZ. Začetek 
! pogajanj napovedujejo 
za čas pred koncem 
leta. V izhodiščih za 
področje kulture je kot 
na jbo lj pom em bna 
vsebovana zahteva, da 
slovenščina postane 
uradni jezik EZ. Zago
tovila v tem  smislu so 
pristojni organi v Bru- 

| siju že večkrat dali.
Skrb za usodo slo

venščine je pred krat
kim izrazil Sergij Pel
han, nekdanji minister 
za kulturo. Po njego
vem je v Sloveniji "med 
m ladim i na m nogih 
področjih angleščina 
že skoraj enakovre
den jezik slovenščini".

TJA OD SVETA 
DO MANJŠINE VSI 
POTREBUJEMO VEČ 
SOLIDARNOSTI

Skoraj n i mogoče verjeti, kaj vse se dogaja 
oz. ne dogaja v Posočju po  potresu. M in ili so 
meseci, država še vedno ni učinkovito ukrepa
la in prizadeti so na svojo roko pričeli obnav
ljati svoje domačije. Prej jim  je  bilo namreč re
čeno, da morajo počakati na uradna obnovit
vena dela. Človek bi pomislil, da se kaj takšnega 
lahko zgodi le v m ladi in neizkušeni državi, to
da zelo podobne stvari se dogajajo v Italiji, ki 
je  država z utečeno demokracijo in trdnim i m o
ralnim i temelji, na katera se pogostoma skli
cuje. V Samu se po  katastrofalnem majskem  
zemeljskem potresu s strani države kar nekaj 
dolgih mesecev ni zgodilo prav nič. Upravičeno 
lahko ugotovimo, da se v obeh prim erih zelo 
težko počutim o varne v misli na m ožno ne
srečo, ki b i nas utegnila prizadeti. Z eno bese
do: v sodobno državo je  v mnogo prem ajhni 
meri vgrajena solidarnost, torej pripravljenost 
priskočiti na pom oč lastnim ljudem  v stiski.

O b tem se je  mogoče spom niti tud i širših 
razmer, zakaj ne kar sveta. Svet postaja ena sa
ma celota, toda podatki pripovedujejo, da se 
razlike m ed razvitim i in revnim i povečujejo, 
da je  vse več lakote in bolezni. Jasno je, da je  
tu na potezi razviti svet, ki se še vedno oklepa 
čuta za dobiček in vse prem alo čuta za soli
darnost. Solidarnost kot da bi bila izmišljotina 
moralistov in sanjačev, realna politika je  več 
kot toliko ne upošteva. Azijska in ruska finančna 
kriza sta nemara v službi "prisilne" uveljavitve 
solidarnosti: česar razviti svet n i hotel dati, če
prav b i lahko dal, m u bo odvzeto? Kaj res n i
smo dovolj usposobljeni, da bi ustvarjali svet 
novega časa tako, da b i dajali najnujnejše stva
ri tistim, ki jih  nimajo ? Zdi se, kot da vsi skupaj 
v nujo solidarnosti še nismo dovolj prepričani, 
kot je  bilo na prim er videti iz nedavnega televi
zijskega pogovora z italijanskimi ekonomisti in 
podjetn ik i o razlogih in posledicah ruske kri
ze. Na vprašanje, ali ob ogrom nih dobičkih 
vlaganja v Rusijo n i b ilo  vendar mogoče pred
videvati, da se prav takšna situacija praviloma 
lahko preobrne v nasprotno smer in padec, ni 
želel nihče odgovoriti. Zavladal je  mučen in 
zgovoren molk. Vse se je  očitno odvijalo po  
načelu dobička in brez misli na kakršno koli 
solidarnost.

Kar se tiče nas in naše manjšine ter seveda 
tudi mlade države Slovenije, pa je  mogoče opo
zoriti na tisto manjkajočo solidarnost, ki bi jo  v 
korist vseh morali uresničiti v m isli na lasten 
narod. Bolj b i lahko b ili solidarni do drugače 
mislečih rojakov v polpretekli zgodovini, s čimer 
b i drug v drugem prepoznali nepogrešljive p ri
padnike istega rodu, istega naroda. Tovrstna 
solidarnost b i poenotila našo zgodovino in uso
do ter nas človeško približala in obogatila.
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ALOJZ TUL

O  gospodarski in politični 
krizi Rusije oz. Ruske fede
racije se razpisuje svetovno 
časopisje in vsakodnevno ob
širno poročajo radijski in tele
vizijski mediji. Vsi se zaskr
bljeno sprašujejo, kaj bo ta 
kriza prinesla oz. kako se bo 
dala rešiti, če se sploh rešiti 
da. Veliko odmevnost zadnjih 
dogajanj v Moskvi je  pripisati 
dejstvu, da v primeru Rusije 
gre za glavno naslednico nek
danje Sovjetske zveze in po 
razsežnosti največjo državo 
na zemlji s 17 m ilijoni kva
dratnih kilometrov in 150 m i
lijoni prebivalcev, ki ima po
leg velikih naravnih bogastev 
tolikšno količino jedrskega o- 
rožja, da lahko z njim večkrat 
uniči življenje na našem pla
netu.

Oglejmo si zato v glavnih 
obris ih  nastanek današnje 
Ruske države in njen burni 
politični razvoj, ki je  pripeljal 
do današnjega kriznega sta
nja. Potem ko so predstavni
ki Beloruske republike, Ruske 
federacije in Ukrajine kot u- 
stanoviteljic federacije Sovjet
ske zveze (leta 1992) 8. de
cembra 1991 slovesno raz
glasili njen razpust, je bila od
prta pot novi geopolitični ure
ditvi na prostoru odpravljene 
Sovjetske zveze. Na tej osnovi 
se je, zgodovinsko gledano, 
spet obnovila država z dvoj
nim imenom Rusija-Ruska fe
deracija. To seje uradno zgo
dilo 17. aprila 1992. Z  ime
nom Rusija so hoteli pouda
riti državotvornost ruskega 
naroda, z imenom Ruska fe
deracija pa skupno državo
tvornost vseh narodov in lju
dstev, živečih na prostranem 
ozemlju nove državne tvorbe.

Od nekdanjih članic Sov
jetske zveze so se v tem ob
dobju osamosvojile Ukrajina, 
Belorusija, Estonija, Letonska, 
Moldavija, Azerbajdžan, Kir
gizija, Uzbekistan in Tadžiki
stan. Še prej, t.j. 1990 oz. 
1991, sta se osam osvojili 
Georgija in Litva.

Do dejanskega razpadanja 
Sovjetske zveze pa je prišlo 
že pred njeno pravno smrtjo, 
ko je bil na njenem krm ilu še 
M ihael Gorbačov, oče refor
mnega procesa, znanega pod 
imenom "perestrojka". Avgu
sta 1991, ko je bil Gorbačiov 
na dopustu ob Črnem morju, 
je prišlo do znanega poskusa 
državnega udara s strani sku
pine vplivnih mož načelu po
membnih položajev v državni 
upravi. Tedaj je prišel na po
vršje predsednik Ruske repu
blike Boris Jelcin, ki je pozval 
državne institucije in civilno 
družbo, naj se dvignejo proti 
vstajnikom in obranijo sedež 
parlamenta v Beli hiši v M o 
skvi. Uporniki so bili vojaško 
poraženi. S tem je bila Jelcinu 
odprta pot za odstavitev Gor
bačova in lastno politično uve
ljavitev na čelu nove Ruske fe
deracije oz. Rusije. Vodenje 
nove države pa se je izkazalo 
vse prej kot lahko. Razkroj 
sovjetskega upravnega, go
spodarskega in vojaškega u- 
stro ja je  nujno povzročil raz

novrstne težave v prilagajanju 
novim razmeram. Novona
stale politične stranke so tež
ko našle skupen imenovalec 
v bistvenih vprašanjih glede 
izvajanja potrebnih reform. 
Parlament (duma) in vlada sta 
si stalno nasprotovala, tako 
da tudi odobrenih reform de
jansko ni bilo oz. ni mogoče 
izvajati. To seje pokazalo po
sebno pri izterjevanju davkov 
in drugih dajatev. Primanjkljaj 
državnega proračuna v tem 
obdobju je vlada krila z naje
manjem mednarodnih posojil 
z visokimi obrestmi, k ijih  tre
nutno ne more vračati. Drža
va bi potrebovala druga med
narodna posojila. Tu seje rav- 
novesje zamajalo in povzro
čilo padec vrednosti rublja. 
Denarne borze v svetu so to 
zabeležile z občutnim  pad
cem sklepanja poslov v zvezi 
z naložbami v Rusiji. Ameriški 
predsednik C linton je med

svojim nedavnim obiskom v 
Moskvi dal jasno razumeti, da 
se morajo Rusi reševanja kri
ze najprej lotiti sami, šele po
tem bodo lahko računali na 
zunanjo pomoč.

Že itak težko gospodar
stvo in finančno krizo nevar
no zaostruje politična nestal
nost, ki jo, kot rečeno, pov
zroča stalno trenje med vla
do in parlamentom, v kate
rem imajo opozicijske stranke 
s komunisti na čelu znatno 
premoč. Predsednik Jelcin je
v nekaj mesecih trikrat menjal 
m inistrskega predsednika. 
Sedaj je spet na vrsti Černo- 
m irdin, ki skuša sestaviti ne
ke vrste vlado narodne reši
tve. Komunisti so sprva oblju
bili svoje sodelovanje, a so ga 
nato odpovedali. Zahtevajo 
predhoden odstop predsed
nika Jelcina, češ da je  on kriv 
za sedanje stanje.
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RAZPAD RUSIJE
V I D A  VAL EN ČIČ

V zadnjih tednih smo osu
plo strmeli v razkosano telo 
velike Rusije. Ko se je končala 
dolga faza komunizma, je ce
lotno svetovno mnenje slepo 
verjelo v ruskega leaderja Jel
cina, ne da bi ob tem pomisli
lo, da niti on nima v rokavu 
recepta za reformo te velikan
ske državne enote. Tako rek- 
lamizirana privatizacija, ki se 
je Zahodu zdela znak demo
kratizacije ruske družbe, je bila 
v resnici le farsa. Glavni akter
ji slednje pa so bili vedno isti 
vodilni kadri, ki so v novem si
stemu zaslutili možnost za fi
nančno špekuliranje. Privati
zacijski proces se ni opiral na 
zdravo konkurenco med za
sebniki, temveč je postal le 
igralnica za dotedanje me
nedžerje šeststotih državnih 
podjetij ali pa za zvite špeku
lante, ki so se na najrazličnejše 
načine dokopali do delnic. Po
sledica tega kaosa je današnja 
slika države: mafija vlada vse
povsod, obubožano prebival
stvo je na robu obupa, ker ne 
ve, s čim naj se preživlja, "novi 
bogataši" pa se kopljejo v luk- 
susu in najrazličnejših nasla
dah. Fotografija, ki je v zadnjih 
tednih obkrožila svet in ki na 
najenostavnejši način pona
zarja stanje, kaže klop v parku; 
na eni strani sedijo trije klošar
ji, umazani v svojih capah, ki 
štejejo, koliko kovancev pre
morejo. Na drugi strani klopi 
pa sedita dve brezhibno oble
čeni mladenki, ki listata mod
ne časopise. To je realnost. Še 
več. Danes niso na tleh le klo
šarji, temveč velika večina pre
bivalstva. Ob robu vsega tega 
pa obstaja tisti fenomen, o ka
terem so se razpisale svetov
ne reportaže: ruski bogataši se 
oddaljujejo od tipične figure 
bogataša, katere smo navaje
ni. Bogastvo teh ljudi je v celo
ti sad najrazličnejših prekup
čevanj, mafijskih interesov, 
prostitucije, v eni besedi uma
zanih poslov. In to bogastvo 
je takorekoč neomejeno, ker 
so njegovi lastniki požrli vse, 
kar je bilo mogoče v Rusiji po

žreti. Drama vsega tega je dej
stvo, da je bila tem špekulan
tom sploh dana možnost za 
njihove posle, to pa zato, ker 
Rusija ni imela (danes pa še to
liko bolj nima) pravega vodil
nega kadra. Politična arena je 
tako odprla duri pravim zve
rinam, ki so "politiko" urejeva
le, kot da bi bila lastna dača.

Do demokratizacije v drža
vi seveda ni prišlo, čemur je 
priča že sam bežen vpogled v 
ruski davčni sistem. Neo-kapi- 
talisti, kot se bogataši, ki se re
dijo ob umazanih poslih, radi 
nazivajo, ne plačujejo davkov. 
Zakaj pa naj bi jih, ko imajo s 
svojimi prispevki kontrolo, 
med drugim, tudi nad celotnim 
davčnim sistemom? Podatki 
govorijo o davčnem mošnjič
ku, ki je med letom 1996 in 
1997 zdrknil od 22% na 8%  
državne bilance, kar prišteva
jo statistike med najnižje od
stotke na svetu. Začaran krog 
pa se je vrtel dalje: ker držav
ljani ne plačujejo davkov, drža
va ne bo plačevala državlja
nov. V zadnjem letu so se na 
televizijskih zaslonih zvrstili 
otopeli obrazi tisočerih držav
nih uslužbencev vseh katego
rij (od vojakov do profesorjev, 
zdravnikov, železničarjev itd.), 
ki jim je bila za več kot leto dni 
zamrznjena plača.

V vsem tem času so špeku
lanti nagrmadili bajne vsote in 
jih prenesli čez mejo na odda
ljeni Ciper, ki velja za finančni 
paradiž ruskih mogotcev. O- 
tok je danes sedež dvatisoč (!) 
podružnic ruskih podjetij. Ra
čuni so enostavni: ogromen 
del denarja (večinoma javni 
denar ali pa denar, ki so ga v 
Rusijo prinesli tuji vlagatelji) je 
iz Rusije priletel na Ciper in bil 
tu shranjen, kar pomeni, da ni 
nihče več investiral v Rusiji sa
mi. Začaran krog se tu sklene: 
nihče več ne investira, nihče 
več ne more načrtovati prihod
nosti. Italijani pravijo temu po
javu "fuga di capitali", ves de
nar "beži" v tujino in ne ostaja 
na domačih tleh. Na le-teh o- 
stajajo le milijoni ljudi na psu.
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AKTUALNO

I N T E R V J U  / Z O R A  K O R E N  SKERK

OSTATI ZVESTI KORENINAM...
JURIJ PALJK

Gospo Zoro Koren Skerk poznamo kot odlično slikarko 
m ugledno damo, ki nas je skupaj s svojim možem, znanim  
odvetnikom in politikom dr. Jožetom Skerkom, letos pri
jetno presenetila z odprtjem Bajte, likovne galerije, ki naj 
bi postala na Krasu veliko slovensko središče likovnih 
umetnosti. Iz starodavne in izjem no lepo oprem ljene  
kraške hiše in gospodarskega poslopja ob njej sta zakonca 
Skerk z okusom za lepo in zavezanostjo lastnim koreni
nam uredila likovno galerijo, ki ji ni primere pri nas. Zato, 
•n ne samo zato, smo se v čudoviti kraški hiši - Bajti radi 
pogovorili s slikarko Zoro Koren Skerk.

Gospa Zora, p ro s im  vas, 
da se p redstav ite  našim  

bralcem.
Rojena sem na Pivki, v čudoviti 

vasi, posebno všeč mi je  njena lega. 
Oče Franc Koren je  bil gostilničar in 
Posestnik, mama je bila Pavla Ren
ko, gospodinja. Seveda je veliko po
la g a la  v domači gostilni in še prej 
v trgovini; kasneje je  prišla še pošta 
s telefonom, imeli pa smo tudi veli
ko kmetijo in dela ni nikdar manjka
lo. Že kot otrok sem se naučila de
lovnih navad, vse so nas naučili de
lati, za to sem staršem zelo hvaležna. 
Oče je vedno pravil: "Če ne znaš de
lati, ne moreš niti ukazati!" Že mla
da sem šla po svetu in nikdar me ni 
bilo strah nobenega dela, naučila 
sem se tudi obnašanja med ljudmi, 
staršem sem res iskreno hvaležna, 
ker so me naučili delovnih navad. 
Kot otrok sem bila že pred tremi leti
V šoli, ker vrtcev ni bilo. Prvi spo- 
rnin na moje otroštvo sega prav v 
to obdobje. Imela sem dve leti in pol 
in mama je po prvem dnevu v šoli 
vprašala italijansko učiteljico, kako 
sem se obnašala. Le-ta ji je  odgovo
rila, da sem "timida" - sramežljiva. 
Jaz nisem razumela tega izraza in 
sem mamo dobesedno vlekla za ro
kav, naj mi pove, kaj to pomeni; bala 
sem se, da ne bom mogla več v šolo. 
Tri leta sem tako obiskovala prvi raz
red, pisati in brati sem se naučila že 
pri treh letih, pri štirih sem se naučila 
pisati in brati v slovenskem jeziku; 
naučil me je vaški župnik pri vero
uku. Starši so napravili prošnjo, da 
sem smela prej v drugi razred, pro
šnji so ugodili in tako sem bila v šoli 
leto pred vrstniki.

Ste im eli že  ta k ra t  
veselje do risanja?

Da, že kot otrok sem rada risala. 
Kasneje sem šla v zavod v Ilirsko 
Bistrico k sestram notredamkam, ki 
so imele posluh za moje nagnjenje 
k risanju. Sestre so me vedno poši
ljale na tekmovanja v risanju, takrat
ni fašistični režim je namreč prirejal 
taka tekmovanja v vsaki pokrajini. 
Tako sem odšla tudi na tekmovanje 
v Benetke. Oblekle so me tako, da 
sem se zdela starejša. Takrat sem 
bila prvič v Benetkah in verjetno 
sem sestram dala kakšno zadošče
nje, ko so me rade pošiljale na tek
movanja.

K atereg a  leta  
ste p r iš l i  v Trst?

To je bilo leta 1949. Dve leti ka
sneje sem dobila službo na sloven
ski višji gimnaziji v Trstu. Prej sem 
sivela pri sorodnikih. V Trstu sem se 
fakoj vpisala v veliko tečajev risanja 
'n slikanja.

Z a k a j vas je  že  
od malega tako  močno 

p riv la če va lo  ris an je  
in kasneje slikanje?

Ker sem med risanjem in slika
njem lahko pozabila na svet okrog 
sebe, sem se lahko poglobila samo 
v svoje delo. Risanje mi je dajalo ve
dno veliko zadoščenja in veselja. Ra
da sem se učila veliko stvari. Poglej
te, nobenega talenta nimam za glas
bo, a sem se v zavodu pri sestrah 
najprej v Ilirski Bistrici in kasneje na 
Reki vseeno učila igranja violine in 
klavirja. Ko sem dom a povedala 
sestri, ki je imela talente za glasbo, 
da obiskujem tečaj risanja, m eje na
govarjala, naj se raje posvetim gla
sbi. Jaz pa sem imela samo željo po 
znanju. Tako sem se naučila igrati 
tudi klavir. Ne znam pa igrati brez 
not, a mi je igranje na klavir pome
nilo in mi še pomeni veliko, saj sem 
se posebno takrat, ko je bilo hudo, 
zaprla v sobo in sem igrala. To mi je 
vedno prinašalo in mi še prinaša 
olajšanje.

K d a j ste se resneje lo tili 
risan ja  in slikanja?

V Trstu je  to  bilo, v zasebni šoli 
pri profesorici Psaccaropulo, kjer 
sem se učila v ateljeju risanja aktov 
in človeškega telesa, tam sem se tu 
di naučila slikanja v tehniki olja na 
platno. Kasneje sem obiskovala tudi 
tečaje v muzeju Revoltella pri prof. 
Perizziju, obiskovala sem tudi šolo 
Carla Sbisaja, ki me je  naučil osnov 
grafike. To je bil velik mojster. Kas
neje sem obiskovala tudi prof. Av
gusta Černigoja, čigar stoletnice roj
stva smo se pravkar spominjali. Bila 
sem tudi na mednarodni šoli grafike 
pri profesorju Licati v Benetkah, 
uporabe sitotiska sem se naučila s 
profesorjem Dolcetto. Veliko teča
jev sem obiskovala.

N aš li ste svoj likovni 
je z ik  in se odločili z a  

g ra fik o . G ra fik a  je  
z a r a d i svoje k rh ko sti 

in lahkotnosti, sko ra jd a  
nežnosti n a jb liž ja  p o e z iji. 

Se s trin ja te  s tem? 
Popolnoma se strinjam s tem. 

Grafika je  kot poezija. Svojim grafi
čnim listom včasih rečem, da so so
neti. Veliko skupnega imata grafika 
in poezija. Grafika je  zelo zahtevna 
slikarska tehnika, težja je od olja na 
platno. Veliko sem delala v tehniki 
olje na platno, a mi je ostalo zelo 
malo del, vse je šlo, tako da je pred 
kratkim moj mož celo ponovno ku
pil neko moje olje na platno. Včasih 
mi je zelo žal, da sem opustila olje. 
Toda grafika od človeka veliko zah
teva. Če hočem sodelovati na med
narodnih razstavah, moram veliko 
delati, vedno kaj novega. To je dol
gotrajno delo, tiskanje je zelo dra
go. Že za olja sem prejela veliko na
grad, kasneje tudi za grafiko. Če sem 
jih bila vredna, ne vem; o tem naj 
sodijo drugi.

K d a j ste s i sam i p r i  
sebi rekli: "Sem s lik a rk a

in slikanju  se bom 
v celoti posvetila  "?

Nikdar nisem o sebi rekla, da 
sem slikarka. Želim  si slikati, risati, 
rada to počenjam. Razstav sem ime
la veliko, veliko zadoščenje so za 
vsakega slikarja. Vsakemu umetni
ku je všeč, če naleti pri publiki na 
dober odmev, če ljudje radi kupijo 
njegova dela. Vesel si, ko prodaš de
lo. Meni pa je  v tistih trenutkih tudi 
težko, ker se mi zdi, da gre nekaj mo
jega stran od mene, kot da bi šli proč 
moji otroci. Posebno takrat, ko gre 
za unikate, za olja na platno. To je 
bil gotovo tudi eden od razlogov, za
radi katerih sem prešla na grafiko. 
Mogoče lahko rečeš, da si slikar šele 
takrat, ko doraseš, ko ne delaš več 
samo.zase. O  tem pa res še nisem 
razmišljala!

In  k d a j se je  tore j 
p r i  vas to zgodilo?

Dolgo let sem delala na šoli kot 
tajnica. Z velikim veseljem sem tam 
delala, rada sem imela mlade. Če
prav nisem hodila v razred, sem 
imela z dijaki veliko stikov, še ved
no me veže nanje prija te ljs tvo . 
Združevala sem službo in slikanje, 
prišel pa je trenutek, ko sem se ho
tela posvetiti samo slikanju. Zato 
sem tudi hotela pustiti službo. Naj
brž sem dorasla takrat. Leta 1976 
sem se upokojila in se posvetila sa
mo slikarstvu.

K ako  je  bilo na vaši 
p r v i  sam osto jn i razstav i?

Lepo, še danes seje spominjam, 
kot da bi se zgodila včeraj, leta 1970 
je bilo. Prej sem imela že več sku
pinskih razstav. Na prvi samostojni 
razstavi sem razstavljala samo olja 
na platno. Bilo je v galeriji Terjgeste
v Trstu, veliko ljudi je  prišlo. Se se
daj sem po naravi sramežljiva; lah
ko si predstavljate, kako je bilo ta
krat! Ko se je kdo zanimal za kako 
mojo sliko, sem jo takoj popihala... 
Vse slike sem prodala, še od doma 
sem morala prinesti tiste, ki so mi 
ostale. Skratka: velik uspeh.

K ak o  sprejem ate  
ocene obiskovalcev

vaših razstav, ljubiteljev  
likovne umetnosti?

Upam, da se vam ne bom zdela 
prevzetna, ker to že po naravi ni
sem, toda povem vam, da rišem in 
slikam tisto, kar mi ugaja. Seveda 
sem vesela, če in ko vidim , da moja 
dela ugajajo tudi drugim. Ne delam 
pa zato, da bi drugim ugajala. Prav
zaprav ničesar ne naredim, da bi 
drugim ugajala!

Nisem  m is lil tega.
P r iz n a ti p a  m i m orate, 

da je  že samo slikanje
p o t od sebe k bližnjem u.

Je, o, seveda je! Vsak način, vsak 
slog slikanja in risanja ima svoje pri
vržence, občudovalce in poznaval
ce. Tako imam tudi jaz krog ljudi, ki 
razumejo moje delo, dojemajo, kaj 
sem hotela povedati, če lahko tako 
rečem. Ti ljudje, ki to dojemajo, so 
si med seboj podobni. Sama pa 
imam rada vse kolege slikarje, ker 
vem, da ima vsak likovni slog svoje 
zahteve, da se mora vsak umetnik 
veliko truditi za vsako likovno stva- 

i ritev. In tudi vem, da vsak slikar in 
vsak slikarski slog prej ali slej naleti 
na določen krog ljudi, ki se v njem 

! nekako prepoznavajo, ga vzamejo 
za svojega in ga vz ljub ijo . Rada 
imam strogo kritiko. Prvi med stro
gimi kritiki mojih del je moj mož. S 
svojim i kritičn im i pripom bam i ni 

j  širokogruden. M i tudi ne bi bilo 
všeč, če bi bil! Vesela sem poštene 
kritike, pohvaliti je namreč po m o
jem veliko lažje in najbrž tudi neob
vezujoče. Grajati je že po sami člo
veški naravi težje.

V  vaših delih sta 
p riso tn a  tako izredna  

tehnična dovršenost 
kot tu d i oseben in dobro  

izdelan likovn i je z ik , iz ra z .  
K d a j ste p re š li iz  iz ra z ite  

f ig u ra lik e  v samosvoj 
likovni svet, katerem u ste 

sedaj zvesti? V njem najdemo  
veliko abstrakcije, a še 
vedno tud i iz ra z ite  f ig u 

ralne elemente, s tilizac ije  
stvarnosti, k i nas obdaja. 
Meni je dosti do tehnike, do zna

nja. Če ima kdo veščo roko, sicer 
res lahko na papir ali platno kar me- 

; če stvari, vendar je tehnično izuče
no roko lahko prepoznati, ker jeza 
njo veliko garanja in učenja, torej 
veliko dela. Ni dovolj samo talent, 
potrebno je veliko delati. Ko hodim 
na razstave, najprej dobim  o umet
niku celoten vtis, takoj nato pa se 
poglobim v tehniko slikarjevega de
la. Ko naletim na dobrega slikarja, 
ugotovim, da ima dovršeno tehni
ko, in si rečem: "Ta pa zna delati!" 
Dosti dam na tehniko. Sama sem 
vložila veliko truda v to, da sem se 

j je naučila. Ni mi do površnega dela, 
j ker površnost ne pelje nikamor. Res 
; sem bila vedno zvesta figuraliki, 
imela pa sem tudi zelo kratko ob
dobje, ko sem nekako "čutila ab
straktno", takrat sem veliko delala, 
a sem kasneje večino teh del uničila, 
ker mi niso bila všeč in sem se zato 
vrnila k figuraliki. Veste, pri delu je 
tako: pred kratkim sem naredila gra
fiko v tehniki sitotiska, ki je bila veči
ni prijateljev zelo všeč, a sem kasne
je sama ugotovila, da je bila preveč 
"sladka". Ne vem, zakaj sem jo nare
dila, morda sem bila preveč razne

žena, kaj vem! (Se smeje.) Nisem je 
razstavila in je tudi ne bom. Rada 
delam z elefnenti figuralike, a skrb
no pazim, da vse skupaj ne izpade 
preveč "otipljivo". Zvesta ostajam 
svojemu slogu. Tega ne počenjam 
zato, ker se hočem od koga ločiti, 
ker vsakogar cenim. Gre za to, da 
delam stvari, v katerih se prepozna
vam, da lahko pred svojo grafiko 
rečem: "Tošem jaz!"

S k a te rim i slovenskimi
s lik a r ji ste prija te ljevali?

O hranjate  stike?
Pravzaprav sem prijateljevala z 

vsemi. Nekaj časa smo imeli tudi 
Društvo zamejskih likovnikov, ki je 
propadlo, in niti ne vem, zakaj je do 
tega prišlo. Pri tem društvu sem bila 
tudi podpredsednik. Z vsemi sem se 
razumela. Rada obiskujem razsta
ve kolegov. S prof. Spacalom sva pri
jatelja, čeprav ga sedaj malo vidim. 
Dobro sem poznala prof. Černigoja, 
ker je veliko hodil k nam na Pivko, 
kasneje sva se srečevala na šoli. Z 
Antonom M iličem  sem rada hodila 
slikat v naravo. To pa zato, ker nera
da hodim v naravo sama, bojim  se. 
Vsem pravim, da sem vojni invalid, 
ker se venomer bojim, da mi lahko 
kdo pride za hrbet... Najbrž je to po
sledica vojne in naše družinske tra
gedije. V naravi, na prostem, se na
mreč poglobiš in ne slišiš nikogar. Z 
M iheličem mi je  bilo lepo. Po nara
vi sem zelo delavna in med delom 
mi ni všeč govoriti. Z  njim  sva šla v 
naravo, si dobila vsak svoj kot, sa
mo eno pavzo sva naredila in takrat 
sva pokadila cigareto. Če sva šla po
zim i in naju je zeblo, sva vzela s sa
bo žganje. (Se prisrčno nasmeje.) Z 
njim  sem rada hodila v naravo, ka
sneje sama nisem več hodila, m or
da sem tudi zato prešla na grafiko. 
Ta pa mi danes ne pušča veliko časa 
za drugo dejavnost, čeprav sama pri 
sebi upam, da se bom vrnila k teh
niki olja na platno. Grafika je  svet 
zase, grafika ti da velika zadoščenja 
in velika razočaranja. Všeč so mi ve
liki formati grafičnih listov, za kate
re moraš najprej pripraviti osnutek, 
skico, potem moraš napraviti plo
ščo, nato jedkati..., zahtevno je in tu
di nevarno. Pred leti sem skoraj za
žgala hišo, saj sem ravno jedkala 
ploščo v nevarni kislini, pet dni sem 
to delala. To je tisto znano Jabolko, 
ki je obkrožilo ves svet. Vnela se je 
plošča, vžgalo se je in mene takrat 
ni bilo zraven. Na srečo je v hiši 
zmanjkal električni tok. V tistem tre
nutku sem pomislila na ploščo, stek
la sem v atelje, vse je bilo že v rume
nem dimu. Se danes ne vem, kako 
mi je uspelo odnesti ploščo v kislini 
na prosto. Plošča je bila vsa pre
luknjana...

Nedavno sta z  možem  
z  lepo obiskano slovesnostjo

od p rla  čudovito g a lerijo  
zraven  vaše izjemne  
kraške  hiše. K ako  je  

p riš lo  do te odločitve?
Nisva veliko govorila o tem. Svo

jega moža razumem, ker imam so
roden problem tudi z lastnim do
mom. Svet mi je in hudo mi bo, če 
se bo vse, kar je  z njim  povezano, 
razgubilo. M islim , da o tem pravza
prav nisva niti nikdar razpravljala; 
do te odločitve je prišlo počasi in 
spontano. Ne da bi govorila, sva bila 
oba zato, da bi najin dom, Bajta, os
tal tak, kot je, nepokvarjen. Neum
no bi bilo deliti to  domačijo, ostati 
mora v slovenskih rokah, ker je lepa, 
ker priča o naših koreninah. Rada 
bi videla, da bi to  znali ohraniti pri
hodnjim  rodovom! Morda se zdiva 
s to odločitvijo kot črni ovci. Ne vem, 
koliko to odločitev ljudje razumejo... 
■ STRAN 1 6

3
ČETRTEK
10. SEPTEMBRA
1 9 9 «



4
ČETRTEK 

10. SEPTEMBRA 
1998

N O V I GLAS /  ŠT. 3 4  1 9 9 8

KRISTJANI IN DRUŽBA

B IB L IČ N A  R A ZM IŠ LJA N JA
OB NEDELJSKEM (EVANGELIJU

IZLUŠČI JEDRO!

ZVONE STRUBELJ
24. N A V A D N A  NEDELJA

P r i l ik a  o iz g u b lje n e m  s in u  (L k  1 5 ,1 -3 2 )
...Njegov starejši sin pa je b il na polju. Ko se je domov 

grede približal hiši, je zaslišal godbo in ples (očetu očita, 
da je mlajšega sina sprejel in mu pripravil praznik). On 
pa je očetu odgovoril: Glej, to liko let t i služim in n ikoli 
nisem prestopil tvojega ukaza, pa m i nisi še n iko li dal 
kozliča, da bi se poveselil s svojim i prijatelji. Ko pa je 
prišel ta tvoj sin, k i je z vlačugami uničil tvoje premo
ženje, si mu zaklal pitano tele. On pa je rekel: "Otrok, 
t i si vedno pri meni in vse, kar je moje, je tvoje. Povese
l i t i  in vzradostiti pa se je bilo treba, ker je b il ta, tvoj 
brat, mrtev in je oživel, ker je b il izgubljen in je najden".

N A Š I O B Č U T K I K R IV D E , NAŠE S P O V E D I 
IN  BOŽJE U SM ILJEN JE

Lukovo petnajsto poglavje lahko imenujemo "mini- 
evangelij", saj se v prilik i o izgubljeni ovci in o izgubljenem 
sinu prepletajo glavne teme Jezusovega oznanila: božja 
ljubezen, veselje, praznovanje, upanje, spreobrnjenje, od
puščanje, boj proti narejenosti, hinavščini in napuhu.

V  Cerkvi se pogosto pritožujemo, da je današnji člo
vek izgubil čut za greh, da so spovednice prazne, da se 
potapljamo v svet duhovne površnosti in ravnodušnosti. 
Taka ugotavljanja so pravilna, odgovarjajo resničnosti. 
Ne morejo pa postati izhodišče oznanjevanja Jezusove 
blagovesti. Poglejmo pobliže evangelij 23. navadne nede
lje. Kaj je za Jezusa in njegovo oznanilo najvažnejše? Avan
turistična zgodba, blodenje mlajšega sina? Ne! Zakrknje
nost, zaprtost in ravnodušnost starejšega sina, ki noče ra
zumeti in sprejeti očetovega odpuščanja in veselja nad 
vrn itv ijo  mlajšega sina? Ne! Prilika postavlja v ospredje 
očetovo čakanje, njegovo upanje, da se sin vrne, njegovo 
nepopisno veselje in brezpogojno odpuščanje. V odnosu 
do trmastega starejšega sina pa izpostavlja vztrajno, iz
najdljivo prigovarjanje, vabljenje k razumevanju razlogov 
za veselje in odpuščanje: "O trok, ti si vedno pri meni in 
vse, kar je moje, je tvoje. Poveseliti in vzradostiti pa se je 
bilo treba, ker je bil ta, tvoj brat, mrtev in je oživel, ker 
je bil izgubljen in je najden".

V to osrednjo temo nas Jezus uvede z enkratnim opi
som nepremagljive očetove dobrote in ljubezni. "Ko je 
b il še daleč, ga je oče zagledal in se ga usm ilil; pritekel 
je, ga objel in poljubil." V  enem samem stavku je poveda
no, kako je bil oče, ki je žaloval za svojim sinom, vedno 
zazrt proti obzorju, od koder naj bi se sin vrnil. Vsak dan 
je preiskoval ne le občutja svojega srca, ampak tudi zna
menja zemlje in neba. Vse je govorilo o njem, zato ga je 
zagledal, "ko je bil še daleč", ko je bil še majhna in neraz
poznavna pika na obzorju. Tekel je! Na vso moč je tekel, 
pravi grški original Lukovega teksta. Zasopihan ga je objel 
in poljubil. Zanimivo je, kako sin z občutki krivde opra
vi svojo spoved, ki jo je skrbno pripravil še v daljni deželi, 
se je naučil na pamet in jo zdaj zrecitira: "Oče, grešil 
sem zoper nebo in pred teboj. Nisem več vreden, da bi 
se imenoval tvoj sin". Oče se pa naredi gluh, ne zanima 
ga sinova izpoved, veselje vrnitve je preveliko, zato sina 
prehiti s svojo ljubeznijo in naroči svojim služabnikom: 
"Brž prinesite najboljše oblačilo in ga oblecite! Dajte mu 
prstan na roko in sandale na noge! Pripeljite pitano tele 
in ga zakoljite ter jejmo in se veselimo!" Odpuščanje po
stane praznik. Najboljša obleka, prstan na roki in sanda
le na nogah so znamenja svatovskega slavja, postanejo 
znamenja povrnjenega človeškega dostojanstva, še več, 
božjega otroštva in sprejetja k mizi božjega kraljestva. 
Pitano tele je simbol najboljšega pridelka in najboljše p ri
reje. Kakor je oče dal vsega samega sebe v pričakovanje 
vrnitve izgubljenega sina, zdaj hoče dati vse, kar ima, za 
slavje življenja, kajti "ta moj sin je bil namreč mrtev in je 
oživel; bil je izgubljen in je najden".

Zadnja beseda Boga je odpuščanje, njegova zadnja kret
nja pa je očetovski objem. Če se pritožujemo, da so večkrat 
naše spovednice prazne in da ljudje ne čutijo več, kaj je 
prav in kaj narobe, kaj je greh in kaj samo človeška sla
bost, se vprašajmo: ali smo kdaj tako intenzivno kot Jezus 
oznanjali neizmerno božjo dobroto in ljubezen? Ali smo jo 
kdaj zares tudi doživeli? A li smo znali postati umetniki, ki 
opevajo to Očetovo neskončno usmiljenje? Ce bi v naših 
skupnostih bolj originalno govorili in pričevali za božjo 
ljubezen, bi zagotovo v spovednici ne poslušali vedno istih, 
stereotipnih izpovedi, naštevanja grehov (ki so večkrat "za 
čebljanje ušes" ali pa mora vsakdanjih slabosti ter neod- 
rešilna borba z občutki krivde), ampak bi bili priča vese
lju vrnitve, prazniku doživetja božje ljubezni, občutku res
ničnega notranjega miru in spokojnosti v naročju Očeta.

*

G. Z vone Štrube 1 j z neka te r imi  žup l jan i  ob l etošnjem majskem r oman j u  kipa
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MARIJANSKI SHOD KOT POGLED 
NAZAJ IN OVREDNOTENJE VERSKIH 

ZNAČILNOSTI SLOVENCEV (2)

IVAN ŽERJAL

Konec tega tedna bodo po
tekale na Opčinah slovesno
sti ob 50. jubilejnem Marijan
skem shodu. Praznovanja se 
bodo pričela že v petek, 11. 
t.m., s predstavitvijo prilož
nostnega zbornika. V soboto,
12. t.m., bo koncert Marijinih 
pesmi, ki ga bodo oblikovale 
godbe iz Doline, Nabrežine in 
s Proseka ter združeni zbor 
ZCPZ, v nedeljo, 13. t.m., pa 
bo praznovanje doseglo v i
šek s procesijo in mašo pod 
šotorom v parku Finžgarje- 
vega doma. V prejšnji številki 
nam je dr. Zvone Strubelj po
drobno orisal spored 50. jub i
lejnega Marijanskega shoda, 
v tej številki pa bomo izvede
li nekaj o prihodnjih načrtih.

50. Marijanski shod je bil 
mišljen tudi kot kronanje gi
banja, ki seje pričelo z roma
njem kipa fatimske Matere 
Božje po tržaških slovenskih 
župnijah maja letos. Vendar 
je v pripravi tudi ljudski misi
jon za slovenske vernike v tr
žaškem mestnem središču, 
točneje v Slovenskem pasto
ralnem središču, ki zaobjema 
predvsem vernike iz Novega 
sv. Antona in Sv. Jakoba ter 
vern ike iz drug ih  mestnih 
župnij. V  mesecu oktobru, ki 
je mesec rožnovenske Mate
re Božje, pa želimo nadalje
vati," je dejal dr. Strubelj, "to 
našo hojo k Jezusu po Mariji 
z novo iniciativo: po družinah 
in po skupnostih bi namreč 
radi razširili biblični rožni ve
nec. Za kaj gre? Gre za to, da 
pred vsako Zdravo Marijo v 
vsaki desetki preberemo sta
vek iz Svetega pisma. Slo naj 
bi kot za počasno hojo proti 
skrivnosti, ki jo m olim o in se 
je spominjamo v določeni de
setki. To bi radi razširili tudi v 
družinah in naših verskih sku
pnostih. Poudarek torej naj 
ne bi bil na tem, da moramo 
v desetih minutah zmoliti cel 
rožni venec, ampak na tem, 
da zmolim o morda samo e- 
no desetko bolj počasi in ob 
svetopisemskih stavkih. To bi 
bilo neko nadaljevanje bodi
si romanja v mesecu maju 
kakor tudi doživetja, ki ga bo
mo imeli to nedeljo. Upam, 
da bo to doživetje duhovno 
bogato in ne samo zunanja 
manifestacija.''

Priprava na leto 2000 je 
prav gotovo povezana z zna
njem oz. poznavanjem Sve
tega pisma. Romanje fatim 
ske Matere Božje je dokaza
lo, da ljudje potrebujejo du
hovnost. V to spada tudi do
bro oz. solidno poznavanje 
Svetega pisma. Pri tem je dr.
Strubelj opozoril na "dve zelo 
konkretni obliki, ki sta ures
ničljivi v vsaki verski skupno
sti: prva od teh oblik je pri
prava nedeljske maše po be
sedilih Svetega pisma. Pona
vadi samo poslušamo in več
krat preslišimo, kar se bere.
Gre pa za zelo načrtno izbra
ne odlomke, ki se med seboj 
povezujejo, ki povezujejo sta
ro in novo zavezo, vero oča

kov Abrahama, Izaka in Jako
ba ter prerokov s tem, kar je 
naša krščanska vera. Jezus na 
vsakem koraku prikliče v svo
jem  oznanilu vernike stare 
zaveze, ki so verovali zares in 
so si upali življenje naravnati 
tako, da jih  je Bog vodil. Če 
tega ne poznamo, bomo tudi 
težko poznali, kdo je Jezus in 
kaj oznanja. Zato je prva kon
kretna oblika ta, da se v župni
jah oblikujejo liturgične sku
pine, ki bi ta besedila pripra
vila, jih predstavila s kratkim 
uvodom, povabila k sodelo
vanju razne skupine (birman
ce, obhajance, zakonce, bral
ce), da bi tako nastalo neko 
duhovno  razpo ložen je  že 
pred nedeljsko mašo in da bi 
nekaj tega, česar bi se v ted
nu liturgična skupina ob Sve
tem pismu naužila, prinesla 
tudi k skupni evharistični dari
tvi. To ni težko narediti, če je v 
zavesti, da hočemo to naredi
ti in bolj spoznati Sv. pismo.

Druga oblika pa je biblična 
skupina. V Sloveniji je gibanje 
bibličnih skupin zelo razšir
jeno, na Tržaškem pa se o tem 
bolj malo sliši. Pri nas, na O p
činah, imamo biblično skupi
no že tri leta in prav v pone
deljek, 31. avgusta, smo šli na 
celodnevno bivanje ob Sve
tem pismu v Črni vrh. Tam 
smo se usedli v naravi, odprli 
Sveto p ism o in se skušali 
navdihovati ob njegovih stra
neh in predvsem ob njego
vem sporočilu, tako da bo po
tem skupina začela šolsko le
to z novim elanom.

Tu prihaja tudi do never
jetnih stvari: nekdo lahko be
re Sveto pismo sam, a ostaja 
sam. Ko pa ga beremo v sku
pini, se odkrivajo taka boga
stva, da duhovniki včasih ob- 
strmimo: skupno branje izva
blja iz ljudi določene izkuš
nje, spom ine in nove nav
dihe."

Z  M a r i j o  v t r e t je  t is o č le t je !

TRETJE L E TO  D U H O V N E  PRIPRAVE 
N A  J U B I L E J N O  LE TO  O D R E Š E N J A  - 2 0 0 0
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■ V petek, 11. septembra 1998, ob 20. uri pod šoto
rom v Marijanišču na Opčinah: predstavitev brošure 
ob 50. Marijanskem shodu, video recital o letošnjem 
romanju kipa fatimske Matere Božje v mesecu maju in 
s tem povezana razstava fotografij.

■ V soboto, 12. septembra 1998, ob 20. uri pod šoto
rom v Marijanišču na Opčinah: koncert M arijin ih pesmi. 
Nastopijo godbe na pihala iz Doline, s Proseka in iz Na
brežine. Sodeluje Združeni pevski zbor ZCPZ iz Trsta.

■ V nedeljo, 13. septembra 1998. Jubilejni shod bo 
vodil tržaški škof msgr. Evgen Ravignani. Shod se bo 
pričel ob 15. uri v cerkvi na Opčinah z m olitv ijo  in raz
m išljanjem ob besedilu M arijine pesmi: "Razlij svoj sve
ti blagoslov na našo zem ljo in naš krov, da bom o narod  
Jezusov!" Ob 15.30 bo procesija po vasi. Sodelovale bo
do godbe na pihala, Združeni pevski zbor ZCPZ, skavti 
in skavtinje, mašni strežniki, narodne noše in vsi vern i
ki. Po procesiji bo sveta maša pod šotorom v M arijan i
šču. Od 14. ure do začetka procesije bo v cerkvi tudi 
priložnost za sveto spoved.

V prim eru slabega vrem ena bo vse pod šotorom  v 
Marijanišču s pričetkom  ob 15. uri!

M O LITEV  K MARIJI 
OB PRIPRAVI 
NA 50. - JUBILEJNI 
MARIJANSKI SHO D

O  sveta, nedeljiva 
skrivnostna Trojica - Oče,
Sin in Sveti D uh  - po  tebi 
je  vse ustvarjeno, po  tebi 
smo vsi odrešeni, p o  tebi 
živi v nas Božji Duh. Ti 
ljub iš vse, tud i tiste, k i te 
ne lju b ijo  in te odklanja jo; 
še posebej ljub iš nas, 
ki te ne znam o ljub iti.

Jezus, izroč il si nam  
svojo M ater ko t posebno  
priprošnjico, da b i se k njej 
zatekali; ona nas vabi, 
naj te poslušamo, se ti 
prib ližam o, naj te ljub im o  
in ti podarjam o vse, 
kar smo in im am o.

Marija, Ti si vsak 
trenutek m ed nam i: 
ob oltarjih , tabernakljih, p ri 
vsaki sveti maši, v podobah, 
ki j ih  hranim o v cerkvah in 
dom ovih. Kip, ki sm oga  
sprejemali medse letos 
v mesecu maju, je  p o trd il 
tvojo ljubečo, to lažilno  
in bodrilno  prisotnost.

Ta kip že petdeset let 
obdaja čar pesm i našega 
ljudstva in m olitve  to lik ih , 
ki so ti izročali svoje 
prošnje, želje in zahvale.

Naše oči te sicer ne 
vidijo, Marija, tvo j kip ali 
podoba pa nam pomagata, 
da se ti p rib ližam o in si 
predstavljamo tvojo lepoto  
in doživljam o tvojo bližino.

Prihajamo k tebi z vročo 
prošnjo, da b i se še bo lj 
utrd ile  naša vera, upanje 
in ljubezen do Boga 
in bližnjega; da b i se 
prizadevali za spravo; da bi 
živeli po  Besedi tvojega 
Sina; da b i nas Ti privedla  
duhovno pripravljene v 
novo tisočletje. Izrekamo ti 
naše želje in ti p riporočam o  
našo m ladino, družine, 
bolnike, obupane, 
oddaljene, preizkušane.

Marija, izprosi nam Božji 
blagoslov, ki daje mir, 
veselje, lepoto in m oč!

Amen.
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SLOVENSKI  
ROMARJI NA  
BARBANI

_ Tudi letos so se Slovenci iz 
tržaške škofije in goriške nad
škofije v lepem številu zbrali 
°b Mariji Devici na Barbani 
za svoje že tradicionalno sre
čanje. Prišli so s svojimi duš
nimi pastirji, da se poklonijo 
Materi Božji na njenem oto
ku. Povečini so se pripeljali z 
avtobusi, a tudi osebnih avto
mobilov je bilo precej. V  avto
bus iz Gorice je prisedlo več 
romaric tudi z onstran meje.

O  O B N O V I  S A K R A L N I H  O B J E K T O V  PO P O T R E S U

BLAGOSLOVLJENA ŽELJA

V Gradežu smo se vkrcali 
na barke, ki so nas v še dokaj 
lepem vremenu pripeljali na 
otok. Ugodno vreme nas je 
potem sprem ljalo ves dan. 
Ob 11 . uri je bilo slovesno so
maševanje, ki ga je vodil beo
grajski nadškof dr. Franc Per
ko, asistirala sta ga dekana An
ton Lazar in dr. Zvone Štru
kelj, somaševalo pa je  še dva
najst mašnikov. Pela je  vsa 
cerkev, tako da je bilo v cer
kvi res ljudsko petje, ki ga je 
popestrila skupina Shalom od 
Sv. Ivana v Trstu. Pri orglah je 
igral Herman Srebrnič, ob ka
terem je pel številen pevski 
zbor; sestavljali so ga pevci 
od vsepovsod.

Med mašo je spregovoril 
dr. Perko, ki je  najprej ome
nil, da Cerkev 8. septembra 
obhaja rojstni dan Marije De
vice. Potem je razvil misel o 
poklicanosti M arije in naši. 
Ona je bila poklicana za devi
co, mater in soodrešenico s 
svojim Sinom, mi pa smo kli
cani, da kot Božji otroci dela
mo za lastno posvečenje in 
za posvečenje družbe, v kate
ri živimo, še posebej pa za 
mir, ki ga je na Balkanu, kjer 
dr. Perko živi, tako malo.

Popoldne ob 14.30 je bila 
molitev rožnega venca, ki jo  
je vodil mlad strežnik iz cer
kve sv. Ivana iz Gorice. Ob 
15. uri so sledili slovesni bla
goslov z Najsvetejšim in pete 
litanije Matere Božje z odpe
vi. Znova seje množica v cer
kvi razživela z ljudskimi odgo
vori ter z zahvalno pesmijo za 
res blagoslovljen dan. Naj m i
mogrede omenimo še msgr. 
Franca Močnika, ki je bil tudi 
letos glavni pobudnik tega 
našega skupnega rom anja 
kljub svojim letom. Uspelo 
mu je tudi dobiti škofa Fran
ca Perka, potem ko sta dva 
morala odpovedati zaradi 
nujnih obveznosti.

ANA MIHELIČ

O b potresu 1976. leta je 
bila cerkvica sv. Helene nad 
Podbelo do tal porušena. Po 
treh-štirih letih gradnje jo  je 
pred kratk im  koprski škof 
msgr. Metod Pirih blagoslovil. 
Žal pa v njej ni več starih 
fresk, ki jih takratni štab po
potresne obnove ni dovolil 
zaščititi niti na kosih poruše
nih zidov. Strokovnjaki spo
meniškega varstva so kasneje 
nekaj tega skrivaj rešili pred 
dokončnim uničenjem zara
di izpostavljenosti vremenu, 
s tem da so odnesli na zavod 
v Ljubljano. Domačini priča
kujejo, da jih bodo sedaj tudi 
vrnili in vgradili v obnovljene 
zidove.

Na dan blagoslovitve se je 
pri maši, na kateri se je zbra
lo prek 650 ljudi, škof najprej 
dotaknil zadnjega velikonoč
nega potresa, od katerega se 
domačini še niso opomogli. 
V takih trenutkih je pomem
bno, da prizadeti ne izgubijo 
vere, upanja in zaupanja v 
dobro voljo ljudi in Božjo po
moč. Brez podpore krajanov 
Podbele, ministrstva za kultu
ro in drugih ljudi dobre volje 
ne bi mogli ohraniti tega, kar 
imamo. Škofje navedel, daje 
v Breginjskem kotu kar pet ve
likih cerkva in sedem podruž
nic, kljub temu da bi vseh 
1.200 prebivalcev lahko šlo v 
eno samo. Zato se je vprašal,

ali so Kotarji tako pobožni ali 
pa so bili v preteklosti števil
nejši. Kakorkoli, cerkve je po
trebno ohranjati kot objekte 
kulturne dediščine ter v njih 
oživiti prvotno namembnost 
- molitev, poslušanje Božje 
besede in obhajanje evharisti
čnega bogoslužja. Tudi danes 
je Božja beseda za vsakega iz
med nas živa in učinkovita. 
Da pa pride tudi v življenje, 
je  pom em bno sodelovanje 
pri maši, ki je Kristusova dari
tev. On je bil prvi. Vsi so in bo
mo odšli, le cerkve bodoosta- 
le v znamenje, da Jezus osta
ja. Msgr. Pirih je še poudaril: 
"Kakor ste obudili upanje, da 
ste iz podrtije ponovno pozi
dali cerkev, ne smete pustili, 
da vas oplajajo javni mediji, 
ampak Božja beseda. Tako 
boste prinesli novo pomlad. 
Starejši morate spodbujati 
mlade, da je  to bodočnost 
naše Cerkve in našega naro

da, da bo spet prišlo novo 
upanje. Če bomo tako zagna
ni, da bomo prenašali preno
vo, ki pride iz posvečenih cer
kva, bo prišlo upanje tudi v te 
kraje, v katerih je zaradi da
našnjih razmer versko življe
nje tako, kot je. Zato prosimo 
našo Mater, da bi se ta cerkev 
prenovila, se z njo tudi vsi mi 
dolgoročno prenavljali po Bo
žji milosti in z Božjo pomočjo. 
Naj Bog vedno v nas utrjuje 
dobro voljo, da se dobrega ne 
bi nikoli naveličali."

Domačini so hvaležni tudi 
sekretarju na omenjenem mi
n is trs tvu  Silvestru G aber
ščku, ki se kot veren kristjan 
in dober strokovnjak za spo
meniško varstvo zavzeto tru
di pri obnovi sakralnih objek
tov nadoknaditi vsaj delček ti
stega, kar je bilo v preteklosti 
namenoma zamujeno in je 
danes spregledano.

SVETNIK TEDNA

16. SEPTEM BRA

SILVESTER CUK LJUDMILA, CESKA 
KNEGINJA

Za  Ž iv ljen je  svetnikov, k i ga je v snopičih izdajala 
Mohorjeva družba v Celju od leta 1917 do druge svetov
ne vo jne, a je ostalo nedokončano, je dr. Franc Jaklič  
napisal dolg življenjepis češke kneginje sv. L judm ile . 
Z ak ljuč il ga je z besedami: "Sveta L judm ila  je miljenka 
češkega ljudstva. Prav je, da jo  natančneje pozna tud i 
naše ženstvo. N a j si jo  izbira za vzornico in zavetnico. 
Starši naj svojim hčeram radi dajejo njeno lepo slovan
sko ime."

Kaže, da je bila vsaj zadnja prošnja uslišana, saj ime 
L judm ila  spada med tista ženska imena, k i so p r i nas 
zelo pogosta (po Kebrovem Leksikonu imen je b ilo  leta 
1980 v Sloveniji skoraj 10.000 Ljudm il, nekaj nad 3.000 
M ilk , M ilic  pa okoli 1.700; precej redkejši sta b ili ob lik i 
M ila  in  M ilo jka ). Vse, k i nosijo ta imena, naj se 16. 
septembra priporočijo svoji nebeški zavetnici.

L judm ila  je živela v dobi svetih bratov C irila  in M e
toda. Vzgojena je bila strogo v veri svojih poganskih pred
nikov. Krščanstvo je n i priv lačilo , dokler so ga v njeni 
dom ovin i š ir ili nemški m is ijonarji in so mnogi od n jih  
skušali š ir iti tud i nemški vp liv  nad Cehi. Zelo mlada se 
je poročila s češkim knezom Borivojem. Ta je stop il v 
osebni stik s svetima bratoma C irilom  in Metodom, k i 
sta takrat oznanjala evangelij na Moravskem v domačem 
jeziku. Ko je Borivoj spoznal krščanstvo v pravi luč i in 
videl, da nima nič skupnega z nemško nasilnostjo, sega 
je oklenil. Najverjetneje ga je k rs til sam sv. M etod leta 
874. L judm ila  sprva n i odobravala tega koraka svojega 
moža. Ko pa j i  je M etodov duhovnik vse razložil v 
domačem jeziku in ko je videla, kako blagodejno vpliva 
krščanstvo na njenega moža, se je tudi sama dala krstiti. 
Odtlej je kneginja Ljudm ila z vsem srcem podpirala delo 
svetih slovanskih apostolov. Tudi po njeni zaslugi so med 
ljudm i izginjali predsodki zoper krščanstvo in poganstvo 
je kopnelo.

Možu je rodila šest otrok, med n jim i Vratislava, očeta 
sv. Venceslava (češko Vaclava). Leta 889 j i  je um rl mož, 
star komaj 36 let. M lada vdova je morala za nekaj časa 
prevzeti še vladarske posle, ka jti najstarejši sin je imel 
tedaj šele 14 let. Češki narod je vodila s široko razgleda
nostjo in krščansko modrostjo. V  družin i je skrbela za 
temeljito izobrazbo svojih otrok in pozneje vnukov. Svo
jemu narodu je tako vzgojila modre, odločne in spretne 
vladarje; najlepši cvet te vzgoje je b il njen vnuk, knez sv. 
Venceslav. Vzgajala je predvsem s svojim živim zgledom. 
Bila je m ati sirot, tolažnica vdov, zvesta obiskovalka je t
nikov, popolna v vseh dobrih delih, kakor jo  slavi star 
življenjepisec.

Ljubosumna snaha Drahomira n i mogla prenašati, da 
je Ljudm ila tako priljubljena med ljudstvom, zato je proti 
njej skovala zaroto. V njen dom je poslala dva najeta 
morilca, k i sta jo  ponoči v spalnici zadavila. To se je 
zgodilo IS. septembra najbrž leta 921. Pokopali so jo  ob 
grajskem obzidju. Ko je leta 924 zavladal njen vnuk Ven
ceslav, je da l nestrohnjeno telo svoje svetniške babice 
prenesti v cerkev sv. Jurija  v Pragi, k jer "m ati češkega 
naroda" počiva še danes. Cehi jo  častijo kot svojo zavet
nico in se radi zatekajo k njej, posebno v časih hudih  
preizkušenj.

1 8 . V S E S L O V E N S K O  
S R EČ A N JE  

M L A D IH  V  S T IČ N I  
Srečanje mladih v Stični bo 

v soboto, 19. septembra. Zbi
ranje je predvideno med 9. in 
10. uro zjutraj pred cerkvijo; od 
10. do 12.30: prvi del progra
ma: pričevanje sarajevskega 
kardinala Vinka Puljiča; nastop 
treh skupin (Servis dobrote 
mladih, Škofijska gimnazija Vi
pava, Duhovno izobraževalni 
center Sinai); od 13.45 do 
14.45: drugi del programa: po
govor s kardinalom Puljičem v 
baziliki; predstavitev šole za 
zakon v opatovi kapeli; nastop 
patra Janeza Ferleža, ki bo na 
prireditvenem prostoru pel du
hovne pesmi; ob 15. uri sveta 
maša, ki jo bo vodil ljubljanski 
nadškof Franc Rode, nagovor 
bo imel koprski škof Metod Pi
rih; koncert Vilija Resnika s pri-

ČETRTEK
10. SEPTEMBRA
1 99 8

jatelji. Informacije (za zamej
ce) nudi Ivo Kerže, tel. št. 040- 
311975.

■ Lokalni pri
mor sk i  p r o 
gram iz kopr
skega studia 
se začne vsak 
dan ob 16. uri. 

O b 16.45 so obvestila o kul
turnih in cerkvenih dogodkih 
na Primorskem in v zamej
stvu. Ob petkih med 16. in 
19. uro popoldne pripravlja
mo radijski spored obenem 
iz obeh studiov, koprskega in 
ljubljanskega.

Radio Ognjišče lahko po
slušate v zamejstvu na Ukv 
frekvencah 107,5 - Sveta go
ra (Goriška in Furlanija) in 
91,2 - Tinjan (Trst).

K A B IN S K A  Ž IČ N IC A  v O v č ji vasi 
o b ra tu je  vsak dan od 20. ju n i ja  do 13. 
septem bra . N ato  pa še 19./20. in  26 ./21 . 
septem bra  te r  3./4. o k to b ra .

Sv. maša: d e la v n ik i ob  12. u r i;  nede lje  in  p ra z n ik i ob  9 .3 0 ,1 0 .30 ,12 ., 15. u r i

Z ZICNICO DO SVETIH VISARIJ, 
KJER SE SREČUJEJO 

VERNIKI TREH NARODOV

U R N IK : d e la v n ik i 9.00 - 17.15; n ede lje  in 
p ra z n ik i 8 .30  - 18.15.
Posebne u godnos ti za o rg a n iz ira n e  sku p in e  
(m in . 25 oseb): p o v ra tn a  ka rta  14.000 lir . t e I e c a b i n a

MONTE
SANTO
D E L

LUSSARI
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IZZIVI DRAGE

ČETRTEK 
10. SEPTEMBRA 

1998 Ker so se te manifestacije udeležili 
zlasti mladi, je bilo poskrbljeno tudi 
za razvedrilo in zabavo. V četrtek zve
čer je bila na sporedu igra Tajno dru
štvo PGC, v petek pa ples.

Draga 98 pa se je začela v petek, 4. 
septembra, s predavanjem Damjana 
Hledeta (na sliki zgoraj) z naslovom 
Izziv složnosti - vizija zamejstva na 
prehodu v tretje tisočletje. Predava
telj se je v svojem referatu postavil na 
stran krščanskega pojmovanja spra
ve in ljubezni, ki sta bistvena dejavni
ka za življenje, razvoj in prihodnost 
vsakega naroda, kaj šele narodne 
manjšine, kot je naša. Gre za spravo, 
ki pomeni tudi odpuščanje in ki jo je 
treba postavljati pred pravičnost. Sa
mo ljubezen do lastnega naroda, nje
gove kulture, tradicije, književnosti itd. 
pa lahko ohrani narodno zavest. V na
ši narodni skupnosti potrebujemo res
nično kulturne ljudi, ki prinašajo u- 
stvarjalnost in življenjskost, saj je pro
blem slovenske manjšine v Italiji pred
vsem kulturno vprašanje, ne pa poli
tično.

Pisatelj Zorko Simčič je v soboto, 
5. t.m., spregovoril o asimilaciji včeraj 
in danes. V svojem dolgem (a nikakor 
ne dolgočasnem) in s številnimi pri
meri podprtem predavanju je podal 
poglobljeno analizo vzrokov in po
sledic asimilacije, pojava, ki smo mu 
Slovenci plačali (in mu še plačujemo) 
še kako visok davek. Kdor se asimilira, 
se v bistvu odpove sam sebi, ljubezni 
do svojega naroda pa se, kakor ljube
zni do svojih staršev, ne da utemeljiti 
racionalno: je pač ljubezen.

Teolog Rudi Koncilja je v dopol
danskem predavanju v nedeljo, 6. 
t.m., spregovoril o hrepenenju po svo

bodi kot o gonilni sili kulture. Kultura 
osvobaja, saj temelji na svobodi in lju
bezni. Resnična kultura se ne konfor- 
mira, vodi družbo in se ne da od nje 
voditi. Dalje seje vsaka kultura razvila 
v tesnem stiku z religijo. Nasproti te
mu stoji tisto, čemur je predavatelj 
dal ime civilizacija, mišljena v smislu 
dajanja prevelike prednosti tehnične
mu napram kulturnemu in t.i. neo
mejene človekove svobode, ki pa v 
resnici vodi k razosebljanju in popred
metenju človeka. K sreči pa obstaja 
tudi vest, ki opozarja človeka na res
nico, resnica pa osvobaja. Zlasti po 2. 
Vatikanskem koncilu si Cerkev priza
deva za inkulturacijo v vse kulture sve
ta ter za prisotnost v kulturi kot kvas. 
Pogumno seje treba srečevati z dru
gimi kulturami in se od njih tudi česa 
naučiti.

Vrhunec je Draga nedvomno do
segla z nedeljskim popoldanskim pre
davanjem. Jože Pučnik (na sliki, ob

je možno spremeniti ne samo s poli
tičnimi sredstvi, temveč z vsestran
sko kulturnim delom, ki bo zaobje
malo več generacij, ter seveda z nene
hnim razvijanjem civilne družbe.

V okviru Drage je bila v nedeljo zju
traj tudi tradicionalna maša za udele
žence, pred popoldanskim predava
njem pa so predstavili zbirko pesmi 
Marije Rus, drugo knjigo intervjujev 
Zore Tavčar5/oi/enc/za danes in knji
go Odprava človeka.

Do tu res bistveno strnjena kronika 
glavnega dogajanja v štiridnevju pod 
šotorom v parku Finžgarjevega do
ma. Če pa skušamo podati zgoščeno 
oceno "mlade" in "stare" Drage, lahko 
povemo, da sta bili tako ena kakor 
druga na visoki ravni. Osebno mi je 
bila morda bližja Draga mladih, zlasti 
kar se tiče zadnje okrogle mize, zara
di izbrane tematike in načina organi
ziranja, vendar moram kot zamejski 
Slovenec povedati, da sem na letošnji 
Dragi 98 prvič slišal o zamejstvu neko
liko drugače: vedno smo se pogovar
jali o načelnosti, pragmatičnosti, rav
notežjih, financiranju ipd., medtem 
ko je letos predavatelj Damjan Hlede 
preprosto izrazil pristno krščansko sta-

33. ŠTUDIJSKI DNEVI

DRaGA 9 £>
S u jp re j b i reke l ,  do sem št danes vesel, 

da im am o sa m o s t o jn o  državo.
luže Pumtk

njem Sergij Pahor) je govoril o spravi 
kot izhodišču za civilni razvoj Sloven
cev iz naroda v državo. Spregovoril je
o spravi kot o potrebnem (in dolgo
trajnem) zlasti kulturnem procesu, ki 
se mora dotakniti notranjosti vsake
ga Slovenca. To ni torej zgolj politični 
problem, odpraviti je treba namreč 
posledice petdesetletnega pranja mo
žganov, ki je povzročilo tisto, čemur 
je predavatelj rekel sociopatija: gre za 
vrsto motenj racionalne sposobnosti, 
za programirane defekte, za samo 
strukturo duha na Slovenskem. Stanje

lišče do tega problema: ključ rešitve 
je v spravi in ljubezni, treba je to  le 
spoznati. Morda je na koncu treba 
opozoriti na sorazmerno nov pojav 
na Dragi: gre za medklice in žvižge na 
račun tistih diskutantov, katerih po
segi niso ravno v sozvočju s stališči 
predavatelja oz. večine občinstva (ta 
"usoda" je letos doletela Jožeta Pir
jevca). Morda je to le znak živahnosti, 
morda pa tudi znak določene nestrp
nosti, ki je v preteklosti na Dragi ni bi
lo. Bodimo pozorni na to.

NENADOMESTLJIVI 
FORUM SLOVENSTVA

MATJAŽ RUSTJA

Zastor je padel nad 33. Drago in 
čeprav so luči na odru in v dvorani u- 
gasnjene, je soočanje še vedno živo, 
dialog še vedno buri duhove in plamti 
v treh Slovenijah - v matici, zamejstvu 
in zdomstvu. In to že eno tretjino sto
letja, od daljnega 1966. leta, ko je or
ganizacijski odbor prvič sedel za de
lovno mizo s pobudnikom, klenim kul- 
turno-političnim delavcem Jožetom 
Peterlinom.

Pred osmimi leti je zaživela mlajša 
sestra Drage - Draga mladih, da bi po
nudila mladim prav tako prostor dia
loga, vendar mladim bolj po meri (s 
predavanji, izleti in družabnostmi). 
Oba projekta zahtevata od organiza
torjev trud, čas in potrpljenje; nič ni 
na Dragah samoumevnega ali dane
ga, vse je sad dela. Za kuliso predava
telja se giblje mravljišče ljudi, ki se več 
mesecev sestaja in si deli naloge. Nekaj 
tega dela je na Dragah vidnega in oti
pljivega, še več pa je le zaznavnega, 
saj ostaja v svetu besed in misli. Uspeh 
(in tudi letos lahko govorimo le o tem) 
pa raste iz vsega tega: iz vidnega in 
nevidnega in bi brez enega bil le po
lovičen.

Priprave za Drago mladih se pri
čenjajo nekje novembra, torej nekako 
dva meseca po zaključku same. Dru
štvo slovenskih izobražencev pa zače
nja z delom malo pozneje. V spomla
danskem času so programi že izobli
kovani, pred poletjem pa je tudi se
znam predavateljev popoln. Se kaka 
seja, pa je september pred vrati in z 
njim fizično delo pripravljanja prosto
ra. Treba je urediti, pokositi in počistiti 
park Finžgarjevega doma, slediti po
stavitvi velikega šotora (tega nastavi 
podjetje iz Padove), postaviti malo pa
godo za bar, nakupiti plastične pribo
re in kozarce, nakupiti pijačo, vsak 
dan kruh, sadje, zelenjavo... Za Dra
go mladih teče priprava vseh obedov 
v prostorni kuhinji prenovljenega Ma- 
rijanišča (nekoč je vse to potekalo v 
skavtskem šotoru pri baru). Mladim 
so priskočili na pomoč tudi sponzorji, 
ki so bili letos štirje: Krekova banka, 
Urad republike Slovenije za mladino, 
podjetje Agroind in cvetličarna Anna 
z Opčin.

Za Drago pa pripravljajo prigrizke 
in zakuske pridne roke organizatork, 
medtem ko pripravljajo nedeljsko ko
silo sestre od Sv. Ivana (letos je bilo 
razdeljenih preko sto kosil). Po vsa
kem predavanju je platnena dvorana 
potrebna pometanja in ureditve sto
lov, ki jih je bilo letos nad dvesto (ni 
tukaj vštetih na desetine klopi). Med

vsem tem je ekipa mladih tudi v baru 
vedno na voljo gostom s pijačo in pri
grizkom. Če je pa kdo žejen kulture v 
tiskani besedi, dobi na levi strani ob 
vhodu v šotor knjige tržaške založbe 
Mladika (tudi te je treba pripeljati iz 
sedeža v ul. Donizetti). V ospredju je 
seveda sveži zbornik pretekle Drage, 
ki ga prav vsako leto izdaja Mladika in 
tako beleži utrip Drage v času. Seve
da ne manjkajo niti knjige Goriške Mo
horjeve družbe in niti naš tednik Novi 
glas ne.

Za to pobudo je res veliko dela. Dej
stvo, da teče že 33. leto Drage in 8. le
to Drage mladih, priča o zanimanju 
za tovrstne študijske dneve in vliva v 
srca organizatorjev zadoščenja in pre
pričanja, da je Draga nenadomestljiv 
forum slovenstva, da ga še potrebuje
jo matica, zamejstvo in zdomstvo.

NOVA UNIVERZI
TETNA SMER ZA 
POUČEVANJE NA 
NAŠIH ŠOLAH
Z akademskim letom 1998/99 je 

bila na tržaški in videmski univerzi u- 
stanovljena štiriletna specifična smer 
za kandidate, ki si želijo poučevati na 
osnovnih šolah in v vrtcih. Za sloven
ske študente je izrecno predvidenih 
36 mest, in sicer 18 v Trstu in 18 v Vi
dmu. Gre za študijsko smer, ki bo prvič 
stekla letos in predstavlja pogoj za 
oblikovanje prihodnjih šolskih kadrov.

Pravico do vpisa imajo kandidati z 
opravljenim petletnim pedagoškim li
cejem, z opravljenim učiteljiščem in 
petim letnikom, diplomanti višjih sred
njih šol, diplomanti katerekoli univer
zitetne študijske smeri, učitelji v red
nem staležu (priznani sojim študijski 
krediti pri praktičnih vajah). Rok za vpis 
zapade 25. septembra. V primeru pre
sežka razpoložljivih mesto bodo mo
rali kandidati opraviti sprejemni izpit 
(30. septembra).

V LJPICI O AVGU
STU ČERNIGOJU
Ob 100. obletnici rojstva Avgu

sta Černigoja prireja Kobilarna Lipi
ca v soboto, 19. t.m., ob 11. uri pri
reditev, s katero želi počastiti trža
škega umetnika. Zamisel in režijo 
prireditve so zaupali Janezu Povše- 
tu, na njej pa bodo nastopili uveljav
ljeni glasbeniki in igralci z obeh stra
ni meje. Slavnostni govornik bo pred
sednik slovenskega parlamenta Ja
nez Podobnik, o Černigoju in njego
vem delu pa bo govoril Peter Krečič.

OVO PRI 
GORIŠKI 

MOHORJEVI 
DRUŽBI

Anton Kacin

I
G ra m matičen

■ H *  w' della lingua 

slovena

A N T O N  KACIN

G RAM MATI CA 
DELLA LINGUA 
SLOVENA

Nova, dopo ln jena izdaja s lo
venske slovnice dr. Antona Ka
cina s svojo strokovnostjo  in  
jasno ter izčrpno preglednostjo 
bo spet na voljo vsem uporab
n ikom , k i ta tekst pogrešajo že 
nekaj let.

Predstavitev bo 16. septem
bra 1998 ob 18. uri v Katoliški 
knjigarni v Gorici in 17. sep
tem bra ob 18.30 v Tržaški 
knjigarni v Trstu.

% T f t  i

Doberdo
Prežihov Vormc

P R E Ž IH O V  V O R A N C

DOBERDO
GLI UMILI NELL'ESERCL 
TO AUSTRO-UNGARICO

V sklopu p o b u d  ob 80. o b le t
n ic i konca prve svetovne vo j
ne je  sedaj m ed nam i ita lijan 
ski prevod Vorančevega rom a
na D oberdob o vo jn i vihri, ki 
je  zajela avstro-ogrsko cesarstvo 
in seveda tu d i naša tla. 

Predstavitev bo v četrtek, 1. 
oktobra 1998, ob 18. uri v D r
žavni knjižnici v Gorici, ul. 
Mameli 12.
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JEZIKOVNI  KOTIČEK

NADA PERTOT

Ponovno se oglašam po po
letnem premoru zaradi bese
de, ki se nam v zadnjem času 
vsiljuje od vsepovsod. Gre za 
•talijanski samostalnik il cor- 
s°. ki ga lahko slovenimo na 
različne načine. II corso po
ceni v slovenščini korzo pa 
še potek in seveda tudi tečaj. 
In prav samostalnik tečaj nas 
neusmiljeno preganja.

Ker je slovenščina samo
stojen jezik, ima svoje zakoni
tosti in se ne more suženjsko 
ravnati po vsiljenih kalupih. Na 
leposlovni fakulteti si npr. štu
dent lahko izbere poljubno us
meritev ali smer (literarno, 
zgodovinsko, glasbeno itd.), 
Prav tako je več usmeritev tudi 
na drugih fakultetah. Prav tako 
'mamo npr. v Gorici nekatere 
oddelke tržaške univerze, v Ko- 
Pru pa ljubljanske. Med aka
demskim letom se profesor o- 
mejuje na točno določeno te
matiko, ki jo obravnava na svo
jih predavanjih. Naši učiteljišč- 
niki bodo morali dopolniti šo
lanje na učiteljišču z dodatnim 
rednim študijem na univerzi. 
Študij bo predvidoma trajal 
štiri leta in ne dve leti, kot je 
bilo govora do sedaj.

Italijanščina ima za vse te 
Primere isti izraz (il corso de- 
9li studi, il corso monografi- 
c°, a Gorizia alcuni corsi del- 
la facolta di Scienze politiche 
dell'Universita di Trieste), mi 
Pa se moramo potruditi in jih

prevajati, kot je za slovenščino 
prav.

Pri nas pa imamo seveda 
tudi vrstotečajev, med kateri
mi so gotovo najpomembnej
ši tisti, ki jih je letos ponovno 
odobrila deželna uprava. Na 
teh tečajih, ki trajajo omejeno 
število ur, tečajniki dopolnju
jejo svoje znanje oz. se uspo
sabljajo npr. za delo z računal
niki ali za kuharski poklic in si 
tako širijo možnosti za zapo
slitev. Še vedno je nekaj tečajev 
za šivilje, največ pa je različnih 
jezikovnih tečajev. Pred odho
dom na delovno mesto med 
počitnicami morajo nekatere 
spremljevalke v kolonijah o- 
praviti tečaj hitre pomoči.

Po vojni je bilo več tečajev, 
na katerih so dopolnjevali svo
je znanje v slovenščini učitelji, 
ki so opravili šolanje v italijan
ščini. Tisti, ki nismo opravili 
mature na učiteljišču, a smo 
želeli poučevati, smo morali 
tudi opraviti poletni dopolnil- 

! ni tečaj.
V naši zavesti je torej tečaj 

nekaj zunaj uradnega šolanja, 
nekaj kar velja kot dopolnilo k 
opravljenemu šolanju in bo
gatenju pridobljenega znanja.

Na misel mi prihaja nerod
nost, ki seje zapisala nekemu 
prevajalcu v Sloveniji, ki je pre
vedel il sacco di Roma kot rim
ska vreča. Kot vsak sacco ni 
vreča, tako tudi vsak corso ni 
tečaj.

F E S T I V A L  V ST RESI

GLASBA NA VODI
ANDREJ BRATUŽ

Kdo ne pozna slavne sklad
be, ki jo je pod gornjim naslo
vom napisal Georg Friedrich 
Handel? Delo je nastalo v po
častitev kraljevske vožnje po re
ki Temzi v Londonu, kjer je ve
liki skladatelj deloval. V našem 
Primeru sicer ni šlo za vladar
sko vožnjo, vendar je tudi la
godna kratka vožnja iz turisti
čnega središča do otoka s tam
kajšnjim nočnim koncertom v 
razkošnih bujnih vrtovih stare 
renesančne palače pomenila 
neko glasbo na vodi. To je bil o- 
tok Isola Madre (na sliki), eden 
od treh, ki sestavljajo Boromej- 
ske otoke na jezeru Lago Mag- 
giore pri Stresi. Če je morda naj
bolj razkošna sicer Isola Bella z 
veliko Boromejsko palačo in baj
nim parkom vse do jezera, pa je 
"matični otok" vsekako poln re
snobne lepote. In kaj šele v na
ravnost fantastični nočni raz
svetljavi, ko so bakle opojno 
spremljale potnike-poslušalce, 
ki so se izkrcali v malem portiču 
in vse od prvih stopnic med kar 
mediteransko bogato floro ob 
brlečih svetilkah in prijetnem ve
trcu z jezera pomikali navzgor 
med gredicami, grmovjem, pal
mami, cipresami, ribniki, tem
plji in ne vem še kaj. S pesnikom 
bi lahko za to pravljično okolje 
zapisal "Med rožami, ki ne ra-
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sto pri nas...". Velik pripravljen 
prostor na osrednjem vrtu je bil 
pod umetniško grajeno ložo (di 
Cashmere), kjer so bili nastopa
joči glasbeniki. In ko so ugasni
le osrednje vrtne luči, so se ogla
sile prve fanfare za začetek glas
benega večera.

Tak je bil zunanji okvir kon
certa, ki sem se ga letos udeležil 
na mednarodnem glasbenem 
festivalu v Stresi, kije že 37. po 
vrsti. Letošnja novost je bila med 
drugim ta, da se skoraj polovica 
koncertov, ki so navadno bili v 
veliki dvorani Kongresne palače, 
iz tehničnih razlogov odvijali da- 
lečzunaj Strese in sicer, vVilla- 
dossoli. Vsekakor pa je bil splo
šni program koncertov tudi le
tos zanimiv in pester. Na spore
du so bili orkestri Filharmonija 
iz Sankt Petersburga, I Solisti Ve
neti, Festivalski orkester iz Bre
scie in Bergama, Festival Strin- 
gs iz Lucerna v Švici ter Suisse 
Romande. Veliko je bilo raznih 
solistov, med temi pianisti (kot 
Stanislav Bunin), violinisti (Sco- 
vin Kim), organist (Jacques Tad- 
dei), kvarteti, kvintet, itd. Žal je 
pa manjkala tudi letos kaka 
simfonično-vokalna skupina z 
izvedbo večjega tovrstnega dela 
(maša, oratorij, kantata), ki je 
večkrat zelo posrečeno odprla 
ali pa zaključila festival.

Omenil sem že koncert na 
otoku Isola Madre. Šlo je za na
stop kvinteta trobil Art o f Brass 
z Dunaja. Sestavljali so ga dve 
trobenti, rog, pozavna in tuba. 
Svoj program je skupina začela 
s Fanfarami I. Stravinskega, na
daljevala pa z deli baročnih moj
strov Martinija, Pachelbela in 
Bacha (v glavnem sicer transkri
pcije). Prešla je - prehitro - kar

A K A D E M I J A  V S R E D N J E M  R O Ž U  N A  K O R O Š K E M

ČAR SVEČ NA PLATNU
JURIJ PALJK

S sklepno slovesnostjo in 
razstavo likovnih del, ki so jih 
slikarji napravili med bivanjem 
v prelepi koroški vasi, se je v 
soboto, 5.t.m.,vSvečahvSred-

veseljem vidi, da je ob cesti pred 
vasjo reklamna tabla, ki turista 
tudi v slovenskem jeziku nago
varja, naj obišče znano Gorše- 
tovo galerijo. O tem in o kul- 

| turnem življenju slovenskih lju
di v Svečah in okolici sem se

nikarja, slikarja Zlatka Praha iz 
Slovenj Gradca in arhitekta in 
slikarja Davida Faganela iz Go
rice. Istočasno so organizirali 
tudi slikarsko delavnico in učil
nico za najmlajše, ki jo je vodil 
slikar Franko Žerjal iz Gorice.

njem Rožu (na veliki sliki) na 
avstrijskem Koroškem sklenil 
letošnji že 18. slikarski teden.

Primorci smo vedno očarani 
od naravnih lepot Koroške, Sve
če pa so pravi biser koroških 
vasi, kjer še živijo in delajo slo
venski ljudje. V Svečah imajo 
slovensko prosvetno društvo 
Kočna, ki je glavni motor slo
venskega kulturnega življenja 
v vasi. Tudi v Svečah pozoren 
obiskovalec s tiho grenkobo 
lahko opazi, kaj pomeni sto
letni pritisk na slovensko bese
do in človeka, lahko pa tudi z

pogovarjal s prof. Tatjano Fei- 
nig (na mali sliki), ki poučuje 
slovenski in angleški jezik na 
dvojezični trgovski akademiji v 
Celovcu in je predsednica slo
venskega prosvetnega društva 
Kočna v Svečah. Že devet let 
skrbi za organizacijo sljj<arske- 
ga tedna, na katerega so letos 
povabili slikarko iz Južne Tirol
ske Stefanio Corbelli, grafika 
Luko Popiča iz Slovenj Gradca, 
slikarko in grafičarko Gertrud 
VVeiss Richter iz Linza iz Zgor
nje Avstrije, koroškega slikarja 
slovenskega rodu Kristjana Sad

na Straussove polke, nato na 
moderne ameriške melodije, 
od Bernsteina do Gershvvina, ki 
so verjetno manj spadale v ta 
naravni in še bolj umetniško- 
zgodovinski okvir. Bolj enovit 
program, baročne ali renesan
čne glasbe bi v teh prekrasnih 
vrtovih imel še lepši učinek.

Vsekakor jeb il letošnji glas
beni festival ob jezeru Lago 
Maggiore na zelo dostojni u- 
metniški ravni. S tem prireditelji 
nadaljujejo z začeto tradicijo, ki 
festival v Stresi uvršča med za
nimive in priljubljene medna
rodne glasbene prireditve.

"Naša vasje majhna in tako 
je tudi naše društvo majhno, 
smo pa zelo aktivni, saj je v vasi 
dolgo časa deloval znani moški 
pevski zbor, pri društvu pa smo 
tudi igrali slovenske gledališke 
igre. Sedaj sta v vasi mešani cer
kveni pevski zbor in otroški 
zborček, ki ga vodi gospa Mal- 
ka Feinig," mirno pove mlada 
prof. Tatjana.

Vparašam jo, kdo skrbi za 
lepo cerkev in župnijo.

"Sedaj so pri nas minoriti iz 
minoritskega samostana na 
Ptuju, v župnišču so ustanovili 
skupnost sv. Heme, povezani 
so z Gradcem. Za župnika je 
tako pri nas pater Roman Tkauc.
V vasi je okrog tristo ljudi, pod 
našo župnijo pa spadajo še za
selki Zgornje in Spodnje Kraje, 
Mače in Ladine. Naša vas spa
da pod občinsko upravo, ki je 
v Bistrici, občina šteje vsega 
skupaj okrog 2500 ljudi, spa
damo v Srednji Rož, okraj Ce
lovec."

Vprašam jo, ali še deluje šola 
v vasi.

"Ne več. Pred leti smo imeli 
tudi pri nas šolo, sedaj hodijo 
otroci v Bistrico, prvi štirje razre
di so načelno dvojezični in tudi 
ravnatelj mora znati slovenski 
jezik, ker spadamo v dvojezi
čno območje. Otroci pa žal 
imajo že v četrtem razredu sa
mo tri ure slovenskega jezika 
na teden. Glavna šola je potem 
v Borovljah, traja štiri leta. Na 
tej šoli se lahko učenci prijavijo 
k slovenskemu jeziku. Ni pa to 
nujno in tako je asimilacija naš 
največji sovražnik in tudi naša 
narodna smrt. Bojim se, da je 
mnogim ljudem pri nas že strah

13. VILENICA NA KRASU
KLARA KRAPEŽ

Prva polovica septembra je 
zdaj že tradicionalno name
njena mednarodni pesniški pri
reditvi Vilenica. Kras kot edin
stvena pokrajina vsako leto po
nuja svoje gostoljubje številnim 
literatom, ki so se v začetku zbi
rali predvsem v želji, da opo
zorijo na kulturni prostor Sred
nje Evrope. Letošnja že 13. pri
reditev bo potekala v znamenju 
kar nekaj novosti. Ena opaznej
ših je zagotovo nov direktor - 
Iztok Osojnik, ki napoveduje še 
nekatere spremembe. Kot je 
poudaril na novinarski konfe
renci, naj bi se vileniška prire
ditev v bodoče nekoliko poso

dobila, na eni strani naj bi bila 
njena vloga srednjeevropske in 
evropske razsežnosti še bolj 
poudarjena, po drugi strani pa 
naj bi se literarno srečanje bolj 
približalo ljudem in bilo moč
neje vpeto v samo kraško ob
močje, ki ponuja gostoljubje. 
Seveda takšne spremembe za
htevajo čas. Vilenica bo tako 
tradicionalno potekala v treh 
dneh, od četrtka do sobote.

Četrtek ponuja že ustaljeno 
razpravo, tokrat naslovljeno 
Konec stoletja, začetek tisočlet
ja, uvodno predavanje (objav
ljeno tudi v priročnem zborni
ku) pa je napisal profesor an
gleškega Oxforda Timothy Gar- 
ton Ash, poznavalec in avtor

zlezel pod kožo, se zaril v ko
sti... Zadnje čase je bolje, saj 
pritisk nemško govorečih ljudi 
na Slovence ni več tako nesra
men in tudi tako očiten ne več.
V Svečah je v naši, Goršetovi 
galeriji veliko obiskov in danes 
nihče ne reče niti besedice več 
proti slovenstvu in proti nam 
Slovencem. Res pa je, da nas je 
vedno manj, največji pritisk pa 
je gotovo s strani nemško go
vorečega prebivalstva na pre
proste ljudi, na tiste, ki se niso 
mogli šolati iz takih ali druga
čnih ralogov," mi pove prof. Ta
tjana Feinig.

Obiskal sem likovne umet
nike, ki so imeli svoje ateljeje 
na prostem, v stari vaški šoli, v 
Goršetovi galeriji. Davida Faga
nela najdem ravno pri slikanju 
rož, ki so ga najbolj očarale. Po
ve mi, da ga je kot arhitekta 
presenetila celostna podoba 
vasi, saj so vse hiše zgrajene v 
samosvojem alpskem slogu in 
se lepo skladajo z naravo. "Se
veda je dominantna ban/a zele
na, ki je tu prisotna v vseh od
tenkih, neverjetne pa so barve 
rož, geranij in drugih, k ijih  vsi 
ljudje tu skrbno negujejo, in 
zato, ker so to 'moje' barve, jih

več knjig o družbeni in politi
čni stvarnosti ter spremembah 
v Srednji Evropi.

V okviru petkovih dogajanj 
velja posebna pozornost pred
stavitvi letošnjega nagrajenca 
Vilenice Petra Nadasa, ki bo ob 
20.30 v Kulturnem domu Sre
čka Kosovela v Sežani, že do
poldne pa bo tam potekal knji
žni sejem in literarno branje. 
Vrhunec 13. Vilenice bo vseka
kor podelitev nagrade v jami 
Vilenica. Letošnjo slovesnost 
bo popestril tudi nastop Trža
škega okteta.

Ljubitelji literarnih večerov 
lahko branju poezije prisluhne
te še v četrtek ob 18.30 v cer
kvi Sv. Mihaela v Lokvi in v so
boto dopoldne na dvorišču 
Štanjelskega gradu ob 11. uri.

seveda lažje in z večjim vese
ljem slikam. Delam olja, prese
netil meje tudi sadovnjak pod 
vasjo, jabolka, rdeča jabolka, ki 
jih je polno," mi pove in mi po
kaže olja, nekatera je že končal, 
veliko skic ima in velik prostor 
v nekdanji šoli mu je postal sko
rajda pretesen.

"Rad prihajam v Sveče, ude
ležil sem se že slikarskega ted
na. Letos sem tu kot vodja likov
ne delavnice za otroke. Pridi 
sem popoldan, ko bomo imeli 
slikarsko delavnico za najmlaj
še, videl boš, kako je veselo!" 
mi pove goriški umetnik in pe
dagog Franko Žerjal.

Zares ga obiščem in ga naj
dem pred Goršetovo galerijo v 
družbi malih umetnikov, kate
rim pomaga z nasveti, meša 
jim barve, svetuje. Že na daleč 
se vidi, da se dobro počuti v 
družbi mladih umetnikov.

Prof. Tatjana Feinig mi pove, 
da vsak slikar, ki se udeleži nji
hovega slikarskega tedna, pu
sti njihovemu društvu vsaj eno 
delo v zameno za gostoljubje.
V galeriji si tako ogledam zbi
rko grafik in slik, ki jih hranijo 
prihodnjim rodovom, med nji
mi so tudi take, ki bi mirno lah
ko visele v kakem muzeju so
dobne umetnosti. Tako pri pro
svetnem društvu Kočna iz leta 
v leto postajajo bogatejši za li
kovne umetnine, ki bi jih sicer 
v vasi ne videli.

"Pa tudi druženje z umetniki 
je nevsakdanja in lepa stvar," mi 
pove prof. Tatjana Feinig, ki še 
doda, da so na slovenske umet
nike iz naših krajev zelo nave
zani: "Z njimi nas druži skupna 
usoda in jih zato radi vabimo v 
našo sredo. Tudi v prihodnjejih 
bomo."

7
ČETRTEK
10. SEPTEMBRA
1 9 9 «



8
ČETRTEK 

10. SEPTEMBRA 
1998

N O V I GLAS /  ŠT. 3 4  1 9 9 8  _______________________________________________________________________________________________________
— w w — — — — — 1 i ' * t m h — p i u i u i n i  m i i n n  i 1 • .'V B & srm m z  s i s s t s ~ i r » a r r c v i

33. SEMINAR ZA 
SLOVENSKE ŠOLNIKE

Od 3. do 8. t.m. je na Tržaškem in Goriškem 
potekal že 33. seminar za učitelje in profesorje 

slovenskih šol v Italiji. Pripravila sta ga Slovensko 
šolsko skrbništvo in Zavod za šolstvo Republike 

Slovenije ob sodelovanju deželnega šolskega urada 
ter tržaškega in goriškega skrbništva.

stvo in šport Pavia Zgage (na 
sliki Kroma).

Ravno sekretar Zgaga je- 
imel uvodno predavanje na 
temo Izobraževanje za prihod
nost. Izobrazba, znanje in vz
goja so temelji prihodnosti. To 
je res zlasti v današnjem času, 
ko se svet vse bolj polarizira 
okoli znanja. Pri tem sta po
membni obe razsežnosti zna- 

j  nja, to je tako fizična oz. teh
nična kot tudi miselna oz. du- 

! hovna. Ti dve dimenziji, je de
jal dr. Zgaga, navezujoč se na 
starogrškega filozofa Platona, 
sestavljata celoto. Znanje in 
pridobivanje znanja postaja
ta eks is tenčno  sred iščno 
vprašanje.

Na letošnjem seminarju 
i  so dali velik poudarek pouče
vanju književnosti in v tem ok- 

I viru je potekala tudi šola reto
rike. Vzgojitelji, učitelji in pro- 

j fesorji so se razdelili po kate
gorijah in skupinah: profesor
ji višjih in nižjih srednjih šol 

S  so prisostvovali lekcijam 4. in
5. septembra na nižji srednji 
šoli Fran Levstik na Proseku,

1 istega dne so potekale tudi 
| lekcije za vzgojitelje in učite
lje na osnovni šoli Oton Žu
pančič v Gorici. Vzgojitelji in 
učitelji pa so obiskovali tudi 
lekcije 7. in 8. septembra na 
nižji srednji šoli Fran Levstik 

i  na Proseku.

V četrtek, 3. septembra, je 
bilo v Kulturnem domu v Tr
stu slovesno odprtje, ki ga je 
popestril nastop skupine Ša- 
vrinskih deklet in fantov. O d
prtja se je udeležilo večje šte
vilo uglednih gostov, od gene
ralnega konzula Republike 
Slovenije v Trstu Vlaste Valen
čič Pelikan, konzula Zorka 
Pelikana, podpredsednika de
želnega sveta Furlanije-Julij- 
ske krajine (F-Jk) Miloša Budi
na, šolskega skrbnika Uga 
Manninija pa do pedagoških 
svetovalcev za slovenske šole 
v Italiji Andreje Duhovnik An
toni in Danila Štekarja ter dr
žavnega sekretarja pri slo
venskem ministrstvu za šol-

USPEŠEN ZAMEJSKI ROCK 
FESTIVAL NA O P Č IN A H

V ponedeljek, 7. t.m., je bi
lo zvečer pod šotorom v par
ku Finžgarjevega doma na 
Opčinah vse živo. Potekal je 
namreč Zamejski rock festi
val, ki so ga priredili M ladi v 
odkrivanju skupnih poti, da bi 
nudili raznim slovenskim za
mejskim rock skupinam pri
ložnost, da se predstavijo 
pred občinstvom. Skoraj vse 
skupine namreč nimajo pri
mernih prostorov, kjer bi lah
ko nastopale (v glavnem igra
jo v garažah), zato je bil festi
val lepa priložnost, da jih spo
zna širše občinstvo.

Pod šotorom se je zbralo 
prek sto mladih (pa tudi nekaj 
manj mladih ljubiteljev roc
ka), ki so prisluhnili nastopu 
šestih skupin: to  so bile M o
ran Brothers, Charge, Olc 
Crovv, No Comment, Nuovi 
Amici in seveda Kraški ov 

; čarji. Udeležba kaže, da je 
rock glasba še vedno zani mi 

; va za tržaško slovensko mla
dino. Om eniti je treba, da je 
bil na razpolago tudi t.i. Psx 
Point, kjer so bile na razpola
go različne videoigre (prostor 
je bil vedno zaseden).

NAŠA PRIM ARNA D R U ŽB E N O  
P O L IT IČ N A  PRIZADEVANJA

V nedeljo, 6. septembra, so v Bazovici potekale svečanosti ob 68. obletnici 
ustrelitve junakov Bidovca, Miloša, Marušiča in Valenčiča. Popoldne je bila 
tradicionalna spominska svečanost ob spomeniku na bazovski gmajni, kjer 
so spregovorili Erika Jazbar, Sandi Volk in Dino Fonda, zapel pa moški pevski 
zbor Vasilij M irk s Proseka in Kontovela. Zatem pa je bila v domači cerkvi 
maša zadušnica, ki jo je daroval škofov vikar msgr. Franc Vončina, prilo
žnostni govor pa je imel Miloš Budin. Ob tej priložnosti objavljamo v celoti 
govor Erike Jazbar.

Spomenik štirim bazoviš
kim junakom predstavlja za 
slovensko manjšinsko skup
nost simbol kljubovanja naše
ga človeka na tem delu o- 
zem lja  ita lijanske države. 
Spregovoriti pred tem obele
žjem zato res ni lahka nalo
ga. Zelo pogosto se ob podo
bnih priložnostih in nagovo
rih namreč dogaja, da zaide 
človek v lepljive in obrabljene 
besede ali v udarniško dema
gogijo.

V vseh teh letih se je na 
tem kraju zvrstilo kar nekaj 
govornikov in tudi danes smo 
trije, ki nekako predstavljamo 
vsak svojo specifičnost in s 
tem jam čim o ravnotežje v 
naši družbeno-politični struk
turi.

In vendar s to jim o pred 
spomenikom narodnih juna
kov, ki so padli za človeške 
ideale, za tiste, ki niso last e- 
nih, drugih ali tretjih, čeprav 
si jih marsikdo rad prilašča, 
temveč so skupni nam vsem 
in sooblikujejo človeško na
ravo. To so svoboda, spošto
vanje slovenstva oz. materi
nega jezika, demokracija in 
še bi lahko naštevala. Om e
njene izluščene vrednote so 
edine, na katerih lahko gradi
mo našo skupno prihodnost, 
mi Slovenci med sabo in Slo
venci skupaj z večinskim na
rodom. S tem mislim, da ni
sem povedala nič orig inal
nega, kajti taka so razmišlja
nja, ki jih  ponavljamo ob vsa
ki javni priložnosti, torej tudi 
tokrat se nisem odtegnila dol
žnosti.

Po teh zelo splošnih željah 
in prizadevanjih navadno za
puščamo naše prireditve in 
svečanosti s prekipevajočim 
pozitivnim nabojem, vendar 
potem se navadno zatakne. 
Nianse, na katerih gradimo

bo, postajajo temeljnega po
mena in kaže, da se med pev
ci dveh domačih vaških zbo
rov razprostira morje nespo
razumov, ki spreminja iz ob- 
dobjavobdobje svoje poime
novanje, vendar ostaja v svo
jem bistvu precej podobno.

Skratka, ohranjanje naše 
jezikovno-ku lturne specifi
čnosti je naše primarno druž- 
beno-politično prizadevanje;

zaradi doslednega navezanja 
i  na svojo zemljo in korenine.

Če usmerimo svoje prve 
| moči v ohranjanje naših druž
benih ustanov, to še ne pome- 

s ni, da se za splošne družbene 
probleme sploh ne zmeniš, to 

{ pomeni, da usmeriš svoje de
lovanje v stvarnost, za kate- 

j  ro se bo italijanski politik, ra
ziskovalec ali družbeni dela- 

i  vec zmenil vedno ' potem in

stu, Gorici in Čedadu, kajti ze
lo kratkoročno bivališče na
ših kulturnih delavcev bo tam.

Omenila sem osnutek za
ščitnega zakona, ki je postal 
ponovno aktualna problema
tika. Že nekaj desetletij si vsi 
prizadevamo, da bi italijanski 
demokratični sistem izpolnil
6. člen svoje ustave oz. vrsto 
drugih podpisanih mednarod
nih dokumentov in jamčil slo
venski jezikovni skupnosti 
pravno zaščito, vendar vsa
kokrat se najde grešni kozel, 
vprašanje ostane odprto in le
ži podobno črnemu madežu 
na povojnih straneh demo
kratične ureditve države, v 
kateri nam je dano živeti.

| Tokrat se ponovno zdi, da 
se bližamo rešitvi, vendar to
krat, v novih časih, ko je na 
vladi koalicija, za katero trd i
mo, da nam je naklonjena, bi 
morale naše politične kom
ponente sprejeti kompromis
no obliko zaščite in zatisniti 
oči pred dejstvom, da se ome
njeni osnutek v svojih teme
ljih prav bistveno ne razlikuje 
od Maccanicovega.

Nekatere komponente so 
to že storile in pozabile na 
doslednost, principe in ostre 
besede, ki so jih  bobnale do 
včerajšnjega dne. Nismo pa 
vsi enaki. Nekateri smo idea
listi, drugi pragmatiki, tretji o- 
portunisti, obstajajo tudi tisti, 
ki sledijo višjim direktivam. 
Taka je pač demokracija.

Vendar danes s to j imo  
pred spomenikom junakov, 
ki so zaradi svoje nekompro- 
misnosti izgubili svoja mlada 
življenja. Vendar, ponavljam, 
danes so drugačni, novi časi. 
Smo torej po petdesetih letih 
pripravljeni res pristati "na 
morebitni slab zakon' ?

ali se zanj zmenimo le, ko so 
pomembnejše problematike 
pri kraju? No ja, saj z zaščit- 
nim zakonom za slovensko 
manjšino v Italiji ne bomo re- 

i šili človeških življenj, zato lah
ko nanj mirno čakamo še ne- 

| kaj časa in rešimo raje pro
blem priseljencev. In še: pro
blem razlaščanja slovenske 

i  zemlje v Štandrežu je relati- 
j ven, če pomislimo, da je na 
i jugu Italije vsak tretji mlad dr- 
j  žavljan brez zaposlitve in da 
na Daljnem vzhodu izkori
ščajo otroško delovno silo.

Oblikovanje primerne in 
prodorne zaščitne strategije 
naše kulturne specifike mora 
postati naše glavno prizade- 

i vanje. Sicer bodo šole s slo- 
i venskim učnim jezikom, kul
turni domovi, mediji in seve- 

i da tudi slovenski politiki od- 
; več in nadalje bo proslavljanje 
i obletnice usmrtitve bazoviš
kih junakov anahronizem, saj

i kasneje" in jo  postavil med 
drugorazredne problematike.

, Je za večino italijanskih dr
žavljanov slovenske narod- 

i nosti ohranjanje slovenstva 
drugorazredna problemati- 

; ka? Sta za te ljudi Slovenija 
drugorazredna država in Lju
bljana drugorazredno mesto? 
Če je odgovor pritrdilen, lah
ko v osnutku našega predra- 

I gega zaščitnega zakona do- 
damo postavko, da se za naše 

; ljudi zgradijo novi muzeji vTr-

1 0 -L E T N IC A  
VZS M IT J A  Č U K

V sredo, 9., in četrtek, 10. 
t.m., so pod šotorom v parku 
Finžgarjevega doma na Opči
nah potekala praznovanja ob 
10-letnici Vzgojno-zaposlit- 
venega središča M itja Čuk, ki 
deluje v okviru Sklada Mitja 
Čuk. Ob tej priložnosti sta 
VZS in Sklad pripravila vrsto 
prireditev, kot so bile npr. sre
čanje vzgojno-zaposlitvenih 
središč, igre brez zaprek, še 
posebej pa družinsko sreča
nje za vse tiste, ki so želeli iz
raziti solidarnost družinam s 
posebnimi potrebami. Za po
pestritev v znamenju glasbe 
sta poskrbela Zamejski kvin
tet, ki je nastopil oba dneva, 
in Godbeno društvo Prosek, 
ki vedno rad sodeluje pri po
budah Sklada M itja Čuk.

Daljše poročilo o prazno
vanju bomo objavili v prihod
nji številki.

našo bipolarno civilno druž- 1 so štiri mlada življenja padla

ŽELEZN IN A TERČON
OBVEŠČA CENJENE STRANKE, DA JE

V TEKU JESENSKA PON UD BA  PLINSKIH 
PEČI UNICAL.  U G O D N E  CENE, 

M O Ž N O S T  PLAČILA N A  OBROKE.

N A B R E Ž I N A  124,  tel .  040 - 2001  22

N A  T R Ž A Š K E M  IN G O R I Š K E M  O B  6 8 - L E T N I C I  U S T R E L I T V E  B A Z O V I Š K I H  J U N A K O V



TRŽAŠKA KRONIKA

Ku l t u r n a , j e z i k o v n a  i n  d u h o v n a  r a s t  m l a d i h

ZA POŽIVITEV OTROŠKEGA IN
MLADINSKEGA ZBOROVSKEGA 

DELOVANJA NA TRŽAŠKEM
MARKO TAVČAR

Obnovljeno Marijanišče, ki na Opčinah prav 
v teh dneh dobiva svojo končno podobo, je v treh 
tednih od ponedeljka, 17. avgusta, do sobote, 5. 
septembra, zaživelo tako, kot bi si za to strukturo 
vedno želeli.

Približno sto otrok, več kot 
deset m en to rjev  z raznih 
področij, večje število staršev 
in članov odbora Slovenske
ga otroškega in mladinskega 
pevskega društva Vesela pom
lad so oblikovali poletne pev
ske tedne v organizaciji zbo
rov Vesele pom ladi, Zveze 
cerkvenih pevskih zborov in 
samega Marijanišča. Gre za 
pobudo, ki je letos dobila ne
koliko drugačnejšo, širšo za
snovo, saj je g. Franc Pohajač, 
ki je gotovo duša mladinske
ga pevskega in glasbenega 
življenja na Opčinah, želel še 
obogatiti sicer pozitivno iz
kušnjo iz prejšnjih let, ko so 
se člani otroškega, m ladin
skega in dekliškega pevskega 
zbora Vesela pomlad pred 
koncem poletja z intenzivni
mi vajami pripravljali na no
vo sezono.

Letos so, kot rečeno, vabi
li na poletne pevske tedne o t
roke iz vse tržaške pokrajine 
in tudi odziv je bil nadvse za
dovoljiv. Organizatorji so zato 
to skupino otrok in deklet raz
delili natri dele glede na njiho
vo starost. Prvi teden so na 
Opčine hodile deklice, ki o- 
biskujejo osnovno šolo, dru
gi teden je bil v glavnem na
menjeni dečkom, prisotna pa

j  je  bila tudi skupina deklic,
! medtem ko so zadnji teden 
pridobivala dragocene izkuš- 

j nje na področju petja in še 
I zlasti vokalne tehnike članice 
m ladinskega zbora Vesela 
pomlad in še nekaj drugih de- 

! klet, ki so se prijavile. Samo
stojno je vadil sicer program
sko ambiciozni tercet Ver lae- 
tum, ki je še zlasti poglabljal 
vokalno tehnično in interpre- 

I tativno znanje.
Trije tedni torej, tri zelo ra

zlične skupine, ki so od men
torjev in pedagogov zahteva
le zelo različne pristope. Za 
vsako skupino so pripravili 
specifične programe, ki so bili 
prilagojeni njihovemu znanju 
in sposobnostim. Tako je vo- 
kalno-dihalno tehniko ves čas 
vadil prof. Rafael Martin del 
Čampo. Profesorica Majda 
Artač je deklicam prvega ted
na približevala lepoto sloven- 

| ske besede in tudi spodbuja
la njihovo jezikovno ustvar
jalnost. Drugi teden seje s tem 

! področjem ukvarjala dr. Maja 
Lapornik. Študentka ljubljan
ske glasbene akademije Mar
tina Batič je  prvi in drugi te
den vadila krajši zborovski 

j  program in tudi nekaj zabav
nih pesmic. Verske pesmi pa 
so vadili z g. Francem Pohaja- 

; čem. Deklice in naslednji te

den fantovske skupine so pod 
mentorstvom učiteljice Marje 
Feinig vadile na O rff instru
mentih in si tako pridobivale 

| izkušnje skupnega muzicira
nja. Gospa Anka Cepelnik Ko- 

| cijančič je  bila zadolžena za 
fo lk lorne plese, prof. Petra 

! Križmančič pa za gibalno rit
mične vaje. Študentka na fa- 

j kulteti za šport v Ljubljani Va
lentina Šuber je z  vsemi vadi
la razne ritm ično telovadne 
vaje, saj ples, ritm ične vaje in 

I telovadba gotovo pomagajo 
otrokom, da dobijo občutek 

j  za ritem in istočasno lahko 
j doživljajo tesno povezanost 
raznih možnih oblik izraža
nja. Za udeležence treh polet
nih pevskih tednov na O pči
nah so poskrbeli tudi za bolj 
sproščujoče dejavnosti. Tako 
so npr. z Marijem Čačem ho- 

i  dili v  sosednji bazen plavat, 
pod vodstvom  prof. Jasne 
Merku so ustvarjali, s Tatjano 
Malalan pa izdelovali lična 
ročna dela. Fantki so se pod 
mentorstvom Micheleja Ma- 
rolle učili osnov juda in te 
borbene spretnosti tudi prika
zali. Starejšim dekletom je be
lokranjske in tržaške ljudske 
plese približala prof. M irjam 
Brajkovič, ob prikazu celote
denske dejavnosti v soboto, 
5. t.m., pa jih je s harmoniko 
sprem ljal Denis Novato. Z 
Matejko Bukavec pa so pele 
zabavne in družabne pesmi. 
Organizatorji so torej poskr
beli, da je vsaka skupina ob 
koncu delovnega tedna prika
zala opravljeno delo. Na ta

način so starši, prijate lji in 
drugi, ki jih zanima tako delo, 
lahko spoznali, kaj je mogoče
v tednu dni doživeti in se na
učiti. Vsak teden se je  tudi 
končal z mašo in naj povemo, 
da so se dečki nanjo pripra
vili s študijem Kalanove otroš
ke maše, dekleta zadnjega te
dna pa so med mašo v open- 
ski župni cerkvi pele Faureje- 
vo mašo, pri kateri so solisti
čne točke pele pevke terceta 
Ver laetum, ki so tudi samo
stojno zapele. Na orgle jih je 

| spremljal njihov siceršnji pe- 
ivovod ja  M artin  Vremec. V 
j  tretjem tednu je stekla samo
stojna pobuda učenja kljuna- 

: ste flavte, ki jo  je vodil prof. 
M iloš Pahor.

Ko se človek ozre na te tri 
pevske tedne na Opčinah, u- 

I gotavlja, da so bili s tem po- 
! stavljeni določeni temelji za 
| poživitev in prenovo otroške
ga in m ladinskega zborov- 

| skega delovanja na Tržaškem.
| Seveda zahteva ta cilj drugač- 
I nega, bolj sistematičnega in 
rednega dela. Še zlasti bo po- 

| trebno poskrbeti za primer
no izobrazbo zborovodij ot- 

1 roških in mladinskih pevskih 
1 zborov. Spodbujati bo treba 
I njihovo udeležbo na strokov- 
i  nih predavanjih in tečajih, ker 
je  mogoče edino s trdn im  

j znanjem kakovostno delati, 
i Naša širša skupnost pa bo 
morala nagovarjati starše in 
otroke, da bi se vključevali v 
pevske zbore in skupine, saj 
gre za dejavnosti, ki otroka go
tovo duhovno, jezikovno, na
rodno in socialno bogatijo.

Zborovska kultura je  bila 
žal predolgo zanemarjena in 
zadnji čas je, da se poveča skrb 
temu področju delovanja.

O B  D E S E T L E T N I C I  C E R K V I C E  V C E R O V L J A H

RES DOŽIVETA SLOVESNOST 
Z NADŠKOFOM PERKOM

Prejšnjo nedeljo so Cerov- 
Ije na najlepši način prosla
vile desetletnico postavitve 
lepe cerkv ice , posvečene 
svetima bratom a C irilu  in 
M etodu. Cerkvico so s pro
s tovo ljn im  de lom  zgradili 
sami dom ačin i, ko je  tam 
župnikoval dr. Markuža. To

krat pa se je  odzval povabi
lu na slavnost sam beograj
ski nadškof dr. Perko.

V okusno okrašeni cer
kvici je nadškof somaševal 
skupno z novim župnim  up
ravite ljem  Josipom Saho in 
b ivš im  župn ikov  dr. Jože
tom  M arkužo. Domači cer
kveni zbor je  pod vodstvom

| M itje  Pernarčiča pozdravil 
! vhod m ašn ikovz ju rkov iče - 
i vo  Opevajm o junaka dva, ki 
I je pravi slavospev slovanski
ma svetnikoma. M ed slove
sno mašo so dom ačin i, po 
stari slovenski navadi, daro
vali nadškofu Perku domače 

! pridelke te r kruh in sol v le
po okrašenih košarah (na

sliki). V hom iliji je  slavnostni 
gost orisal ž iv ljen je  svetih 
bratov in posebej poudaril 
n juno skrom nost te r preda
nost veri. Z vso vztra jnostjo  
in s prem oščanjem ve lik ih  
ov ir zlasti takratnega nem 
škega klera sta dosegla pa
peževo privolitev, da se pri 
pokristjanjevanju Slovanov 
poslužujeta n jim  razum lji
vega jezika. Po C irilovi sm r
ti se je Metod s še večjo vne
m o posvetil m is ijonarske
mu delu med Slovani in s 
prevajanjem svetih knjig ter 
u va j an je m  nove  p isave.  
Nadškof se je na koncu še 
spomnil težkih razmer v Be
ogradu, kjer se je zaradi vo j
ne zm anjša lo  tud i š tev ilo  
katoličanov od 40 na samih 
10 tisoč. Človeška sebičnost 
in nepopustljivost je  kriva za 
tako dolgo bratom orno vo j
no, ki ji ni videti konca. Po
zval je, da vsi m olim o za res
nični mir, ki je  največje bo 
gastvo:

O b koncu seje novi žup- 
i ni upravite lj Josip Saha zah- 
j valil nadškofu za prisotnost 
| te r svojemu predniku M ar- 
kuži za dolgoletno župniko- 
vanje v Mavhinjah in Cerov- 
Ijah. Sam dr. M arkuža pa je 
želel svo jem u nasledniku 
kar največ uspeha pri vode- 

i nju te kraške župnije.
■ — |\j|<

OBVESTILA

ZBIRAMO KROJE, klobuke, 
rute in drugo staro skavtsko 
oprem o za bodoči slovenski 
skavtski muzej v Trstu. Kdor 
želi p rispevati svoj delež, 
naj se javi pri skavtskih vod i
te ljih  v domačem kraju ali 
na sedežu Slovenskih tržaš
kih skavtov v M arijinem  do
mu v ul. Risorta 3 v Trstu ali 
pa pri Rudiju Košuti, Scala 
Santa 6, tel. 040-417829.

SLOVENSKI KULTURNI klub 
vabi v soboto, 19. t.m ., ob 
19.30, na ples Zbogom p o 
letje, dobrodošla jesen. "Fe- 
štin" bo v Finžgarjevem do
mu na Opčinah. Pridi polet
no odpravljen (poletne oble
ke, žive barve, morske mas
ke in plavutke...) in pripelji 
še kakega prijatelja!

V POČASTITEV 59. ob le tn i
ce kapelice Kraljice m iru na 
Katinari bo v nedeljo, 13. sep
tembra, ob 9.30 sv. maša pri 
kapelici.

KLUB PRIJATELJSTVA bo pri
redil v soboto, 19. septem
bra, izlet na Belopeška jeze
ra. Čas za vpis je vključno do 
15. septembra v trgovini For- 
tunato blizu cerkve sv. Anto
na Novega v Trstu, ulica Pa- 
ganini 2, kjer boste dobili os
tala navodila.

SOŽALJE

Ob smrti dolgoletnega orga
nista PAOLA FONDE izreka nje
govemu spominu svojo globo
ko hvaležnost vsa župnijska 
skupnost iz Bazovice. Pokojne
mu želimo, da se njegovo telo 
mirno odpočije v grobu, njego
va duša naj igra v nebesih več
ne melodije, vsem sorodnikom 
naše iskreno sožalje.

DAROVI

ZA CERKEV v Ricmanjih: dr. 
Norma Žuljan, Ricmanje, v 
spomin na pokojno mamo 
Stanislavo 150.000; Erminio 
Kuret, Ricmanje, v spomin na 
pokojne starše 35.000.

ZA KAPELO p. Leopolda 
Mandiča v Domju: Meri, Trst, 
50.000.

ZA KARITAS v Ajdovščini: 
A.C. 50.000.

ZA CERKEV v Bazovici: ob 
smrti pok. Ane Komar daru
jeta sinova M irko  in Ladko
100.000 za domačo cerkev 
in 100.000 lir za cerkveni 
zbor Lipa.

ZA CERKEV' v Gropadi (za 
popravilo); družina Milkovič, 
Gropada 126, 50.000 lir; ob 
obletnici smrti očeta Ivana 
Brceta hčerka Meri 30.000 lir.

ČESTITKE

V soboto, 5. t.m., sta se v na
ši cerkvi poročila TAMARA RA- 
SENI in DAMJAN LOCATElll, 
Svoji dolgoletni organistki prof. 
Tamari in njenemu izvoljencu 
Damjanu, ki si pripravljata svoj 
novi dom v domačem kraju, želi 
hvaležna vsa domača verska 
skupnost veliko ljubezni in 
božjega blagoslova na skupni 
poti.

Sinfonija ljubezni naj sprem
lja TAMAROin DAMJANAna no
vi poti skupnega življenja. To 
jima od srca želi otroški zbor 
Slomšek.

Gospodu MARIJU CERDOLU 
ob pomembnem imenovanju 
čestitajo cerkvena zbora od 
Novega sv. Antona in Sv. )ako- 
ba ter obe župnijski skupnosti.

Marijina družba iz Trsta se 
veseli in čestita svojemu vodi
telju g.MARl)U GERDOLUob ime
novanju za častnega kanonika.

GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA

Vljudno Vas vabimo na predstavitev knjige 
Anton Kacin 

GRAMMATICA DELLA 
LINGUA SLOVENA

v četrtek, 17. septembra 1998, ob 18.30 uri v Tržaški 
knjigarni v ul. S. Francesco 20.

O  delu bo spregovorila prof. M arija Kacin.

"MOKER" P R A Z N I K  SOLATF.  
N A  K O L O N K O V C U

V soboto, 5. t.m., je na vrt
nariji Sonje Gregorič in Gior- 
gia Debelisa na Kolonkovcu 
potekal 19. Praznik solate, ki 
ga je priredilo PD Kolonko- 
vec. Slabo vreme je sicer krep
ko zagodlo organizatorjem, 
vendar se je tekmovanja v sa
jenju solate udeležilo dvajset 
ljudi (11 moških, 6 žensk in 4

otroci). Prvo nagrado so pre
jeli Kristjan Debeliš za moške,

| Livia Canciani za ženske in 
i Mateja Piccini za otroke. Slav
nostni govornik je bil prof. Jo- 

| sip Pečenko, na ogled pa je 
bila tudi razstava domačih 
povrtnin (najlepša solata je 

\ prišla iz vrta Lucia Čoka).

9
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1 5-LETNICA
VAŽNEGA
INŠTITUTA

V petek, 25. t.m ., bo na 
univerzi v ulici Alviano v Go
rici ob 1 7.30 javno srečanje 
članov znanega Inštituta za 
družbeno in versko zgodovi
no iz Gorice z občinstvom  
ob 15. obletnici ustanovitve 
inštituta. Namen prired ite 
ljev je, da bi se primerno spo
m nili nastankov inštituta in 
obenem kritično razm islili o 
njegovem delu. Na prireditvi,
o kateri bom o še poročali, 
bosta spregovorila univerzi
tetna profesorja zgodovine 
Gabriele de Rosa, ki je  tudi 
p redsedn ik  in š titu ta  Luigi 
Sturzo v Rimu, in France M. 
D olinar iz Ljubljane; oba u- 
gledna zgodovinarja sta tudi 
člana goriškega inštituta.

Po njunih posegih bodo 
organizatorji predstavili tudi 
zbornik, ki nosi naslov Figu
re e p rob lem i dell'O ttocento  
goriziano-Osebnosti in p ro 
blematika na Goriškem v 19. 
stoletju. V knjigi bodo objav
ljene izvirne raziskave inšti
tu ta  in k ro n ika  de lovan ja  
zgodovinarske ustanove na 
Goriškem. Ta ustanova je ve
likega pomena tudi za nas 
Slovence, saj je v svoje vrste 
že od samega začetka, ki se
ga v leto 1982, povabila u- 
gledne slovenske zgodovi
narje in šteje med svoje člane 
med drugim i Franca Kralja, 
Franca Dolinarja, Sergia in 
Luigija Tavana ter vrsto d ru 
gih znanih imen.

Za kroniko še dejstvo, da 
so prav člani tega znanstve
nega inštituta pred leti prire
dili v Gorici odmeven in kako
vosten posvet zgodovinarjev
o dogajanju na G oriškem  
med drugo vojno in po njej 
ter o vlogi Cerkve v tedanjem 
času pri nas.

O GORICI  
BREZ 

GORIČANOV

Pred kra tk im  je  b il v p ro 
storih goriške Državne kn ji
žn ice posve t o p ro b le m u  
meje m ed Gorico in Novo  
Gorico, ki je  v kratkem ne bo 
(?) več. Organizator (ustano
va Arch&Media) je  za to p o 
vabil ko t predavatelje neka
tere izobražence, m ed n jim i 
književnike. Zanim ivo, da so 
bili, recimo, p riso tn i bosan
ski in češki literatje  in  p ro fe 
sorji, ki verjetno vsaj o tej me
j i  m alo vedo, pa še s sloven
ske strani nekateri m lajši slo
venski književniki iz Trsta ter 
znan pesnik iz osrednje Slo
venije. Gotovo je, da lahko 
tud i pesniki in pisate lji poz 
na jo  o b m e jn e  p ro b le m e , 
m alo verjetno pa je, da jih  
p o b liž e  p o zn a jo  in  z lasti 
praktično opozorijo  na za
devna vprašanja, k i j ih  je  p ri
reditelj ponud il v obravnavo.

N a jb o lj zan im ivo  pa je  
dejstvo, da na posvetu o Go
rici (o obeh Goricah) pravza
prav n i b ilo  - Goričanov. Res 
lepa interpretacija latinskega 
"nihče ni prerok v domovini". 
To še zlasti velja za slovenske 
referente, saj b i kazalo, da v 
Gorici pravzaprav n i - Slo
vencev. A li pa so tako neuki, 
neznatni in omalovaževanja 
vredni, da jih  je  b ilo  treba 
nadom estiti z  zunanjim i.

Hvalevredni so preudarni 
posveti in sim poziji o vpraša
n jih , k i so jih  obravnavali v 
Gorici. Vendar pa kaže ne
pozo rnost p rired ite lje v  do  
krajevne stvarnosti in zlasti 
našega tukajšnjega m anjšin
skega elementa zelo zgovor
no dejstvo, kako m alo jim  
gre za resnično poznavanje  
obm ejn ih  vprašanj. Vse d ru 
go so lahko samo besede...

PEROPRASK

M L A D I  Z  V R H A  SV. M I H A E L A  PO G O R I Š K I H  B R D I H

PO POTEH ALOJZA GRADNIKA

Otroški in mladinski 
pevski zbor Vrh sv. M i
haela je že četrtič or
ganiziral izlet-nagrado 
za trud mladih pevcev, 
sodelavcev, staršev in 
simpatizerjev po poteh 
slovenskih pisateljev in 
umetnikov.

Nabito poln avtobus s 57 
udeleženci je odpotoval v po
nedeljek, 31. avgusta, na o- 
gled kulturnih, zgodovinskih 
in naravnih zanimivosti Gori
ških Brd. Med potjo smo tudi 
prisluhnili branju pesmi Aloj
za Gradnika - sina briške zem
lje, ki je Brda pesniško uokvi
ril v čudovit svet. Upesnjeval 
je pokrajino in ljudi, njihovo 
življenje in običaje, trpljenje 
in radosti, zato je ime pesnika 
tesno povezano s to zemljo.

Poleg Gradnika so Brda 
dala kar nekaj pomembnih 
mož: pesnika Ludvika Zorzu- 
ta, skladatelja Rada Simonit- 
tija, pesnika Karla Široka, zbo
rovodjo Srečka Kumarja, sli
karja svetovnega slovesa Zo
rana Mušiča. Izčrpne in boga
te podatke o očarljivi pokraji
ni na skrajnem zahodu Slove
nije nam je z navdušenjem 
posredoval g. Bruno Podver- 
šič, podžupan Brd, kulturni 
delavec, ki je prava živeča 
knjiga teh krajev. Brda skrivajo 
v svojih nedrih številne kultur
ne znamenitosti. Tako smo si 
ogledali Kojsko, Gonjače - o- 
srednjo točko Brd - z razgled
nim stolpom, ki je visok 23 
metrov. Tu se nam je odprl 
razgled vse do Jadranskega 
morja, Ogleja in Triglava.

Naslednja točka našega 
potovanja je bila vas Šmart
no, ena najlepših vasi v Brdih, 
in je hkrati zaščitena kot kul
turni spomenik. Šmartno je 
vse do danes ohranilo znake

IN  M E M O R IA M

RADISLAV
LEOPOLI

I stare, utrjene, sredozemske 
vasi. Vas je zgrajena na ostan
kih rimskega oporišča. Obzi- 

' dje s stolpci je  iz prve polovi
ce 16. stol. Šmartno je ohra
nilo svojo arhitekturo. Za sta
ro kolonsko hišo je značilen 
osrednji prostor z nizkim od
prtim  ognjiščem, na katerem 
imajo dograjen zbatafur z og
njiščem in krušno pečjo. V pr
vo nadstropje smo prišli prek 
ganka na zunanji strani hiše.

Kosili smo v čudovitem  
parku vipolškega gradu, ne
koč lovskega dvorca goriških 
grofov, ki pa še čaka obnove. 
Sledil je še bogat srečolov s 
številnimi nagradami. Zatem 
smo se spustili do Medane. Tu 
smo obiskali rojstno hišo A- 
lo jza G radnika in Ludvika 
Zorzuta ter pokopališče.

Na Dobrovem, upravnem 
središču Brd, nas je presene- 

' til lepotec - renesančni grad 
iz 17. stoletja. Tu nas je sprejel 
kustos Herk Saksida. Ogledali 
smo si stalno zbirko 134 gra
fik svetovno znanega slikarja 
in grafika, briškega rojaka Zo
rana Mušiča, ki jo  je umetnik 
poklonil Brdom; v drugem 
nadstropju pa smo videli no
vo stalno zgodovinsko raz
stavo, ki je  poskus rekon
strukcije zbirke, umetnin in 
pohištva grajskega gospodar
ja de Baguer.

Veseli in zadovoljni obra- 
zi so bili najboljši dokaz o 
uspešnosti poučnega in za
bavnega izleta ter obenem 
spodbuda za prihodnje de
lovanje.
------------ MAC

V Pevmi so 1. septembra 
pokopali Radislava Leopolija. 
Tako seje glasil njegov priimek, 
v resnici pa seje ob rojstvu leta 
1915 pisal Swyszcuk. Njegov 
oče Jakob je bil Ukrajinec in 
je pred prvo svetovno vojno 
služil kot vojak na goriškem 
gradu. Tu je spoznal Ivanko 
Simčič iz Brd in se z njo poro
čil 1.1911. Med prvo vojno sta 
morala v begunstvo in tako 
se je Rado rodil kot begunec. 
Po vojni so se najprej ustavili 
v Brdih, toda kmalu so se pre
selili v Pevmo. Oče je bil sa
mostojen obrtnik. Tudi Rado 
j e kmal u začel z obrtjo z lese- 
nimi posodami, potem pa s 
kovačijo. Od njega sta se nau
čila kovaškega dela tudi sino
va, ki imata še danes delavni
co v ul. Brigata Pavia. Poleg teh 
je imel še hčer Heleno, ki je 
sedaj upokojena učiteljica. 
Med zadnjo vojno je bil tudi 
interniran v Mathausnu.

Rado je zelo ljubil petje in 
pel pri več zborih. Zato sta mu 
pri pogrebni maši pela itali
janski zbor in pa domač pevm- 
ski. Sedaj počiva na pokopali
šču v Pevmi. Umrl je doma, 
spravljen z Bogom in ljudmi.

Naše sožalje naj gre ženi 
Aniti Petarin, otrokom in vnu
kom, ki so za starega očeta 
zgledno skrbeli.

Ob prvi ob
letnici smrti 
naše dobre 
in drageMIL- 
KE MIKULUS
se je spomi
njajo z g lo 
boko hvaležnostjo mis. g. Ivan 
Štanta, rodna sestra Gabrijela, 
sorodniki in še posebno prija
telji. Prepričani smo, da širo
kosrčna Milka uživa v nebe
sih in nam posreduje novih 
milosti pri ljubem Bogu.

PD R U P A - PEC PO PI E M O N T U

RAZPOSAJEN IZLET 
VESELE DRUŠČINE

Letos si je PD Rupa-Peč iz
bralo Piemont za cilj svojega 
že tradicionalnega letnega iz
leta. To je dežela na skrajnem 
zahodu Severne Italije, znana 
po gomoljiki (črni in beli tar
tuf) in odličnih sortah vin, de
žela, polna zgodovinskih in 
kulturnih spomenikov: tukaj 
je gospodovala družina Savo- 
ja, tu so živeli in delovali veli
ki možje, kot sta npr. Cavour 
in Alfieri.

Program izleta je bil zelo 
razgiban, tako da so vsi ude
leženci prišli na svoj račun: 
sladokusci, ljubitelji narave in 
poznavalci zgodovine.

V štirih dnevih si je težko 
ogledati tako obsežno podro
čje, zato smo se omejili na o- 
gled mest Asti, Alba, Turin in 
njih okolice. 27. avgusta smo 
se že zelo zgodaj odpravili na 
pot, tako da smo bili za kosi
lo skoraj na cilju, in sicer v 
kraju Castiglione d'Asti. Dve 
noči smo prespali namreč v

J Albi, tretjo pa v Turinu. Obed 
je bil zelo bogat, lahko reče
mo slovesen, hrana odlična. 
Servirali so nam kar štiri pred
jedi, dvojne testenine, telečjo 
pečenko in piščanca s priku
hami. Nista manjkali niti sla
dica ne kava, da ne govorimo
0 pijači. Vsega je bilo na pre
tek. Tudi ostala tri kosila, in si-

\ cer v Narzole d'Alba, v Saluz- 
zu in v Pecetto Torinese, so 
bila slična. Na srečo so bile 
večerje bolj skromne, vseka
kor narmalne.

Vse štiri dni so nas med vo
žnjo obdajali s likoviti griči, 
prekriti z vinogradi: kamor 
seže oko, samo vinogradi in

1 sadovnjaki. Tu so doma zna
na vina: barolo, barbera, do-

| letto, barbaresco, nebbiolo.
! Razumljivo je torej, da smo si 
v teh dneh ogledali destilarno 
v Castiglione dAsti in klet v 
Barolu: ogleda sta bila seve
da vezana tudi na pokušnjo, 
kateri so sledili nakupi. Ker pa

i je Piemont, kot rečeno, znan 
po gom oljiki (tartufu), smo 
popoldan drugega dne lahko 
prisostvovali prikazu iskanja 
te dragocene podzemeljske 
gobe; njena tržna cena je ze-

I lo zelo visoka. Posebno izur
jeni psi imajo pri iskanju glav
no vlogo.

Naš izlet pa ni bil osredo
točen samo na kosila in večer
je, na ogled kleti in trgovin, 
po ln ih  raznoraznih dobro t

I (različne salame, siri, bonbo- 
J  ni, piškoti in torte). V Astiju 
smo videli Alfierijevo rojstno

hišo in drevo, kamor seje pes
nik dal privezati, da bi študi
ral in ustvarjal, stolnico in cer
kev sv. Seconda ter trg, kjer 
se odvija "palio" kot v Sieni.

V petek, 28. avgusta, smo 
si ogledali grad-trdnjavo Ser- 
ralunga d Alba ter mesto Alba 
s številnimi stolpi, mogočno 
gotsko stolnico iz 15. stoletja, 
v soboto pa slikovito meste
ce Saluzzo; srednjeveški grad, 
spremenjen v zapore, stolni
co s slikovitim zvonikom, ro j
stno hišo Silvia Pellica ter le
po občinsko palačo (tu ima

sedež svetovna glasbena šo
la), nato še nekoliko oddalje
no opatijo Staffarda. V popol
danskih urah smo se spreho
dili po37sobah od stopetde
setih gradu v Racconigiju, 
kjer je bila poletna rezidenca 
družine Savoja. Sledil je še o- 
gled naravnega rezervata bli
zu Racconigija. Tu živijo najra
zličnejši ptiči, v glavnem štor
klje, ki so se tukaj rodile ali pa 
so se med preseljevanjem tu 
kaj ustavile. V umetnem jeze
ru in močvirju najdemo naj
različnejše vrste rac, gosi, la

bodov, ptičev. Šibkejše in bol
ne živali dobijo tukaj nego in 
zatočišče.

Naš izlet smo zaključili z 
bežnim ogledom Turina, prve 
prestolnice Italije. Danes je 
Turin moderno, živahno m ili
jonsko mesto s širokimi rav
nimi ulicami in velikimi trgi, 
lepimi palačami in zelenica
mi ob vznožju zelenih gričev 
in ob bregovih reke Pad. V 
strogem mestnem središču 
smo videli kraljevo palačo, 
grajske vrtove, danes ljudski 
park, stolnico, cerkvi sv. Lov
renca in Svetega RešnjegaTe
lesa, rimske ostanke, občin
sko palačo in gledališče. Za 
zaključek smo se peljali med 
griče nad mestom in s sveti
šča Superga (672 m), kamor 
je 4. maja 1949 strmoglavilo 
letalo s celotno nogometno 
ekipo "Torino", se zadnjič za
zrli na mesto Turin ter se od
peljali proti Gorici. Po osem
urni vožnji nas je g. Alessio 
srečno pripeljal domov.

V teh dneh so vestno skr
beli za naše telesno in dušev
no dobro počutje zgovorna 
vodiča ga. Patrizia in g. Mari
no ter seveda neutrudni g. Ivo 
Kovic.
--------------KA
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Z A N IM IV  IN KAKOVOSTEN PRIKAZ 
NE SAMO LUTKARSKE UMETNOSTI

IVA KORŠIČ

V sredo, 9. septembra, so 
ljubki, leseni, odeti v razkošne 
podrobno izdelane kostume, 
a tudi mehki živobarvni mali 
igralci zapustili naše mesto.
Osem dni (od 2. septembra) 
so s svojo živahno prisotnost
jo prebudili še kar zaspano 
goriško središče in s popol
danskimi predstavami prikli
cali v svoj čarobni krog res ve
liko število otrok. Pred odrčki 
se je včasih trlo  krepko čez 
sto radovednih obrazkov, ki 
so odkrito kazali svoje navdu
šenje nad m alim i junaki s 
spontan im  poseganjem  v 
pravljične zgodbice. Živo so 
namreč spremljali dogodiv
ščine Pulcinelle (prikazali so 
ga lutkarji gledališč Teatra Ale- 
gre iz Pinerola (Turin), Gen- 
naro Ponticelli iz Milana in Ti- 
riteri iz Vicchia-Firence), ki 
mora večkrat pošteno za
mahniti s svojim debelim ko
lom, da se kdo ne polasti nje
gove ljubljene Teresine. Tudi 
v znano pravljico o treh puj
skih (Burattinteatro - Manto
va) so se prav hitro vživeli in 
'pomagali'1 bratcem prašič
kom, ki so trepetali pred vol
kom; toda tudi simpatične

mu volku niso mogli odreči 
pomoči in so močno pihali, 
da bi se posule hišice, v kate
rih seje skrivala mastna volčja 
večerja. Vsi štirje protagoni
sti so se pač borili za vsakda
nje preživetje.

Otroke je prepričal in za
baval tudi nežni psiček Tobija, 
ki ga je spretno prikazal - to 
krat v italijanskem jeziku - 
Branko Vižintin iz ljubljanske
ga Freyer teatra v režiji Edija 
Majarona.

Prisrčen nasmeh je zaigral 
na ustnicah malega in velike
ga občinstva ob ogledu do
miselne igrive igrice Prihaja 
cirkus! v izvedbi Lutkovnega 
gledališča M aribor in režiji

Pavla Polaka (na sliki). Zgod
bica je  pokazala, kako se z 
zavrženimi, nepomembnimi 
predmeti lahko igramo in celo 
"iz niča" pričaramo pravi cir
kus. Predstava je bila v slo
venščini, a tudi italijanski gle
dalci so prav dobro razumeli 
sporočilo naivnega doživetja.

Kakor omamljeni so gori- 
ški mali gledalci - med kateri
mi so bili kot vsako leto tudi 
slovenski otroci - zrli na odr
ček, na katerem so se med 
gosto meglo v začaranem go
zdu dogajale skrivnostne zgo
dbe; v te sta bila vpletena ju 
naka iz italijanske skrinjice ljud
skih pravljic Fagiolino in San- 
drone (Compagnia del Pava-

O PRAVIH IN NEPRAVIH PROBLEMIH GORICE

PO M ISLEKI  P O S L A N C A  
PRESTAM BURGA

Prof. Mario Prestamburgo, 
poslanec O ljke  v rimskem 
parlamentu, nam je poslal za
pis o ponovnem ovrednote
nju goriških jedil in kmečkih 
pridelkov. Gre za znane stva
ri, ki so postale zanimive tudi 
za goriško pokrajino. Že dol
go je namreč v veljavi tudi za 
prehrambene izdelke in kme
čke pridelke zakonska nor
mativa, po kateri se neki jedi, 
slaščici in kmečkemu pridel
ku lahko daje naziv DOP (Poi
menovanje zaščitnega porek
la) in IGP (Znak zaščitenega 
geografskega porekla). Zašči
tna znaka sta zadnje čase po
stala zanimiva za proizvajal
ce jedi, prehrane in kmečkih 
pridelkov, saj neko jed, slašči
co ali kmečki pridelek lahko 
zaščitita in tako kupcu kot 
pridelovalcu omogočata var
nejši nakup oz. prodajo. Pri 
vsem tem je važno vedeti, da 
Evropska zveza točno določa 
pravila, po katerih lahko izde- 
lek-pridelek dobi tak naziv-za- 
ščitni znak, ki seveda pomeni 
za kupca gotovost za dober 
izdelek, za prodajalca in izde
lovalca pa tudi nagrado za 
znanje in delo ter seveda neke 
vrste priznanje za kakovost.

Prof. Prestamburgo v svo
jem zapisu točno opredeljuje 
zakone, ki določajo take vr
ste denominacije izdelkov in 
pridelkov, in se zato zaustavi 
ob znani pobudi goriškega 
občinskega odbornika Deve- 
taga, ki se zavzema za usta
novitev Konzorcija kmečkih 
pridelkov in prehrambenih 
izdelkov. Prestamburgo jav
no sprašuje Antonia Deveta- 
ga, ali obstaja za krajevna vi
na in gubanico dovolj pride

lovalcev, če pom islim o, da 
imamo na Goriškem že dva 
zaščitena okoliša vin (Collio 
in Isonzo) ter v bližnjem Če
dadu tudi zaščiteno gubani
co. Nadalje Prestamburgo 
sprašuje Devetaga, ali so pro
izvajalci pripravljeni vzdrže
vati z nemajhnimi finančnimi 
sredstvi omenjeni konzorcij, 
ter končno tudi to, ali obstaja 
tržišče, na katerega bi lahko 
z gotovostjo prodajali ome
njene pridelke. Prestamburgo 
se boji, da je zavzemanje za 
konzorcij samo poteza za no
va "delovna mesta za prijate
lje in prijatelje prijateljev itd." 
ter navaja tudi vprašanje, ali 
je sploh bila opravljena tržno- 
gospodarska raziskava. Na
dalje se v svojem zapisu po
slanec Oljke tudi upravičeno 
sprašuje, koliko stvarnih mo
žnosti ima na tržišču goriška 
gubanica.

"Dvajset let poslušam, da 
Gorica umira. To ni res! Gori
ca je namreč žal na poti, da 
dejansko postane italijanska 
četrt Nove Gorice. Bi se dalo 
spremeniti tak potek dogajanj 
v evropskem kontekstu? Se
veda. Toda ne z vzorcem va
riance in kovariance prof. Le- 
onardija, ampak z globoko, 
predvsem kulturno prenovit
v ijo  krajevnega političnega 
razreda, kateremu tudi sam 
pripadam, vse dokler bo traja
la ta legislatura!" S to pomen
ljivo noto sklepa prof. Pre
stamburgo zapis in spet opo
zarja, da se gredo v Gorici 
desničarski političn i veljaki 
predvsem demagogijo in ne 
politike, ki bi reševala prave 
probleme Gorice.
------------ JUP

D O Ž I V E T A  
MAŠA ZA  
SLOVENCE  
V LAŠKEM 

• • • • • • • • • • • • • • • • • •

Cerkev v Marcelliani v Tr
žiču je 3. septembra sprejela 
slovenske vernike iz Laškega 
in okoliških vasi, med kateri
mi je bilo največje število Ja- 
meljcev. Mašno daritev je 
kljub rahlemu zdravju in kot 
že vrsto let daroval jameljski 
župnik Anton Prinčič, ki je 
številne vernike tudi lepo in 
primerno nagovoril. D aje bi
la maša tudi slovesna, je po
skrbel ženski zbor iz Ronk, 
ki so ga okrepili nekateri pev
ci iz skupine Fantje izpod Gr
made; skupno so zapeli pred
vsem Marijine pesmi. Na or
gle je igrala ga. Marija Pahor.

Za marsikoga je b ilo  to 
srečanje enkratno, ganljivo 
do solz, saj sta ga slovensko 
petje in beseda popeljala na
zaj v mlada leta. O b koncu se 
je redovnik, upravitelj župni
je, zahvalil g. Antonu in vsem 
prisotnim za lepo udeležbo 
ter prosil, naj Marijin blago
slov obdari vse prisotne. Du
hovno obogateni in notranje 
zadovoljni smo se razšli z ob
ljubo, da se bomo čez leto 
dni spet srečali v isti cerkvi. 
---------------BR

glione, Casalecchio di Reno- 
Bologna). Poleg lutk (ročnih, 
visečih, s palico) so otroci 
spoznali tudi čar gledališča 
senc (Compagnia Maninalto 
iz Viterba).

Toda sedmi festival lutkar
ske umetnosti ni popeljal v 
neusahljivi svet domišljije le 
naših razigranih malčkov: ve
černe predstave so namreč 
nudile odraslim  gledalcem 
čudovit vpogled ne samo v 
lutkarski svet, ampak tudi v 
inovatorske dosežke anim i
ranega gledališča. Tako so si 
gledalci v veliki dvorani Kul
turnega centra L. Bratuž ogle
dali predstavo z angleškim 
naslovomJ.E.P.-Zgolj za zaba
vo, ki jo  je izvajalo 13 igral
cev oz. 26 rok. V pramenu lu
či so bile protagonistke le ro
ke v rokavicah, ki so zarisa- 
vale razne figure, se obliko
vale v usta in "pele" ter se s 
pomočjo časopisnega papir
ja spreminjale v lutke.

Igralec Massimo Somagli- 
no, član CTA iz Gorice, je v 
režiji Roberta Piaggia prikazal 
neob iča jno , trag ikom ično  
uprizoritev, povzeto po ro 
manu Poljub mrtve žene tu- 
rinske pisateljice Caroline In- 
vernizio. Delo je prav nagori- 
škem festivalu doživelo odr
ski krst. Ob klavirski sprem
ljavi Giuliane Menchini se je 
igralec posrečeno prelevil v 
protagoniste-figure, ki si jih je 
zamislil F. Tullio Altan.

Enkratno doživetje je bil 
svojstven prikaz Mozartove
ga Don Juana, ki so ga z dobr
šno m ero iron ije  ponud ili 
igralci praškega Državnega 
lutkovnega gledališča z veliki
mi imenitno izdelanimi vise
čimi lutkami. Tudi Puppenthe- 
ater Firlefanz iz Berlina se je 
poklonil Mozartu z izvedbo 
njegoveČarobnepiščali. M aj
hne razkošno oblečene lutke 
so s številnimi gibljivim i člen
ki v čarobnem soju luči tako 
živo zaigrale in "zapele", da 
smo gledalci čisto pozabili na 
njihove spretne animatorje 
za lepim odrčkom.

Nekak skoro "nabožni ob
red" je bila pripoved stvarje
nja oz. oris zgodovine človeš
tva poljske skupine Teatr3/4.

S svojimi šestnajstimi pred
stavami - ena otroška je odpa
dla zaradi bolezni igralke - se 
goriški lutkovni festival, ki je 
tokrat potekal pod naslovoma 
Figure in glasba, Gledališče ob 
meji brez meja in gaje tudi le
tos priredil CTA - deželni cen
ter za animirano gledališče v 
sodelovanju z deželno gleda
liško ustanovo in občinskim 
odborništvom za kulturo, u- 
vršča med pomembne tovrst
ne prireditve (ena izmed teh 
je mednarodni lutkovni festi
val poklicnih lutkovnih skupin 
Lutke 98 v Ljubljani od 4. do 
11. t.m .), saj nudi res kvalite
ten izrez lutkarske ustvarjalno
sti iz srednjeevropskih držav.

GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA

Vljudno Vas vabimo na predstavitev knjige 
Anton Kacin 

GRAMMATICA DELLA 
LINGUA SLOVENA

v sredo, 16. septembra 1998, ob 18. uri v Katoliški knjigarni 
na Travniku.

O delu bo spregovorila prof. Marija Kacin.

U Č I T E L J S K I  ZBOR D I D A K T I 
Č N E G A  R A V N A T E L J S T V A  

U LI C A BROLO - GOR I CA

vabi vse ustanove in druš
tva, ki nameravajo sodelova
ti s šolo, da pošljejo svojo 
ponudbo do 30. septembra, 
tako da bodo šolski organi o 
tem razpravljali in sklepali.

O B VESTILA

R V m rajS TV O  SREDNJE šole I. 
Trinko v Gorici sporoča, da se 
bo šolsko leto 1998/99 pričelo 
v ponedeljek, 14. t.m., za dija
ke, ki obiskujejo pouk katoliš
kega verouka, s šolsko mašo ob 
8.30 v Gorici v cerkvi sv. Ivana 
in za oddeljene razrede v Do
berdobu ob isti uri v župnijski 
cerkvi. Dijaki naj se v Gorici 
zberejo pred cerkvijo, v Dober
dobu na šolskem dvorišču. Po 
šolski maši se bo za vse dijake 
pričel pouk na šoli v Gorici ob 
10. uri in v Doberdobu ob 9.30.

SCGV EMU Komel obvešča, da 
je v teku vpisovanje v novo šol
sko leto 1998/99. Poleg klasičnih 
instrumentov (godala, pihala, 
trobila, tolkala, klavir, orgle, 
čembalo, harmonika in brenka
la), solopetja in stranskih pred
metov (teorija, harmonija in gla
sbena zgodovina) sprejemamo 
tudi prijave za naslednje tečaje: 
balet in tečaj DO-MI-SOL (od 4. 
leta starosti); eksperimentalni 
tečaj klavirja za nadarjene učen
ce; podiplomski tečaj klavirja 
(prof. S. čadžijev), tečaj sloven
skega in italijanskega jezika. Po
leg rednega študija imajo učenci 
možnost sodelovanja pri otro
škem in mladinskem zboru ter 
orkestru. Šolsko leto se bo zače
lo v ponedeljek, 14. septembra. 
Podrobnejše informacije lahko 
dobite na tajništvu šole (tel. in 
fax 0481/532163).

D IT IOVNA OBNOV A za družbe- 
nice in žene bo v nedeljo, 13. 
t.m;, v Zavodu sv. Družine. Za
četek ob 9. uri, konec z mašo 
ob 18. uri. Obnovo bo imel mi
sijonar z Mirenskega Gradu. 
Žene, vzemite si prost dan za 
počitek ob Božji besedi in v pri
jetni družbi!

SLOVENSKO FIANINSKOdruŠtvo 
Gorica prireja 13. septembra pla- 
ninsko-kulturniški izlet z obis
kom Šmarne gore nad Ljublja
no Geossa in gradu Bogenšperk. 
Za vzpon na Šmarno goro je eno
urna hoja po stezi! Avtobus bo 
odpeljal ob 6. uri iz Rožne doli
ne (na slovenski strani). Na raz
polago je še nekaj mest!

Ob izgubi dragega očeta 
GAETANA sočustvujejo z dr. 
Carnielom Castellom goriški 
slovenski prijatelji.

D A R O V I

ZA ŽUPNIJSKO cerkev v Štan- 
drežu: , N.N. 40.000, N.N. 
160.000; ob pogrebu V. Rossi 
svojci 100.000; ob krstu Grete 
druž. Pola 200.000; Žbogar v 
spomin na moža 100.000; ob 
50. obletnici smrti R. Muči 
Zdenka 100.000 lir; v spomin na 
R. Marvina Ema in druž. 50.000; 
ob poroki Michele in Claudia 
starši 250.000; ob pogrebu R. 
Marvina svojci 100.000, N.N. 
145.000; v spomin na G. Assi- 
rellija družina 50.000; v spomin 
na R Petejan Fani 100.000; ob 
10. obl. smrti R Marušič druž. 
50.000; v spomin na pok. starše 
in moža Jolanda Tronci 50.000; 
ob krstu A. Paci druž. 100.000; 
ob pogrebu J. Hoban svojci
50.000, Milka 100.000; Bruna 
v spomin na svoje drage 
140.000; N.N. 85.000; v spomin 
na D. Tomšič Rina 20.000; 
Jožica 40.000; N.N. 20.000; v 
spomin na J. Hoban svojci 
100.000; v čast sv. Ane, svoje 
zavetnice, Ana 50.000; ob po
grebu A. Nanuta svojci 200.000; 
N.N. 50.000; Pavla 35.000; Ros
si 50.000; N.N. 100.000, Nanut
50.000, Danilo in Lilijana ob bla
goslovu podjetja 200.000; N.N. 
50.000; v spomin na R Bortoli 
svojci 200.000; v spomin na Š. 
Brajnik sestri 70.000; v spomin 
na P. Volčič Liva in Andrina 
50.000; ob pogrebu P. Volčič 
svojci 50.000; N.N. 100.000; 
N.N. 100.000; Dragica 100.000; 
Nela 35.000 lir.

ZA POPRAVILO orgel v sovo- 
denjski cerkvi: namesto cvetja 
nagrobjuriju Babiču nečaki Lu
cijan, Francili, Davorin, Dragica, 
Zlatka, Sandra in Patricija 
350.000; v spomin na Mileno 
Pipan-Cotič Valerija in Ivanka 
100.000; namesto cvetja na grob 
Francki Nanut družina Rezi 
Marušič 50.000; Antonella in 
Marko ob poroki 300.000 lir.

ZA SLOVENSKO Karitas: Cilka
50.000 lir.

ZA MISIJONE: Pavla Drašček
50.000 lir.

ZA MLADINSKI pevski zbor Vrh 
sv. Mihaela: Nato in Helka De
vetak 150.000 lir.

ZA NOVI glas: v spomin na 
Stanka žena Zofija 200.000; Ga
brijela 100.000: N.N. 400.000. 

Z\PASHRČK\: N.N. 100.000 lir. 
ZA PLBUDO "Via di Natale" v 

Avianu: namesto cvetja na grob 
VideCijan por. Padovan Ustili z 
družino 100.000 lir.

ZAMIS. p. Ivana Štanto: N.N.
1.000.000 lir.

ZA MIS. p. Vladimira Kosa: 
N.N. 1.000.000 lir

ZA MIS. p. Ernesta Saksido: 
N.N. 1.000.000 lir.

ZA SEMENIŠČE v Vipavi: N.N.
1.000.000 lir

t ZAHVALA 
Ob izgubi dragega moža

STANKA
se iskreno zahvaljujemo g. Žbogarju za pogrebni obred, 
pevskemu zboru s Travnika in vsem, ki so na katerikoli 
način počastili njegov spomin.

Svojci

Gorica, 10. septembra 1998

-L ZAHVALA
Ob izgubi dragega

RADOTA
se družina Leopoli zahvaljuje duhovnikom Vojku M a
kucu, Marjanu Markežiču ter Pietru Sambu in vsem, 
ki so sočustvovali z njo. Posebno se zahvaljuje zboro
vodji Francu Valentinčiču in članom zborov Ars muši
ca, M irko  Filej, C.A. Seghizzi ter pevcem cerkvenih 
zborov Pevme, Placute, Stmavra in Sv. Roka.

11
ČETRTEK
10. SEPTEMBRA
1 9 9 8



1 2
ČETRTEK 

10. SEPTEMBRA 
1998

N O V I GLAS /  ST. 3 4  1 9 9 8
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PRIČEVANJE Z DESETMESEČNEGA BIVANJA V NEMČIJI

MED SLOVENCI 
V HAMBURGU

Pred mesecem dni sem se vrnila iz hanzeatskega 
mesta Hamburg, ki leži na desnem bregu morskega 
rokava reke Labe v severni Nemčiji. Skoraj dvomi- 
lijonsko mesto, bogato z zelenjem, zvoniki in mostič
ki, ki povezujejo bregove številnih kanalov, je v meni 
pustilo marsikatere vtise in spomine.

škimi Slovenci, in to  čisto slu
čajno. To je eden tistih dogod- 

| kov, ki se jih z veseljem in hva
ležnostjo spominjam. Meseca 
februarja sem šla na izlet v 
Berlin. Vodilaga je  mlada Slo
venka M onika  Pemič, Lju
bljančanka, ki že nekaj let ž i
vi v Ham burgu. Ta poučuje 
slovenščino na hamburški 
univerzi in od leta 1996 je tudi 
ustanovila šolo slovenskega 
jezika (štiri ure tedensko), ki 
ima sedež v prostorih  nem
ške župnije sv. Bonifacija (na 
sliki levo) in katere jedro pred
stavljajo otroci - sinovi Sloven
cev, ki se tu zbirajo. Pobudni
ca šole je bila M elita Steiner, 
svetovalka na slovenskem mi
nistrstvu za šolstvo in šport. 
Monika Pemič mi je razložila, 
da so prišli Slovenci v Ham
burg v 60.-70. letih na podlagi 
raznih meddržavnih dogovar
janj. Nemci so v tistih letih 
rabili ''Gastarbeiter-je" (tuje de
lavce) npr. za tovarno Merce
des v Stuttgartu in tako so se 
nekateri Slovenci, kakor tudi

V Hamburg sem odpoto
vala meseca oktobra, ko sem 
od tržaške univerze prejela 
štipendijo Erasmus-Sokrates.
V teh mesecih svojega bivanja
v nemškem velemestu sem 
imela priložnost pobliže spo
znati življenje metropole in 
ljudi, ki v njem prebivajo. V 
stik sem prišla tudi s hambur-

KRISTINA BEDNARIK

drugi tujci, odpravili v  Nemči
jo  in tam s časovno omejeni
mi pogodbami delali, nekateri 
pa pozneje tudi tu ostali. Slo
venski ljud je  so se ustavili 
večinom a v južn ih  nemških 

■ deželah, le manjša skupina 
le-teh se je  nastanila na se
veru. M arsikje so si s loven
ski delavci organizira li d ru 
štveno življenje, ponekod tu 
di pouk slovenskega jezika.

Skupina Slovencev, ki da
nes živijo  v Hamburgu, šteje 
približno 40 ljudi. V resnici pa 
živi v mestu več Slovencev in 
deluje tudi trgovina, Balkan 
Magazin, katere lastnikje p ri
šel s Ptuja in prodaja tudi slo
venske jedi. Zbirajo se vsako 
prvo nedeljo v mesecu pri sv. 
maši v cerkvi sv. Bonifacija. 
Tako sem se tudi jaz odpravila 
neko nedeljo k slovenski ma
ši, ki jo  vodi župnik Martin 
Mlakar, ki že vsaj dve deset
letji skrbi za duhovno rast 
Slovencev v nemških škofi
jah v Kolnu, Hamburgu, Hil- 
desheimu in Osnabrucku. Ze
lo lepo s petjem oblikovana 
maša mi je priklicala v spomin 
domačo cerkev v Števerjanu 
in kako sploh Slovenci radi 
pojemo. Po maši se je sreča
nje, kot vsakič, nadaljevalo v

Med zakusko v župni j skem domu bl i zu cerkve sv. Boni faci ja:  
na desni Kr is t ina Bednarik,  ob njej g. Mar t in  Mlakar

bližnji dvorani ob mizi, ki je 
bila zelo lepo pripravljena z 
najrazličnejšimi dobrotam i. 
O b mizi imajo navado se po
govarjati in včasih tudi disku
tirati o pomembnih vpraša
njih. Hvaležna sem jim  za pri
srčen sprejem, ki mi je om o
gočil, da sem se počutila kot 
v krogu prijateljev, s katerimi 
se že vrsto let poznam. Z veli
kim zanimanjem so me spra
ševali, kako živim o v zamej
stvu, s katerimi manjšinskimi 
problemi se srečujemo. Tudi 
jaz sem bila zelo radovedna, 
kako živijo in se počutijo v 
Nemčiji. Gre namreč za dru
gačno zemljepisno področje, 
podnebje, ljudi. Nekdo od 
njih mi je  povedal, da rad živi 
v Nemčiji, le da, ko pogleda 
v nebo, ne vidi nobene mile 
točke, npr. Triglava ali drugih 
slovenskih gora, temveč le 
hiše, čeprav je v Hamburgu

veliko zelenja. To je tisto, kar 
verjetno najbolj manjka Slo
vencu v Hamburgu: Triglav, 
zeleni travniki, slovenske go
re, katerih lepoto nam sami 
Nemci zavidajo. Zelo radi go
vorijo o svoji domačiji, o Slo
veniji, saj so se vendar tam 
rodili in tam imajo korenine, 
ki jih hočejo tudi ohraniti. Tako 
se v poletnih počitnicah vra
čajo v rodni kraj in včasih to 
storijo celo dvakrat letno, da 
tam preživijo nekaj dni. Ob 
koncu srečanja g. Mlakar raz
deli tudi mesečnik za Slovence 
na tujem - Naša luč, tako da 
so obveščeni o vsem, kar se 
v nemških mestih in po svetu 
dogaja z rojaki.

Najlepša hvala naj gre 
vsem, ki so me v Hamburgu 
sprejeli, in tudi g. Mlakarju, 
ki tako požrtvovalno skrbi za 
naše rojake.

EVROPA NARODOV (33 )

VIDA VALENČIČ

LAPO N C I: N A R O D  
NA SKRAJNEM 
EVROPSKEM SEVERU

Včasih se na kakšnem turi
stičnem plakatu, ki opeva čare 
skrajnega Severa, pojavi pla
volasi otrok v značilni živopi- 
sani laponski narodni noši. 
Tem več je beline naokrog, tem 
živahnejše postanejo barve, 
mogoče s prikrito željo, da bi 
nadomestile mrzlo pokrajino.

Pravzaprav naš "južni svet" 
ve malokaj o Laponcih. Že 
sam naziv, ki jim ga dajemo, 
ni povsem umesten. Sami sebe 
Laponci nazivajo Sami, vzde
vek Laponci pa jim je v žali
tev; razloga zakaj pa ne bi ve
dela. Laponci oz. Sami so bili 
vedno predvsem zelo razpr
šen narod, ki je živel (in še 
danes živi) v širokem skrajno- 
severnem evropskem pasu na
1.500 km2 razprostrti snežni 
pokrajini, ki objema severno 
Non/eško, Švedsko, Finsko in 
ruski polotok Kola. En narod
v štirih državah. Seveda so tu 
prisotni problemi enotnosti in 
povezanosti. Tradicionalno so 
se preživljali z rejo severnih 
jelenov. Te živali pa potrebu
jejo razprostrte pokrajine, po
leg tega pa vremenske spre
membe silijo v preseljevanje iz

IE

kraja v kraj. In tako so se jele
ni in za njimi njihovi gospo
darji večkrat na leto selili iz 
Finske v Švedsko in iz Šved
ske v Norveško. To preko
račevanje meja pa je nujno 

ripeljalo tudi do različne za- 
onske ureditve, katero so si 

Sami dokaj zlahka izborili. 
Leta 1751 je bil sestavljen t.i. 
"Sami zakonik", ki je jasno 
določeval pravice tega naro
da, med katerimi je bistveno 
važnost imela prosta živino
rejska in ribiška dejavnost 
preko državnih meja. Doku
ment, ki je dejansko predstav
ljal nekakšno Maano Charto 
naroda Sami, je bil v svojih
določilih tako natančen, da bi 
Sami npr. v primeru vojne 
med Norveško in Švedsko 
obdržali pravico do nevtral
ne pozicije. V naslednjem sto
letju so se meje med državami 
(najprej med Finsko in N or
veško, zatem pa med Finsko 
in Švedsko) za to tradicional
no migracijo zaprle. Sami pri
števajo to zaprtje meja iz leta 
1852 med zgodovinske do
godke, ki so zadali najhujši u- 
aarec ne samo njihovemu tra
dicionalnemu načinu življe
nja, pač pa tudi tistemu opti
malnemu prilagajanju "jele- 
njereje" naravnim razmeram, 
ki so se izoblikovale v stoletjih.

Zgodovinskih obdobij, ki niso 
bila kaj pozitivna za Samije, 
je kar nekaj. Med dogodke oz. 
politične odnose tega stoletja 
gre omeniti predvsem odnos 
med Finsko in Sovjetsko zve
zo. Slednja ni bila (med dru
gim) nič kaj naklonjena temu 
severnemu narodu, ki v dolo
čenih pogledih tako spominja 
na Indijance. Znana "železna 
zavesa" je dokončno razdeli
la narod Sami v njegov zaho
dni ter vzhodni del, k i je živel 
na tleh takratne Sovjetske zve
ze. Stik med ruskimi in skan
dinavskimi pripadniki naroda 
je bil prepovedan celih štiri
deset let, z "demokratizacijo" 
Rusije pa se Samiji na obeh 
straneh meje zopet srečujejo.

Samiji niso nikoli v zgodo
vini izoblikovali kake enote, ki 
bi jo lahko primerjali z mo
dernim tipom države, v njiho
vi kulturi pa je močno razvit 
čut skupnosti. N jihova sred
njeveška družbena enota, t.i. 
siida - vas, je označevala eno
te, popolnoma samostojne ena 
od druge, ki so predstavljale 
osnovo ekonomskega in ad
ministrativnega sistema kultu
re Samijev. Te "vasi" pa so se 
v mnogočem razlikovale od 
današnjih, vsaj po teritoriju 
bi bile bolj primerljive s situa
cijo, ki je značilna npr. za A r
gentino, Avstralijo ali pa Zdru
žene države Amerike. Ena 
samcata siida je lahko nam

reč geografsko zaobjemala 
več tisoč kilometrov, pred
vsem pa se opirala na razli
čne "široke družine", ki so si 
delile teritorij.

Danes se je življenje za 
Samije radikalno spremenilo. 
Ljudi izvora Sami je mogoče 
najti takorekoč v vseh delov
nih panogah, kljub tej moder
nizaciji pa je tradicionalni na
čin življenja, predvsem tradi
cionalne ekonomske panoge, 
kot sta živinoreja in ribolov, 
še vedno izrednega pomena. 
Naravnost zanimivo pa je iz
vedeti, zakaj. Jelenjereja je 
npr. po švedskem in norve
škem zakonu domena ljudi iz
vora Sami, na Finskem in v 
Rusiji pa, čeprav ni prisotna 
podobna zakonska določba, 
še vedno panoga, s katero se 
pretežno preživljajo Samiji, 
tako da skorajda ni konkuren
ce. Norveška in Švedska sta 
za Samije še dodatno rado
darni. Jelenjereja npr. že sama 
po sebi predpostavlja dodat
ne pravice v lovu in ribolovu. 
Pripadniki naroda Sami so se 
tako v stoletjih izoblikovali v 
razvit narod, k! danes šteje do
100.000 ljudi, od katerin jih 
največ živi na Švedskem in 
Norveškem. Resda se dana
šnja jelenjereja poslužuje tu
di... helikopterjev in najrazlič
nejših modernih vozil, kljub te
mu pa je temu avtohtonemu 
narodu iz severnih pokrajin u- 
spelo ohraniti svoje dostojan
stvo in svoje značilnosti ter se 
izogniti postopnemu hiranju 
po rezervatih, ki je doletelo a- 
meriške Indijance.
— —  DALJE

AVSTRALSKI  
SLOVENCI  NA  
INTERNETU

Iz Sidneja so nam Sloven
ci, ki tam živijo, sporočili, da 
imajo od četrtka, 20. avgu
sta, svojo skupno domačo 
stran na internetu z naslovom 
Stičišče avstralskih Slovencev: 
www.glasslovenije.com .au. 
Zamisel so razvili pri časniku 
Glas Slovenije in istoim en
skem Informativnem centru
v Avstraliji, organizator in ob
likovalec strani pa je Florjan 
Auser, založnik Glasa Slove
nije. Slovenci v Avstraliji so iz 
izkušnje namreč ugotovili, da 
je to najenostavnejši, najce
nejši in najhitrejši način za pre
tok informacij po svetu, pred
vsem pa koristi vsem tistim, 
ki bi radi prišli do informacij
o avstralskih Slovencih. Na 
stičišču je zaenkrat 40 naslov
nih strani z neštetimi podat
ki, naslovi in predstavitvami 
slovenskih društev, organiza
cij, verskih središč, medijev, 
podjetnikov, uspešnikov in 
drugih posameznikov. Na raz
polago je 800 različnih pove
zav med teksti, stranmi in fo
tografijami - teh je 94, od ka
terih je šest animiranih. Stra
ni se še "dograjujejo11 in bodo 
vsak teden sprejemale več no
vih podatkov. Avstralski Slo 
venci vabijo vse, ki imajo na 
razpolago primerno tehnolo
gijo, naj obiščejo njihove stra
ni, hkrati pa pošiljajo pozdra
ve iz oddaljene zemlje.

PO S O Č JE

POMOČ IZ 
AVSTRIJE

Potres v Posočju je  hudo 
prizadel tudi bovški vrtec. Ta
ko so najmlajši z letošnjim 
šolskim letom začeli pouk v 
osern kilom etrov oddaljeni 
vasi, Žagi. Kot kaže, pa bodo 
že spomladi v novem vrtcu v 
Bovcu. Projekti zanj bodo pri
pravljeni sredi oktobra in z no
vembrom bodo predvidoma 
začeli z gradnjo. K finančni 
konstrukciji gradnje, da bi se 
bovški otroci lahko čimprej 
igrali v novem vrtcu, je Zveza 
avstrijskih mest te dni daro
vala 500.000 šilingov. Župan 
Beljaka Helmut Manzenreiter 
je pobudo za to dobrodel nost 
sprožil na konferenci te zve
ze letos v Gradcu.

Na občini Bovec so župan 
Robert Trampuž in drugi pred
stavniki krajevne skupnosti 3. 
septembra sprejeli beljaškega 
župana z občinsko ekipo go
spodarstvenikov. O b tej pri
ložnosti se je župan Trampuž 
zahvalil za organizacijo, obve
ščenost in pomoč njihove ob
čine ob potresu v Posočju in 
poudaril: "Pomoč Beljaka že 
presega običajne solidarnost
ne okvire in se z njo začenja 
obdobje globljega sodelova
nja med občinama."

Beljaški župan je izrazil ve
selje nad lepim sprejemom, 
pa tudi zadovoljstvo nad ven
darle boljšim razpoloženjem 
domačinov, glede na prvi o- 
bisk. Posebno je poudaril že
ljo dunajskega župana, da bi 
bil prisoten pri otvoritvi vrtca. 
Tako občina Beljak kot Koro
ška sta pripravljeni sodelova
ti pri tem projektu še naprej: 
firma ISOSPAN bo prispevala 
gradbeni material; pogovarjajo 
se tudi o oprem i vrtca, naba
vi oken in vrat.

Po sprejemu na občini so 
goste posprem ili na osnov
no šolo Bovec, kjer soj ih po
zdravili s pesmijo. Ravnatelj 
Andrej M lekuž je gostom za
želel dobrodošlico in se zahva
lil zadar. Izrazil je željo, da bi 
stike, ki so jih  vzpostavili, na
daljevali še naprej tako, da 
meja, ki sedaj ločuje, ne bi več 
ločevala, čeprav živimo v dveh 
različnih državah. Ker so si 
vrtec že ogledali, jih  je pova
bil, naj si ogledajo še šolo. Ob 
slovesu je ravnatelj izrazil še 
željo, da bi njihova šola vzpo
stavila stike z eno izmed os
novnih šol beljaške občine. V 
razredu likovnega pouka so 
beljaškemu županu podarili 
glineno cvetje, ki so ga izde
lali učenci. V kasnejšem po
govoru so se gostje s predlo
gom strinjali in povedali, da 
imajo tam osnovno šolo, ki 
je usmerjena v likovno dejav
nost, in bodo z njo skušali vz
postaviti stike. Tako bo tudi 
to ena izmed dodatnih vezi, 
k ijih  nameravata občini sple
sti v bljižnji prihodnosti. Sim
patična poteza Bovčanov se 
kaže tudi v nameri, da posta
vijo sredi Beljaka letošnje bo
žično drevo. Mogoče bodo 
medtem podobno ponudbo 
sprejeli tudi v občini Beljak in 
bo tako tudi Bovec dobil ne
kakšno božično in ne le tu r i
stično podobo.

ANA MIHELIČ

R
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PRED I Z R E D N I M  Z A S E D A N J E M  D R Ž A V N E G A  Z B O R A

POLITIČNE STRANKE 
SNUBIJO VOLIVCE

SLOVENIJA

K O R I S T N A  P U B L I K A C I J A  
Z A  S L O V E N C E  N A  G O R I Š K E M

MARJAN DROBEŽ

V Sloveniji so stranke, tudi 
tiste, ki nimajo predstavnikov 
v parlamentu, začele izvajati 
priprave in kampanjo za kra
jevne volitve, ki bodo najbrž 
v nedeljo, 22. novembra. Ta
ko je bil usmerjen tudi 10. ju 
bilejni tabor SLS v nedeljo v 
Portorožu. Priprave na vo lit
ve pa spremljata naraščajoča 
mlačnost in nezainteresira
nost ljudi. Sodeč po rezulta
tih javnomnenjskih raziskav 
imajo namreč volivci čedalje 
manjše zaupanje v pravno dr
žavo, parlament, poslance in 
vlado. M nogo bolj zaupajo v 
gospodarstvo, ki se letos v 
Sloveniji ugodno razvija.

Na izredni seji državnega 
zbora, ki bo v sredo, 16. t.m., 
na zah tevo  pos lancev  iz 
strank SDS in SKD, bodo ob
ravnavali vzroke za počasno, 
slabo organizirano in prema
lo učinkovito popotresno ob
novo v Posočju ter domnev
ne nepravilnosti v ministrstvu 
za šolstvo in šport. Pričakova
ti je ostro soočanje med po
slanci obeh koalicijskih strank 
in tistim i iz opozicije. Poslan
ci iz strank socialdemokratov 
in krščanskih demokratov bo
do morda zahtevali tudi od
stop obeh ministrov iz ustrez
nih resorjev, to  je Pavla Gan
tarja in Slavka Gabra. V om e
njenih opozicijskih strankah 
omenjajo celo možnost inter
pelacij proti ministroma, kar 
bi odnose med vlado in opo

zicijo še bolj zaostrilo. Poslan
ci obeh strank imajo sicer do
volj glasov, da bi lahko zavr
nili zahteve po odstopu m ini
strov, vendar le v primeru, da 
bi koalicija enotno delovala in 
glasovala. Tega pa ni mogoče 
zanesljivo trd iti, ker bo SLS v 
zameno za glasovanje in pod
poro obema m inistrom a iz 
stranke LDS najbrž zahteva
la, da slednja popusti pri dru
gih vprašanjih. V okoljih neka
terih strank npr. domnevajo, 
da bi Drnovšek v zameno za 
podporo v parlamentu lahko 
pristal na imenovanje kandi
datke SLS za novo generalno 
državno tožilko.

Izredno sejo bodo poslan
ci raznih strank seveda č im 
bolj izkoristili za predvolilne 
namene. Propaganda sicer že 
poteka in ima najrazličnejše 
oblike, ki so nekatere popol
na novost za Slovenijo. Tako 
predsednik SLS in podpred
sednik vlade Marjan Podob
nik na spotu, ki ga predvaja 
neka zasebnaTV postaja, po
je domoljubne pesmi v družbi 
z znanim izvajalcem zabavne 
in narodne glasbe O tom  Pe
stnerjem. Prvič pa smo M. 
Podobnika videli tudi v kuhi
nji, ko pripravlja večerjo in jo  
streže gostom. Novogoriški 
župan Č rtom ir Špacapan, ki 
bo na listi LDS ponovno kan
didiral za to funkcijo, pa govo
ri skoraj na vsaki proslavi ali 
prireditvah, ki potekajo v o- 
kviru praznovanja 50-obletni- 
ce Nove Gorice, pri čemer

njegovi nastopi odmevajo tudi 
v oddajah na obm očni ko
mercialni televiziji. V predvo
lilni dejavnosti pa ostaja pasi
ven predsednik mestnega sve
ta Rajko Harej, iz stranke 
SKD, ki se je v tem obdobju 
zadovoljil le s tem, da se je, 
ob županu, podpisal na vabi
lo za udeležbo na osrednjo 
slovesnost ob prazniku novo
goriške občine v soboto, 12. 
septembra.

ZAPLETI S S P O M E N I
KOM EDVARDU KARDE
LJU V LJUBLJANI

V javnosti se medtem po
javljajo imena novih možnih 
kandidatov za župane občin.
V Kranju naj bi se poleg seda
njega župana V itom irja Gro
sa potegoval tudi Jelko Kacin.
V Vipavi bo ponovno kandi
diral sedanji župan Ivan Prin
ces, ki je menda veliko pris
peval k temu, da je bilo v kme- 
tijsko-predelovalni organizaci
ji Agroind Vipava 1894 po os
mih letih sporov in prerekanj 
končano lastninjenje. Svojo 
kandidaturo za vipavskega 
župana je napovedal tudi po
slanec SLS Branko Tomažič.
V Novi Gorici naj bi kandidi
rala tudi predstavnika SKD in 
SDS. Nekdanji glavni tajnik 
SKD Edvard Stanič bo kandi
diral za župana v Kanalu ob 
Soči. V pogovoru za naš čas
nik je dejal, "da njegovo kan
didaturo podpira vsa stranka, 
na čelu s predsednikom Pe
terletom ." V Kopru bo več 
kandidatov za župana, pri če

mer je samo SDS že sporoči
la, da bo njena kandidatka 
Edvina Gregorič. Vsekakor pa 
bo LDS imela novega kandi
data, saj je Jadranka Šturm, 
ki se je za župansko mesto, 
sicer neuspešno, potegovala 
na prejšnjih volitvah, dobila 
zaposlitev na ministrstvu za

i zunanje zadeve. Vse glasnejše 
so tudi govorice, da sedanja 
koprska županja Irena Fister, 
predstavnicaZLSD, ne bo več 
kandidirala.

V Ljubljani je prišlo do za
pletov o tem, čigav je spome
nik revolucionarju in komu
nističnemu voditelju Edvardu 
Kardelju. Danijel Malenšek iz 
Liberalne stranke zatrjuje, da

1 je spomenik kupil od nekeza- 
sebnedružbeinje on torej nje
gov zakoniti lastnik. Nanj je 
pritrdil kovinsko tablico z na
vodilom  iz neke okrožnice 
Edvarda Kardelja, poslane 
med drugo vojno, ki se glasi: 
"Duhovne v četah vse postre- 
Ijajte. Prav tako oficirje, inte
lektualce itd. ter zlasti kulake 
in kulaške sinove." To bese
dilo je objavljeno tudi v knjigi
o zgodovini NOB avtorja M e
toda Mikuža, ki je izšla v Lju
bljani leta 1961. Pri pritrditvi 
tablice je sodeloval tudi pred
sednik Liberalne stranke Vito
m ir Gros. Zaplet s spomeni
kom Kardelju se bo najbrž na
daljeval vsaj do volitev.

Volitve v krajevne uprave 
so pomembne tudi zato, ker 
naj bi volivci pokazali svoje 
mnenje o predlogu, da bi ve
ljavni proporcionalno-večinski 

s volilni sistem zamenjali z ve- 
; činskim. Le-tega naj bi uvelja
vili že pri prihodnjih splošnih 
volitvah v Sloveniji leta 2000.

OB 50-LETNICI  
CERKLJANSKE 
TRAGEDIJE (3)

O b koncu objavljenih pri
čevanj, ki so jih  zaupali dobri 
in pošteni ljudje leta 1991, naj 
spregovori duhovnik in pes
nik Lado Piščanc. Napisal je 
pismo, ki ga objavljamo, le 
dva meseca in pol pred muče- 
niško sm rtjo  M alki Pirih iz 
Trebenč pri Cerknem. Posta
la je pozneje redovnica D ru
žbe Marijinih sester čudodel
ne svetinje. Več let je učila ve
rouk v Predosljah in tam tudi 
umrla. Gospod Lado v pismu 
omenja žalostne in težke tre
nutke, ko so partizani njega 
in še druge aretirali in odpeljali 
v vasico Jagršče, kjer so bili 
priprti nekaj dni. To omenja 
tudi M alka Pirih in je bilo že 
objavljeno v letošnji 26. šte
v ilk i Novega glasa.

V njem je razodel svoje du
hovniško srce, plemenitost, 
pristno nedolžnost in pošte
nost brez nikakršne politične 
primesi. Zares duhovnik, ka
teremu je bila edina skrb "daj 
mi duše, drugo vzemi!". In 
vendar sta bila tudi on in nje
gov sobrat Ludvik Piščanc na 
seznamu za likvidacijo! In še 
druge izbrane duše. Malka 
Purgar je celo darovala pro

stovoljno življenje za Ladoto- 
vo sestro Marto! In še koliko 
drugih resničnih mučencev je 
dozorelo v tistih težkih dneh! 
Ponosni bodimo nanje in zato 
se veselimo naše bogate pre
teklosti! (SM)

V SP O M IN  IN  ZA 
P O P O T N IC O  V 
BODOČE D N I

Kosm ov čudovito jasni no
či vernih duš z grozo v srcih 
opotekaje hodili po  neznani 
strmini, ki nas je  spominjala 
na Kristusovo goro Kalvarijo, 
je  nekdo kot v težkih sanjah 
globoko vzkliknil: “Kako lepa 

j je  noč nocoj - a le na nebu!" 
Jasno, božje nebo in človek, 
ki je  vzkliknil tiste besede, sta 
m i bila tisto noč v tolažbo; po 
magala sta m i graditi svetlo 
po t, po  kateri sem v tistih  
dneh hodil do Boga.

Toda v tistih dneh je  bila še 
ena duša, duša - samaritanka, 
duša - Veronika, ki je  z usmi
ljenjem in ljubeznijo hodila v 
duhu vedno z m enoj: videl 
sem njen obraz, njene odkrite 
oči, njene iskrene solze; slišal 
sem njene zaupne m olitve in

tople vzklike; ču til sem njene 
želje in njeno hrepenenje; ve
del sem za njeno popolno pri
pravljenost. Iz dalje sem se 
vsemu temu nasmehnil in p il 
m ed plemenite tolažbe. Ved
no bom  hvaležen tej duši, ki 
je  tako vdano hodila za me
noj - Tebi, kot preprost otrok  
dobra Malka, bom  vedno hva
ležen za izbrani duhovni dar, 
ki si m iga podarjala v dnevih 
božje preizkušnje in Gospodo
vega obiskovanja. Na nedeljo 
Kristusa Kralja zvečer ob brid- 
ko-veselem srečanju na me/in
skih svislih m i je  sicer v trgajo
čih besedah pravila Marta o Te
bi, vendar sem si tudi brez teh 
toplih sporočil ustvaril popo l
noma resnično sliko o Tebi in 
videl sem Te jasno pred seboj.

V eni sami m inuti resnične
ga in čistega veselja je  poza
bljenih za vedno sto ur trplje
nja. Tako m inuto si m i dala Ti; 
bila je  ena izm ed najlepših 
mojega življenja in mislim, da 
tud i Tvojega. To je b ilo  takrat, 
ko sem se vračal čudno zmu- 
čen v svojem srcu in si m i p ri
hitela naproti in me na trdi cesti 
vsakdanjega živ ljen ja  tako 
iskreno in toplo pozdravila, kot 
me ni še doslej nihče pozdra
vil. Za ta Tvoj pozdrav, v kate
rem sem videl simbolično zli
te pozdrave mnogih, se je  iz
plačalo trp ljenje vseh tistih 
dni; v kapljici sreče se je po to
p ilo  morje trpljenja. Brez be

sed si dala mojemu preplašene
m u srcu zadoščenje in tola
žbo; velika je  bila ta beseda, 
ne bom  je  pozabil.

M nogo bom  pozabil iz ti
stih dni, ker je  m anj vredno, 
m nogo pa bom  vzel s seboj
v življenje kot nekakšno čude
žno popotnico za bodoče dni. 
Kako čudovito dober je  b il 
Bog z menoj, da me je  v stiski 
tako lepo tolažil in da me je  
navduševal za večne, nevar- 
Ijive cilje, da me je  preizkusil 
kot zlato v ognju in da sem 
zdaj kot še nikdar pripravljen 
reči slehernemu človeku ",b ra t 
in ga p ritisn iti na svoje srce. 
To m i bo ostalo, dokler bom  
živel, kot spom in na tiste dni 
in ta spom in bo tesno pove
zan s Tvojo nesebično dušo, 
ki m e je  v m učno negotovih 
trenutkih s sijočo jasnino vda-

i no spremljala.
Sprejmi, dobra Malka, te 

besede ne kot navadno pismo, 
ampak kot spominsko listino 
iz dni, v katerih niso govorili 
toliko ljudje kolikor Bog; sprej
m i te besede kot živ drobec 
m oje duše, ki Ti ga pošiljam v 
dar; sprejmi jih  tudi Ti kot ne
kakšno čudovito popotnico za 
bodoče dni.

Cerkno, 15. novem bra  
1943

X -

IZSEL V O D N I K  PO 
N O V I  G O R IC I

Med velikim  številom raz
nih proslav in drugih prire
ditev, ki potekajo v Novi G o
rici ob 50. obletnici mesta, so 
nekatere posebej pom em b
ne. K takim gotovo spada izid 
Vodnika po  Novi Gorici, pu
blikacije, kakršne mesto do
slej še ni imelo. Izdala ga je 
samostojna skupina v okvi
ru Inštituta za komunikacije 
in in form atiko v Ljubljani po 
naročilu in s sredstvi Mestne 
občine pa s pom očjo raznih 
podjetij, organizacij in dru
gih sponzorjev na širšem ob
močju Nove Gorice.

O  Novi Gorici je sicer leta 
1988 izšla posebna m ono
grafija, ki pa je bila napisana 
v drugačnih razmerah te r je 
za sedanje potrebe neustrez
na. Vodnik je nastalo prazni
no zapolnil, saj razlaga in po
sega na vsa področja, na ka
terih je  potekalo v preteklo
sti oz. še zmeraj poteka živ
ljenje v naših obmejnih krajih. 
Ne gre torej za nekakšno tu- 
ristično-propagandno publi
kacijo, ampak bolj za zbor
nik, ki vsebuje mnogo podat
kov, opis preteklosti in nara
vnih danosti Goriške, torej 
območja, kjer se slovenski 
človek že tisoč let sooča z 
romanskim in germanskim 
svetom. V tem okviru so ob
javljene tudi razne podrobno
sti, ki so bile doslej premalo 
znane ali pa sploh neznane.

Osrednji del besedila je 
napisala etnologinja v Goriš
kem muzeju IngaM iklavčič- 
Brezigar, ki je  zasnovo pu
blikacije ob njeni predstavit
vi tudi obrazložila. Dejala je, 
da ima Nova Gorica po pol 
s to le tju  razvoja že razvito 
identiteto, kar sicer pri razvo
ju mest ni nič posebnega; je 
pa Nova Gorica po vzrokih 
nastanka (nadomestila naj bi 
izgubljeno Gorico, ki je ostala 
v Italiji) edinstvena v svetu.

Avtorici besedila so z na
sveti pomagali zgodovinar dr. 
B ranko M aruš ič , a rh ite k t 
V inko Torkar in, kar zadeva 
kulinariko na Goriškem, Be
njamin Besednjak te r Bogo
m ir Strohsack. Tekste in in
formacije pa so prispevali še 
Dejana Baša, Majda Petejan, 
Slobodan Simič Sime, prof. 
Danila Zuljan, Vojka Orel in 
mag. Daniel Rojšek.

Podrobnosti iz vsebine ne 
bom o navajali, ker bi to  pre
seglo namen te predstavitve 
vodnika. Vendar pa spričo ak
tualnosti om enjam o trditev, 
da so specifične okoliščine 
nastanka Nove Gorice obli-

I kovale tudi nov pogovorni je
zik v mestu. V publikaciji je 
o tem  zapisano naslednje: 
"Pogovorni jezik v Novi Gori
ci je obogaten s prvinami do
mala vseh primorskih narečij 
in obarvan z vplivi sosednjih 
rom ansko-furlanskih govo
rov. Novogoriški pogovorni 
jezik se resda razvija šele pol 
stoletja, vendar je že prepo
znaven po specifični p rim or
ski stavčni m elodiji, širokih 
samoglasnikih o in e te r  tudi 
po slengizmih in žargonskih 
besedah iz angleščine in ita
lijanščine, ki jih  privzemajo 
predvsem mladi."

Slovensko besedilo vodni
ka po Novi Gorici je preve
deno in ponatisnjeno tudi v 
italijanskem, nemškem in an
gleškem jeziku, kar obeta, da 
bodo novo publikacijo lahko 
razširili tudi v širši prostor. 
Publikacija je  izšla v nakladi 
pet tisoč izvodov.
---------------M.

O R A Z S E Ž N O S T IH  
N O V E  G O R IC E

Ob proslavljanju 50. oblet
nice nastanka Nove Gorice se 
pojavljajo tudi vprašanja o šte
vilu njenega prebivalstva. Na
tančnih podatkov o tem ni tu 
di zato, ker Nova Gorica še 
danes nima urbanističnega 
programa, to je dokumenta, 
ki bi vseboval najpomembnej
še podatke o mestu. Kljub te
mu pa so mogoči izračuni, ki 
izhajajo iz Odloka o ustano
vitvi krajevnih skupnosti, ki 
jih  je pred nekaj leti sprejel 
mestni svet občine Nova Go
rica. Po tej listini Novo Gori
co sestavljata območji Nove 
Gorice in Pristave, ki spadata 
pod Krajevno skupnost Nova 
Gorica in imata skupaj okoli 
15 tisoč prebivalcev. Nova Go
rica je seveda pomembno sre
dišče širšega območja, ki za
objema še druge občine. V 
tem središču Goriške ali Poso
čja so v preteklem polstoletju 
razvili vse dejavnosti in infra
strukture, ki Novi Gorici daje
jo  značaj središča, kakršno je 
za Goriško do razmejitve med 
Italijo in Slovenijo leta 1947 
bila Gorica.

O SR E D N JA  PRO SLAVA
V sporedu prireditev, ki o- 

beležujejo 50 let obstoja Nove 
Gorice, bo v soboto, 12. sep
tembra, osrednja slovesnost z 
začetkom ob 9.30 v veliki dvo
rani novogoriškega Kulturne
ga doma. Govoru župana Črto
mirja Špacapana bo sledila po
delitev priznanj Mestne občine 
Nova Gorica za leto 1998, Ob
11. uri bo na travniku pred ob
činsko zgradbo vseslovensko 
srečanje brigadirjev, na kate
rem bo spregovoril predsed
nik slovenske države Milan Ku
čan. Obe prireditvi bodo po
pestrile izbrane dramske in 
glasbene točke.
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K U H I N J S K I  P R I R O Č N I K I

V KUHINJI PO 
SLOVENSKO

JURIJ PALJK

Večkrat govorim o, kako 
ponosni smo na slovenske 
korenine, a sami iskreno priz
navamo, da danes slovenske 
kuhinje in slovenskih jedi sko
rajda ne poznamo več. Dana
šnji ritem življenja, nepresta
na stiska s časom, predvsem 
pa naše neznanje in nepoz
navanje osnovnih slovenskih 
jedi so krivci za skoraj kata
strofalno stanje slovenske ku
hinje tudi v slovenskih gostil
nah, saj na Slovenskem sko- 
ro ne najdemo več lokala, kjer 
bi po zmernih cenah človeku 
ponudili krajevno jed, kosilo, 
ki so ga jedli naši dedje, m or
da tudi naši starši, mi pa go
tovo že dolgo ne.

Prav zato nam pridejo še 
kako prav kuharske knjige, v 
katerih niso zbrani samo re
cepti, ampak nam slovensko 
kuhinjo in njene odlične jedi 
predstavijo na lep in zanimiv 
način. Založba M lad inska 
knjiga je izdala tri knjige, ki 
bodo vsakomur, ki bi rad bo
lje spoznal slovensko kuhinjo, 
še kako prav prišle.

Slovenska kuhinja - Kulina
rično bogastvo slovenskih po
krajin je naslov knjige večjega 
formata, ki jo  je pripravil za 
M ladinsko knjigo širok krog 
strokovnjakov, recepte in jedi 
pa je zanjo izbral ugledni slo
venski mojster kuhanja Slav
ko Adamlje, le-ta se lahko po
naša z vrsto m ednarodnih 
priznanj, svoje kuharsko zna
nje pa je izpopolnjeval tudi na 
znameniti šoli Ecole de gastro- 
nomie frangaise Ritz Escoffier 
v Parizu. Akademik Matjaž 
Kmecl je v knjigi napisal p ri
ložnostni zapis o Sloveniji,

Evro je ime za novo evrop
sko valuto, s katero se bomo 
morali seznaniti že s 1. januar
jem 1999. O d takrat dalje bo 
postala naša zvesta spremlje
valka v vsakdanjem življenju 
in počasi se bom o m orali 
sprijazniti z njenim obstojem. 
Evropska skupnost predvide
va postopen prehod od po
sameznih državnih valut na 
skupno evropsko, tako da ne 
bi prizadeli državljanom pre
več težav. Prve probleme je 
evro povzročil prav italijan
skim jezikoslovcem, ki so se 
že ukvarjali z vprašanjem, ka
ko naj bi se beseda evro gla
sila v množini. Po daljši raz
pravi pa so si bili soglasni, da 
je najbolje, da ohranijo tudi v 
množini ime evro, kot se to 
godi pri mnogih tujkah, ki so 
bile sprejete v italijanski jezik.

Že leta 1995 so m inistri 
držav Evropske skupnosti na

Večkrat govorimo o 
kulturi prehranjevanja 
in to v času, ki nas vse 
sili, da se prehranju
jemo na nemogoče 
hiter način, kar je v 
popolnem nasprotju 
z zdravim odnosom do 
življenja in seveda tudi 
z vsako kulturo.

Zdenko Rajher pa besedila o 
slovenskih vinih in slovenskih 
v inorodnih okoliših, izredno 
lepe fotografije so posneli Ja
nez Pukšič, Joco Žnidaršič,

J  Stane Klemec, Matjaž Jež in 
Peter Skoberne, knjigo pa je 
lepo in sodobno uredila Ire
na Trene - Frelih. Knjiga Slo
venska kuhinja je razdeljena na 
gorenjske jedi, nato pridejo na 
vrsto jedi iz Koroške, Dolenj
ske in Bele krajine, s Štajer
skega in iz Prekmurja, kon
čno pa so tu tudi primorske 
in notranjske narodne jedi. Za 
vsako jed sta seveda v knjigi 
recept in strokovno navodilo 
enologa, kakšno vino naj z je
djo ponudimo.

Čisto drugačna pa je knji
ga žepnega formata z naslo
vom  Kuhajmo po domače, ki 
jo je napisala uspešna peda
goginja na gostinskih šolah v 
Sloveniji Kristina Merc Matja
šič. Knjiga je namreč doživela 
tako med slovenskimi bralci 
kot tudi v tujini velik uspeh, 
za slovenski knjižni trg jo  je 
Mladinska knjiga namreč več
krat natisnila. Ze po prebra
nem uvodu, ki ga je napisala 
avtorica kuharske knjige, bo
ste spoznali, kakšno skrb ima 
avtorica za slovensko kuhinjo; 
njeno pisanje vas bo privedlo

zasedanju v M adridu izbrali 
ime za novo skupno valuto. 
Ime evro morda ni najlepše, 
ima pa to prednost, da že z 
imenom pove, da je to skup
na evropska valuta in da nado
mešča valute vseh tistih d r
žav, ki so pristopile k Evrop
ski monetarni uniji (UEM). Se
veda bi lahko izbrali kot skup
no valuto katerokoli valuto, ki 
je že v obtoku v kaki izmed 
držav članic, vendar bi s tem 
prikrajšali vse druge države. 
Da so om ilili vse možnosti 
spora med članicami in da so 
zadovoljili vse sodelujoče dr
žave, so morali torej umetno 
ustvariti novo valuto, s kate
ro se strinjajo vse sodelujoče 
države.

Po videzu bodo bankovci 
zelo pisani. Različni vredno
sti bo odgovarjala različna 
barva, in sicer: bankovec za 
5 evrov bo sive barve, za 10

do tega, da se boste tudi sami 
prepričali, kako res je, da je 
tudi slovenska kuhinja po 
memben dejavnik v naši kul
turi. Žal nanjo radi pozablja
mo. V knjigi boste našli rece
pte za vse slovenske juhe, za 
omake, naučili se boste, kako 
so naši predniki pripravljali 
ribe, gobe, jajčne jedi, jedi iz 
mesa, kako so kuhali obare, 
kaše, močnike, brezmesne 
enolončnice, kako so dobro 
pripravljali divjačino, kaj so 
nekoč pomenile za kmečko 
hišo koline in suho meso, na- 

. učili pa se boste tudi, da je  na 
Slovenskem veliko receptov 
za priloge in prikuhe, za sola
te, žganjce in pečenjake, za 
štruklje, štrukeljce in zavitke, 
za pogače in gibanice, za po
tice in pustno cvrtje, da na Slo
venskem skorajda v vsaki vasi 
pečejo lasten in samosvoj kruh 
in pecivo iz krušnega testa.

Knjigo Kuhajmo po  doma
če zaključujeta poglavje o su
šenju in konzerviranju ter v r
sta imenitnih slovenskih jedi
lnikov za vse priložnosti. V 
knjigi seveda ne manjka niti 
stvarno kazalo, s katerim h i
tro pridemo do zaželjenega re
cepta točno določene jedi. Av
torica v svojem uvodu sama 
pravi, da se zahvaljuje vsem 
kuharicam in vsem sloven
skim ženam, ki soj i  pošiljale 
leta in leta recepte, katere je 
potem sama zbrala. To je  naj
brž tudi največja odlika knji
ge, saj je  v njej zbranih zares 
ogromno slovenskih jedi, veli
ko takih, za katere nepozna
valci niti slišali še nismo.

Tretja knjiga, katere bodo 
veseli predvsem sladokusci, 
ki radi potujejo po svetu in tam 
tudi spoznavajo krajevne jedi 
in kulinarične specialitete, pa 
je Kulinarični slovar v šestih 
jezikih, ki ga je za nemško za
ložbo napisala Elisabeth Nai- 
ger, v slovenščino pa preved
la Nika Valjavec. M islim , da 
je s to knjigozaložba Mladin-

evrov rdeče, za 20 evrov mo
dre, za 50 evrov oranžne, za 
100 evrov zelene, za 200 ev
rov rumene in rjave ter za 500 
evrov škrlatne barve. Tudi ris
be, ki bodo krasile posamez
ne bankovce, so že bile izbra
ne. Te ponazarjajo mostove, 
vrata, okna, tako da tudi sim
bolično prikazujejo novo Ev
ropo, povezanost med drža
vami, odprtost do drugega 
ipd. Kovanci pa bodo imeli 
različne vrednosti. Izdajali jih 
bodo v vrednosti po 1, 2, 5,
10 in 50 stotink ter 1 in 2 ev
ra. Ena stran kovanca bo za 
vse države članice enaka, na 
drugi strani pa bodo slike, ki 
jih bo izbrala vsaka posamez
na država. Vzorce za Italijo so 
že izbrali z ljudskim glasova
njem med neko priljubljeno 
razvedrilno oddajo. Na vseh 
pa so zneski tako napisani, 
da jih bodo lahko prebrali tudi 
slepi.

Vsekakor bo evro prinesel 
državljanom držav Evropske 
skupnosti veliko prednosti. 
Kmalu se bo razvil evropski 
trg kapitalov, na katerem bo 
kraljevala ena sama valuta, ki 
bo imela enako moč kot ame-

ska knjiga zadela v črno, saj 
česa podobnega na Sloven
skem še nismo imeli. Sami 
predobro veste, da nismo vsi 
poznavalci vseh velikih sveto
vnih jezikov in sami ste se go
tovo že znašli v nemajhnih 
težavah, ko ste v tu jin i sedli v 
restavraciji za mizo in so vam 
ponudili menu - jedilni list v 
tujem jeziku, katerega ne poz
nate, kaj šele, da bi ga dobro 
govorili. Vsakdo lahko na ti
hem prizna, da se mu je že 
zgodilo, da je naročil neko 
jed, za katero je  mislil, da bo 
čisto drugačna od tiste, ki so 
mu jo potem prinesli...

Kulinarični slovar v šestih 
jezikih ne bo prišel prav samo 
slovenskemu bralcu, ampak 
tudi našim sosedom, katerim 
ga lahko ponudimo kot prijet
no in nevsakdanje, predvsem 
pa koristno branje: obsega 
namreč imena jedi v sloven
skem, italijanskem, franco
skem, nemškem, angleškem 
in španskem jeziku. Na ko
nec kulinaričnega slovarja je

riški dolar. Na tem trgu bodo 
obrestne mere znatno nižje od 
tistih, ki jih  danes plačujejo 
italijanski državljani. Podjetja, 
pa tudi potrošniki bodo imeli 
možnost, da najamejo posoji
la po precej n ižji obrestni 
meri, kot jo  plačujejo danes. 
Najvažnejše pa je dejstvo, da 
bo vladala na trgih kapitalov 
precej večja stabilnost, kar 
bo om ogočilo varčevalcem 
dolgoročnejše investicije, kar 
prinaša sicer tudi večje do
bičke.

Glede evra in njegove pri
hodnosti so ekonomisti izde
lali celo vrsto predvidevanj in 
analiz. Skoraj vse te analize 
napovedujejo evru veliko in u- 
spešno bodočnost, posebno 
še v primeru, da se bo nada
ljeval tak pozitiven ekonomski 
razvoj... Po drugi strani pa vz
buja evro nekaj skrbi pred
vsem zaradi dejstva, da do
kaj močni Centralni evropski 
banki, ki ima sedež v Fran
kfurtu in ki ima nalogo, da 
nadzoruje uvajanje nove de
narne enote, ne odgovarja ne
ka enako močna politična sila 
v Bruslju.
---------------- DALJE

prevajalka dodala še nekaj 
tip ičn ih  slovenskih jed i in 
slovarček nekaterih strokov
nih izrazov in lastnih imen. 
Gotovo je  ta priročnik ime
nitna knjiga, ki jo  bodo upo
rabljali tako sladokusci in gur
mani vseh vrst kot tudi lju
dje, ki se s kuhinjo poklicno 
ukvarjajo, zagotovo pa bi jo  
moral pri nas imeti na mizi 
vsak slovenski gostinec.

V SLOVENIJI  
P O D R U Ž N I C E  
TU JIH  BANK

Z bližnjo uveljavitvijo pri- 
d ru ž itve n e g a  spo raz um a 
med Slovenijo in EZ se bo po
večala konkurenčnost na slo
venskem finančnem trgu. Tu
je banke bodo namreč v Slo
veniji lahko odpirale svoje po
družnice, za kar se najbolj za
nimajo nekatere banke v Nem
čiji, Avstriji in Italiji. Sedaj je 
tuji kapital s svojimi delnica
mi udeležen le v Stanovanj- 
sko-komunalni banki v Lju
bljani, tam pa delujeta tudi dve 
enoti avstrijskih bank.

Zaradi konkurence iz tu ji
ne bodo morale slovenske 
banke - vseh je 28 - h itro iz
boljšati svoje poslovanje, zla
sti pa znižati stroške. Končno 
bi se moralo začeti tudi zdru
ževanje bank, o čemer v ban
čnih okoljih sicer razpravljajo 
že več let. Predsednik uprave 
Nove KBM (Kreditne banke 
Maribor) Jože Glogovšek me
ni, da bi se slovenske banke 
za začetek lahko povezale v 
holding ali v neko vrsto kon
cerna za opravljanje finančnih 
storitev. Tak sistem sodelova
nja bi po njegovem mnenju 
omogočal, da vsaka banka v 
Sloveniji ohrani svojo identi
teto, hkrati pa bistveno zma
njša stroške organizacije in 
poslovanja. Glede stanja v slo
venskem bančništvu pa je bil 
zelo kritičen. Dejal je nasled
nje: "Vse slovenske banke do
segamo komaj petino bilan
čne vsote ene same avstrijske 
banke (Creditanstalt), vendar 
im am o 11.000 zaposlenih, 
medtem ko jih ima omenjena 
banka ob petkrat večji bilančni 
vsoti samo 7.000."
------------ M.

ITA LIJA N SK O  PRAVO

D O  NOVEGA  
KATASTRA ŠE 
D O LG A  POT

•  • • • • • • • • • • • • • • • • "

Finančno ministrstvo je do
ločilo, da bodo s prihodnjim  
2. januarjem po celi državi 
nameščene pokrajinske ko
misije in osrednja vsedržavna 
komisija, ki bodo v sodelo
vanju z občinami pristojne za 
izvedbo novega vrednotenja 
in klasiranja celotne nepre
mičninske stvarnosti v per
spektivi uvedbe novega kata
stra. Če pomislimo, da bo vse 
delo moralo biti izvedeno v 
roku naslednjega leta, lahko 
že sedaj rečemo, da se bodo 
roki brez dvoma podaljšali, 
saj je treba upoštevati tudi mo
žnost pritožb, do katerih bo 
brez dvoma prišlo in na pod
lagi katerih bodo morale pri
stojne kom isije  popravljati 
svoje delo. Izidi vrednotenja 
nepremičninskih enot in nji
hovega klasiranja, ki bodo v 
bistvu spremenili davčne po
stavke vsake posamezne ne- 
prem ičninske enote, bodo 
namreč izobešeni v posamez
nih občinskih hišah, tako da 
bodo lahko zainteresirani ime
li nekaj časa na razpolago (180 
dni) za pripombe in pritožbe. 
Zatem bodo izidi novega kla
siranja, popravljenega na po
dlagi pripom b in pritožb spet 
izobešeni za 30 dni, po kate
rih bodo imeli davkoplačevalci 
še 60 dni časa za priziv, ki pa 
bo tokra t kontencioznega 
značaja, naslovljen na prvo
stopenjsko pokrajinsko dav
čno komisijo.

Cilj revizije katastra je pred
vsem v boljši ureditvi gradbe
nih kategorij in v težnji po več
jem sovpadanju katastrskih 
vrednosti s tržnim i. Davko
plačevalcev pa se bo najbolj 
od blizu dotikala novost v na
činu določanja katastrske po
vršine: ne več po številu pro
storov (vani), ampak po me
trih  na kvadrat. V merjenju 
površine bo treba upoštevati 
tudi prostor, ki ga zavzemajo 
do 50 cm široki notranji in zu
nanji zidovi. Ugovorom, češ 
da bodo na tak način obdav
čeni tudi hišni zidovi, kar naj 
bi povzročilo 15-20 odstotni 
povišek davčnega bremena 
na nepremičnine, je bila zo
perstavljena obljuba, da bodo 
v takem primeru poskrbeli za 
znižanje davčnih alikvot.

Vsekakor lahko navsezad
nje rečemo, da predstavlja ob
java v uradnem listu odloka, 
s katerim so ustanovljene o- 
menjene katastrske komisije, 
znak, da gre tokrat zares. Po
m isliti moramo namreč, da 
se je "reforma" katastra urad
no začela že leta 1973 z zako
nom št. 604. Edina stvar, ki 
je bila od takrat narejena, je 
bilo zgolj posodabljanje katas
trskih vrednosti. Sistem pa je 
kljub trem zakonom in os
mim odlokom ostal do danes 
isti. Upati pa je, da tokrat ne 
gre samo za računico državne 
blagajne (kar bi lahko sklepa
li iz omenjenega "obdavčenja 
hišnih zidov"), ampak za res
nično revizijo v smislu sodob
no urejenega, funkcionalnega 
in pravičnega sistema.

DAMJAN HLEDE

KAJ JE EVRO?

E V R O : N A ŠA  N E Z N A N K A  ( 1 )

MARA PETAROS
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GOSPODARSTVO

GORNJA R A D G O N A /  KMETIJSKO-Ž IV ILSKI  SEJEM

STROKOVNOST 
IN DOMAČNOST

JADRANJE

SIDONJA RADETIČ

Pred nekaj dnevi se je v 
Gornji Radgoni končal najpo
membnejši slovenski kmetij- 
sko-živilski sejem. Na letoš
njem, 36. po vrsti, seje pred
stavilo 1550 razstavljalcev iz 
26 držav Med temi so bili tudi 
slovenski podjetniki iz našega 
zamejstva. Že vrsto let in tudi 
tokrat sta se ga udeležila Kme
tijska za d ru g  iz Trsta in pod
jetje Terpi n iz Gorice.

Razstavni program je celo
vito predstavljal novosti na 
Področju kmetijstva, živilsko- 
predelovalne industrije, za
ščitn ih sredstev, um etn ih  
gnojil, vinogradništva, kletar
stva, kmetijske mehanizacije 
lr> opreme, nadalje opreme za 
gozdarstvo, ribištvo, čebelar
stvo in druge rejske usmerit
ve. Obiskovalci so si lahko o- 
gledali primere traktorjev sko
raj vseh svetovnih znamk, ob 
tem pa tudi sodobno manjšo 
kmetijsko mehanizacijo. Na 
ogled so bile tudi oprema za 
hleve in intenzivno vzrejo do
mačih živali ter oprema za na
makanje, škropilnice, razne 
kosilnice in kombajni ter sploh 
raznoliko orodje, ki ga rabi
mo za obdelavo tal. Pozor
nost so vzbujali tudi razstav
ni prostori, ki so jih pripravi
le kmetijske, gozdarske in ži
vilske šole ter fakulteti iz Lju
bljane in Maribora.

Veliko informacij so ponu
jala obiskovalcem sejmišča na 
razstavnem prostoru sloven
skega ministrstva za kmetij
stvo, gozdarstvo in prehrano. 
Tako si je človek ustvaril pre
cej natančen vtis o stanju 
kmetijstva v Sloveniji. Ob sta
tističnih podatkih in prikazu 
delovanja posameznih resor
jev nas je še posebno zani
mal tisti oddelek, ki je bil po
svečen kmetijski svetovalni 
službi oz. turistični ponudbi 
na kmetijah. Sama kmetijska 
svetovalna služba je poskrbe
la za izid nekaterih člankov in 
raziskav, ki naj bi slovenske
ga kmeta nagovarjala k alter
nativnim dejavnostim, kot sta 
vzreja koz in ovac ali pridelo
vanje pire, to je žita, ki je zelo 
trpežno in ki ga Italijani poz
najo z imenom "farro". Podo
bne celostne državne prikaze 
so predstavili tud i Poljaki, 
Madžari in Hrvati ter Bosna- 
Hercegovina.

Dobro je bil urejen odde
lek, namenjen predstavitvi rej
skih uspehov v Sloveniji. Na 
sejmu je bila na ogled goveja 
živina. Videli smo lepe primer
ke junic in krav, pitancev in 
bikov različnih pasem, ki jih 
redijo na Slovenskem. Letos 
so posebno pozornost po
svetili lisasti pasmi, ki je pri
merna bodisi za prirejo mleka 
kot mesa. Društvo slovenskih 
govedorejcev je ob tej prilož
nosti tudi predstavilo svoje de
lovanje, precejšnjo pozornost 
pa je vzbudila vzgibanka, s 
katero želijo predstaviti kako
vost slovenske govedine. Ob 
govedu je bil zanimiv ogled 
razstave konj. Videli smo lip i
cance, kasače, haflingerje, is
landske in shetlandske ponije

ter konje težke hladnokrvne 
pasme, kot so noriki in po- 
savci. Razstava različnih pa
sem prašičev je pokazala, da 
je za to panogo v Sloveniji kar 
precejšnje zanimanje. Na po
menu pa pridobiva tudi drob
nica, še zlasti vzreja ovac. Na 
sejmu so priredili tudi dan rej
cev drobnice, ko so organizi
rali ludi strokovna predavanja 
na to temo. Rejci so predsta
vili tudi slovenski avtohtoni 
pasmi ovac, to sta istrska pra- 
menka in jezersko-solčavska 
ovca. Za obiskovalce, ki jih 
zanimajo "hišni ljubljenčki", je 
društvo gojiteljev malih živali 
iz Maribora pripravilo kar le
po razstavo perutnine, kun
cev in golobov. Med raznimi 
pasmami naj omenimo vsaj 
lepe primerke štajerske kure 
in slovenskega beloglavčka v 
različnih barvnih odtenkih, ki 
je  edina domača pasma golo
bov. Na skrajnem delu sejmi
šča so pripravili edinstven pri
kaz vzorčnih nasadov, na ka
terih so si obiskovalci lahko 
ogledali, kako uspevajo razli
čni h ibridi koruze, a tudi in
dustrijska konoplja, lan, ajda, 
proso in razne poljščine, ki jih 
sejemo za strniščne dosevke.

Drugi del sejmišča je bil na
menjen živilsko-predelovalni 
industriji. Predstavljala se je 
vsa slovenska živilska indu
strija, ki skuša s kakovostjo 
prodreti na mednarodni trg, 
kar ji je deloma že uspelo. Na 
letošnji oceni kakovosti pre
hrambenih izdelkov je največ 
nagrad in priznanj zbralo pod
jetje Mesna industrija Primor
ske - Ml P, ki je zaradi tega tudi 
letošnji nosilec kakovosti.

Strokovne komisije so ob 
mesnih izdelkih ocenjevale tu
di mleko in mlečne izdelke ter 
v ino. Letos so ocenili 927 
vzorcev vina. Na samem sej
mu pa so posebno pozornost 
namenili predstavitvi sorte 
chardonnay. Ko že govorimo
o vinu, naj povemo, da je bil 
v torek, 25. avgusta, dan v i
nogradnikov in da je ob tej 
priložnosti založba Kmečki 
glas predstavila tudi knjigo 
znanega primorskega vino
gradniškega izvedenca Hila- 
rija Koste z naslovom Vino
gradniški nasveti.

Ministrstvo za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano pa je 
na letošnjem sejmu pripravi
lo tudi forum o kmetijski poli
tiki v Sloveniji. To je bila pri
ložnost, da je m inister Ciril 
Smrkolj prvič predstavil pro
gram reforme kmetijske poli
tike v prihodnjem triletju. O 
tem bo seveda še razpravljal 
slovenski parlament.

Obisk kmetijsko-živilske- 
ga sejma v Gornji Radgoni je 
vsekakor zanimivo doživetje, 
ker gre za celosten prikaz teh 
dveh področij. Z razliko od 
italijanskih strokovnih sejmov 
pa znajo organizatorji poskr
beti tudi za prijetno domač
nost s primerno ponudbo go
stinskih uslug, a tudi najraz
ličnejšega porabnega blaga, ki 

! si ga gospodinjstva ob obisku 
sejma lahko nabavijo.

JADRALKA JOHANA  
KRIŽNIČ MLADINSKA  
DRŽAVNA PRVAKINJA

V Gradežu je pred 
nedavnim potekalo ab
solutno in mladinsko 
državno jadralno pr
venstvo v razredu eu- 
ropa, na katerem se je 
spet uveljavila sloven
ska predstavnica. Mla
da jadralka Jadralnega 
kluba Cupa iz Sesljana, 
Johana Križnič, je nam
reč dosegla velik uspeh. 
Postala je mladinska 
državna prvakinja, po
leg tega je na absolutni 
lestvici dosegla tretje 
mesto.

Prvenstva, ki ga je  priredil 
klub Lega navale, se je ude
ležilo 43 tekmovalcev in tek
movalk, potekalo pa je v ne
ugodnih vremenskih razme
rah tako zaradi pomanjkanja 
vetra kot zaradi slabega vre
mena. To je vplivalo tudi na

i dejstvo, da je  najboljša za
mejska jadralka, članica Trža- 

' škega pomorskega kluba Si
rena Arianna Bogateč, prista
la na končnem petem mestu. 
Arianna se mora za ta neus
peh vsekakor "zahvaliti" brez
vetrju včetrti regati, kjer je bila 

124., kar ji je pokvarilo rezultat, 
saj je dotlej vodila. Tako je na 
absolutni lestvici prišel prvi

Davide Fontana, na drugo 
mesto seje uvrstil Emanuele 
Dufour, tretja pa je bila, kot 
že rečeno, Johana Križnič, ki 
je  bila s tem tudi najboljša 
predstavnica ženskega spola.
V štirih regatah (predvidenih 
jih  je bilo sicer sedem) je Jo
hana zasedla najprej četrto, 
nato drugo, deveto in šesto 
mesto, kar je omogočilo pre
senetljiv in odličen rezultat. S 
tem si je Johana Križnič pribo-

i rila tudi zmago na mladin- 
skem prvenstvu.

Na prvenstvu sta nastopi
la še dva Sirenina jadralca, in 
sicer M iran Guštin, ki je za
sedel 15. mesto, in Janja Del 

; Linz, ki je bila 39. Prvenstvo v 
Gradežu je veljalo tudi za zad
njo kvalifikacijsko preizkuš
njo pred svetovnim prven
stvom, ki bo januarja prihod
njega leta v Melbournu v Av
straliji in ki se ga bo udeležila 
tudi Arianna Bogateč.
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V nedeljo, 6. septembra, je 
na bazovski gmajni potekala 
spominska svečanost ob 68.

obletnici ustrelitve bazoviških 
junakov Bidovca, Miloša, Ma
rušiča in Valenčiča. O  sami

NAM IZNI TENIS

KRASOVKE OSVOJILE 
16. KRAŠKI POKAL

V Športno-kultumem cen
tru v Zgoniku je konec prej
šnjega tedna potekal ženski 
namiznoteniški tu rn ir za 16. 
Kraški pokal, ki ga prireja ŠD 
Kras. Turnir je osvojila ekipa 
Krasa Generali, ki je prema
gala ekipo Duga Resa s Hrva
škega. Tretji se je uvrstil Tra- 
min iz Bočna, četrta pa je bila 
postava m la jš ih  Krasovih 
igralk. Ekipo Krasa Generali 
so sestavljale VVang Xue Lan, 
Vanja M ilič  (na sliki) in Marti
na M ilič, ki je nadomeščala 
Katjo M ilič. Mlajšo ekipo Kra
sa pa so sestavljale Daša Bre- 
sciani, N ina M ilič , Jasmin 
Kralj in še Irena Rustja.

proslavi je govor na drugem 
mestu, omeniti pa je treba, da 
je ob tej priložnosti potekal 
tudi tradicionalni pohod Ba
zoviški junaki, ki ga je že 18. 
leto priredilo Športno združe
nje Sloga oz. njegov planinski 
odsek. S tem se tudi naš šport 
želi simbolično pokloniti spo
minu na štiri fante, ki so daro
vali svoja življenja za sloven
stvo teh krajev.

Že v ju tran jih  urah lepe 
sončne nedelje se je prek sto 
sedemdeset  udeležencev 
zbralo v Bazovici, od tod pa 
krenilo prek Jezera, Drage in 
Peska do Gročane. Tam so u- 
deleženci pohoda prestopili 
ita lijansko-slovensko mejo 
pri mejnem prehodu za dvo
lastnike, ki je bil za tisto pri
ložnost odprt. Sprejeli so jih 
člani Planinskega društva Se
žana, ki so zamejce pogostili 
na Jermancu. Po krajšem po
stanku so se udeleženci po
hoda podali na hrib Kokoš, od 
tam pa so se spustili na ba- 
zovsko gmajno do spomeni
ka bazoviškim junakom. Tam 
so se tudi vključili v osrednjo 
proslavo.

Tudi letos se je pohoda Ba
zoviški junaki udeležilo večje 

, število slovenskih planincev s 
| Koroškega. Mlada predstav
nika ŠZ Sloga in Planinskega 
društva Ravne na Koroškem 
sta tudi položila venec pred 
spomenik.

Po končani proslavi so se 
udeleženci pohoda in drugi 
gostje udeležili družabnega 
srečanja v prostorih Gospo
darske zadruge v Bazovici.

AFERA O  
D O P I N G U  
ŠE V E D N O  
PRETRESA 
IT A L IJ O

Italijanski športni svet z za
nimanjem in mešanimi občut
ki spremlja potek afere, v kate
rem se je zaradi pomanjklji
vih laboratorijskih pregledov 
športnikov pri ugotavljanju je
manja nedovoljenih poživil 
znašel CONI (italijanski olim
pijski odbor).

Ta osrednja športna orga
nizacija ima v Acqua Acetosi 
svoj osrednji laboratorij, ki je 
bil že vrsto let na slabem gla
su, saj naj bi ne deloval tako, 
kot bi moral. Šele nedavna so
dna raziskava pa je pokazala, 
da nogometašev skorajda ni
so klicali na pregled urina in 
krvi, da so omenjeni labora
toriji skoraj redno zanemarjali 
raziskavo krvi in iskanje pre
povedanih hormonov v njej. 
Seveda sedaj vsi valijo krivdo 
na druge. Za vse naj bi bil kriv 
predsednik CONI-ja Mario 
Pescante in vse glasnejše so 
zahteve po njegovem odsto
pu, ker naj bi se CONI pod nje
govim vodstvom samo navi
dezno boril proti dopingu v 
športu. Že samo dejstvo, da se 
je znašla tako ugledna orga
nizacija športnikov, kot je 
CONI, v središču pozornosti 
zaradi dopinga, nas potrjuje v 
prepričanju, da je današnji 
šport v Italiji vse prej kot čist.

Brez nepotrebnega mora
liziranja lahko zapišemo, da se 
zaradi velikih finančnih inte
resov danes v športu dogaja 
veliko stvari, ki s športom ni
majo nobene zveze, niti naj
manjše ne.

NOGOMET

D O B E R  START  
ITALIJE IN  
S L O V E N IJ E

i

V  J
Konec prejšnjega tedna so 

se začele kvalifikacijske tek
me za nastop na evropskem 
nogometnem prvenstvu leta 
2000. Italijanska reprezen
tanca, na klopi katere je bil 
prvič novi selektor Dino Zoff, 
je v soboto, 5. t.m., v Liver
poolu prepričljivo premagala 
VVales z rezultatom 2:0 (gola 
sta dala Fuser in Vieri). V ne
deljo pa je v Atenah slovenska 
nogometna reprezentanca, ki 
jo vodi Srečko Katanec (na sli
ki), izenačila z Grčijo z izidom 
2:2 (za Slovenijo je bil oba
krat uspešen Zahovič).
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Z 2 . ST RANI

RUSIJA NA  
K O L E N I H

Kot rečeno, so oči vsega sveta 
uprte v Rusijo, kjer se bije oster boj 
za politično prevlado med zagovor
niki nujnih globokih reform in tis ti
mi, ki se jim  toži po prejšnjih časih, 
čeprav tega jasno ne priznajo. V bi
stvu jim  gre za to, da dobijo čimveč 
oblasti, vse drugo že pride potem.

Rusijo sestavlja 89 uprav- 
n o-terito ria ln ih  enot:
■ 21 avtonomnih republik;
■ 1 avtonomna židovska repu
blika;
■ 10 avtonomnih državnih o- 
krožij;
■ 49 avtonomnih dežel;
■ 6 avtonomnih okrajev;
■ 2 mesti - deželi (Moskva in 
Sankt Petersburg).

Iz tega je razvidno, kako raznoli
ka je upravna in politična struktura 
te izredno obsežne državne tvorbe. 
Tudi s tega vidika je takšno državo 
težko upravljati.

S 3. STRANI

O S T A T I  ZVE S TI  
K O R E N I N A M . . .

Vsi ljudje, k i cenimo lepe 
s tvari in  dam o k a j na lastne  

korenine, zelo  cenimo 
vajino  odločitev, k i  j i  p r i  nas 

ni p rim e re . To vam lahko  
sam povem  in to smo vam  

tu d i d o k a za li s številno 
udeležbo na otvoritvi. 

H va ležn i smo vam. K ako  p a  
m islite nadaljevati s p o b u d a 

m i v g a le riji, s skladom? 
K akšne p ro g ram e  im ata?
To je zelo zapleteno, ker imava 

opraviti z veliko birokracijo, nikdar 
ni dovolj dokumentov, dovoljenj, ve
dno kaj zahtevajo, stalno morava do
bivati nova dovoljenja. Mož je odvet
nik, a vseeno... Upava, da bomo v 
kratkem lahko vse birokratske te
žave rešili in bom o res začeli z de
lom. Upava v dobre sodelavce! Na
črtov je veliko, saj imamo za hišo 
tudi lepo jaso, na kateri bi lahko raz
stavljali tudi kipe. Čeprav je najina 
hiša in galerija z njo na samem, je 
dobro povezana s Trstom in vsemi 
središči. Poglejte, nikdar ne bi verje
la, da bo že prva razstava m ojih del 
v galeriji naletela na tak odmev. Po 
otvoritvi so si jo  prišli ogledat ljudje 
iz Benetk, Padove in še bolj odda
ljenih krajev. Čeprav je galerija urad
no še zaprta, sem jih  rade volje spre
jela. Ljudje, ki se ukvarjajo z umetno
stjo, imajo zelo daljnogledne načrte 
za razstave. Danes namreč razdalj 
skorajda ni več. Veliko se jih je javilo, 
da bi pri nas imeli tudi okrogle mize 
in podobne prireditve. Upam, da bo 
šlo dobro, zanim ivo pa bo gotovo.

Važno je, da ostane Bajta taka, 
kot je sedaj, da postane središče u- 
metniškega dogajanja, da ostane v 
slovenskih rokah, da se vse lepo, 
kar sva oba vse življenje zbirala, tudi 
ko so bili težki časi, ne porazgubi, 
da ostane za naše ljudi, za prihodnje 
rodove. Pri svojih delih skušam o- 
stati zvesta svojim koreninam; tako 
naj bo tudi z dogajanjem v Bajti. To 
ne pomeni zapiranje vase; nasprot
no, upava, da bomo lahko tukaj p ri
rejali mednarodne razstave, toda: o- 
stati zvesti svojim koreninam, to je 
glavno!
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JUBILEJ 2000
MODERNA EKONOMIKA 
IN KRSCANSKA SOCIALA

Josip Visarionovič Džugašvili - Stalin (+1953) je 
ironično postavil vprašanje: "Koliko divizij ima 

papež?" Zgodovina odgovarja, da so komunizem, 
nacizem in fašizem s svojimi divizijami že davno 

pokopani, medtem ko slovanski papež Karol Wojtyla - 
na podlagi miru in človeških pravic - proslavlja "Jubilej 
2000" pastoralne Cerkve a li tudi socialne Cerkve, ker 

mora skrbeti za vse ljudi: za verne in neverne.

E G I D I J  VRŠAJ

'Če Te je Gospod poklical, m o
raš popeljati Cerkev v tretje tisoč
letje". Tako je poljski primas Ste
fan Wyszynski - pobudnik za izbi
ro W ojty le  - dejal Janezu Pavlu II. 
tako j po iz vo litv i 16. ok tob ra  
1978.

In Janez Pavel II. ni nikoli pre
nehal poudarjati pomen potovanja 
Cerkve v Jubilej 2000, za katerega 
so se pričele priprave že na vesolj
nem cerkvenem zboru Vatikan II. 
(1962 -1965). Proglasil je tudi va
žne mejnike na tej poti:

1983: leto Odrešenja 

1987-88: Marijansko leto 
1994: leto Družine 

1997: leto Jezusa Kristusa 
1998: leto Svetega Duha 

1999: leto Boga Očeta.

Jubilej 2000 se bo pričel v boži
čni noči decembra 1999 z odpr
tjem  Svetih vrat v Rimu ter bo po
tekal 12 mesecev.

'Jubilej 2000 - je  pojasnil Janez 
Pavel II. - bo nekaj posebnega in 
bo večji od drugih. Cerkev spo
štuje merila časa: ure, dneve, leta, 
stoletja. Pod tem v id ikom  hodi 
skupaj z vsakim človekom ter spo
minja, kako so vsa ta merila pove
zana z navzočnostjo Boga in z nje
govim odrešenjem."

"Meje božjega kraljestva so ši
roke ko t svet: V zhod odkriva  
svobodo in človeško dosto jan
stvo; Zahod mora znova najti smi
sel življenja; Jug zahteva življenje 
in pravico; Sever mora preobraziti 
svoje znanje in moč v blagor č lo 
veštva."

JUBILEJI V STARI IN N O VI 
ZAVEZI

Za pripravo Jubileja 2000 je Ja
nez Pavel II. 10. novembra 1994 
objavil posebno apostolsko pismo 
Tertio m illen io  adveniente (Tretje 
tisočletje). V pismu spominja, ka
ko so Jubileje proslavljali že v Stari 
zavezi; po Mojzesovem zakonu 
vsako sedmo leto ("sabatno leto"), 
ko so pustili počivati zem ljo, so 
odpustili dolgove ter so osvobo
d ili sužnje.

Podobni, toda še obsežnejši in 
važnejši predpisi so veljali za ve

lika jubile jna leta vsakih 50 let. Gla
vna značilnost tega jubilejnega leta 
je bila splošna "emancipacija" ali 
oprostitev vseh ljudi, ki so potre
bovali osvoboditev. Vsak Izraelec 
je ob tej priložnosti dobil nazaj zem
ljo svojih očetov, če jo  je morda 
prodal ali jo  je  izgubil, ker je  padel 
v sužnost. N ikom ur ni b ilo dovo
ljeno dokončno vzeti zemljo, ker je 
pripadala Bogu. Prav tako Izraelci 
niso smeli ostati za vedno v sužno- 
sti, ker jih  je Bog odrešil zase z o- 
svoboditvijo iz Egipta.

Na ta način je nastala določena 
socialna doktrina ali družbeni nauk, 
ki se je  še bolj razvil v Novi zavezi.

Jubilejno leto je  m oralo vrn iti 
enakopravnost vsem sinovom Izra
ela ter odpreti nove možnosti d ru 
žinam, ki so izgubile imetje ali celo 
osebno svobodo.

Bogataše je  jub ile jno  leto opo
zarjalo, da so sužnji Izraelci znova 
postali enakopravni ter lahko zahte
vajo svoje pravice. V obdobjih  - 
predvidenih po Mojzesovem zako
nu - je  b ilo  treba proglasiti jub ile j
no leto za pomoč ubogim. Po tej 
zakonodaji pravičnost obstaja pred
vsem v zaščiti slabotnih.

Janez Pavel II. vapostolskem  pi
smu navaja psalm ista, ki pravi: 
"Kralj se mora odlikovati v pravi
čnosti. O svobodil bo ubogega, ki 
prosi, ter reveža, ki ne najde pom o
či; usmilil se bo bednega ter bo rešil 
življenje slabotnim."

To m išljenje temelji na prepriča
nju, daje  Bog Stvarnik in s tem tu 
di Gospodar vsega, zlasti zemlje. 
Če je potem zemljo daroval ljudem, 
to pomeni, da jo  je  daroval vsem. 
Bogastva stvarstva je  tore j treba 
smatrati za skupno im etje vsega 
človeštva. Kdor ima dobrine kot 
svojo lastnino, je dejansko samo 
upravitelj, ker je  volja Boga, da u- 
stvarjene stvari služijo vsem na pra
vičen način.

"Jubilej 2000 - dodaja Janez Pa
vel II. vaposto lskem  pismu - mora 
služiti tud i obnovitv i te socialne 
pravičnosti. V tradiciji jub ile jn ih let 
ima tako eno svojih korenin social
na doktrina  Cerkve, ki je  vedno 
i mela svoje mesto v cerkvenem na
uku ter seje posebno razvila v zad
njem stoletju, zlasti po socialni okro
žnici Leona XIII. Rerum novarum."

SODELOVANJE EKONOMIKE  
IN  SOCIALE

Spomnimo še na nekaj drugih 
zgodovinskih poslanic Janeza Pav
la II. o Jubileju 2000.

"Vesoljni cerkveni zbor Vatikan 
II. - je  dejal papež leta 1994 - pred
stavlja dogodek Previdnosti, s ka
terim  je Cerkev pričela priprave na 
Jubilej 2000. Gre za cerkveni zbor, 
ki je sicer podoben, a po drugi stra
ni tud i zelo različen od prejšnjih: 
za cerkveni zbor, osredotočen na 
Kristusa in Cerkev te r istočasno 
odprt svetu. To odprtje  je evangelj
ski odgovor na razvoj sveta s pre
t res l j iv imi  i zkušn jami  XX. s to 
letja."

V govoru Evropi (leta 1995) Ja
nez Pavel II. pravi: "Leto 2000 je 
važna orientacijska točka ne samo 
za krščanstvo in za Cerkev. Važna 
je za Evropo, zlasti v sedanji dobi. 
Po padcu to ta lita rn ih  s is tem ov 
Evropa dejansko skuša vedno bolj 
postati Dom ovina dom ovin."

Iz govora Severni Am eriki (leta 
1992): "Cerkev - pred vrati tretjega 
krščanskega tisočletja in v dobi pa
dca številnih ovir in ideoloških pre
grad - smatra za svojo neizogibno 
dolžnost, da še bolj duhovno združi 
vsa ljudstva te velike celine ter da 
po svojem  verskem  poslanstvu 
spodbuja duha solidarnosti med nji
mi za rešitev dramatičnega položaja 
širokih delov prebivalstva, ki težijo 
k zakonitemu integralnemu napre
dku ter k pravičnim in dostojan
stvenim življenjskim  pogojem."

Prav tako iz leta 1992 je govor 
Latinski Ameriki. "Latinska Amerika 
- kontinent upanja - mora pogum 
no in o d lo čno  v s to p iti v tre tje  
krščansko tisočletje  te r š iriti luč 
vere, katero je prejela pred petim i 
stoletji. Bodočnost se predstavlja 
brez dvoma kot velik izziv za u- 
stvarjalno sposobnost in za voljo 
medsebojnega razumevanja med 
ljudstvi, ki tvorijo veliko družino La
tinske Amerike. Združena v krščan
skih koreninah ko t zgodovinski 
osnovi naj dajo novo življenjsko silo 
m oraln im  vrednotam za socialno 
skladnost, solidarnost in napredek."

Poslanica A frik i iz leta 1994: 
"Verniki v A frik i so ob tretjem  t i
sočletju pred velik im  izzivom. Kli
cani so k novemu zagonu evan-
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gelizacije in k p lem enitim  napo
rom za človeški napredek v slogi 
in miru. Afrika, sprejmi Odrešeni
ka ter mu dovoli hoditi po poteh 
kulture iz življenja tvo jih  staro
davnih ljudstev!"

V poslanici Aziji (iz leta 1995) 
Janez Pavel II. govori o težkem 
misijonskem delu na novih podro
čjih obširne "človeške geografije" 
v Aziji. 'O d iti je  treba-pravi papež
- v velike mestne predele, ki so 
polni revežev, priseljencev, zapu
ščenih družin, beguncev ter m la
dincev pod pritiskom  modernih 
komunikacijskih sredstev. M is ijo 
narjem je v pom oč spoštovanja 
vredna tradicija Azije: molk, raz
mišljanje, molitev, samoodpoved, 
askeza."

Govorjaneza Pavla II. Združe
nim narodom dne 5. oktobra 1995: 
"Ob začetku mojega papeževanja, 
prib ližno pred 17 leti, sem zapi
sal, da je  zelo težko napovedati, 
kakšne znake bo leto 2000 zapu
stilo na obrazu človeške zgodovi
ne in kaj bo prineslo vsakemu na
rodu, državi ali kontinentu. Tudi 
dandanes ni nič lažje napovedo
vati. Vendar vem, da je vaše vda
no delo tu pri Združenih narodih 
obetajoče znamenje dejstva, da bo 
novo tisočletje prineslo nov raz
cvet pristnega človečanstva v od 
prtju, sočutju in solidarnosti med 
narodi."

In še papežev proglas z dne 
12. decembra 1996: "Ob bližanju 
konca XX. stoletja in ob začetku 
novega tisočletja mora človeštvo 
kljubovati številnim  velik im  izzi
vom. Na obzorju se pojavlja z vso 
resnostjo težka in zamotana na
loga za pravšnjo in pravično razde
litev svetovnih v irov med tistim  
delom človeške družine, ki je  že 
dosegel prim erno življenjsko ra
ven, ter tis tim  in obsežnejšim de
lom, ki se še vedno - ob ogrom 
nih ovirah - bori za človeka do
stojen obstoj."

"Bodočnost človeštva - opo
zarja Karol W ojtyla, bivši delavec
- zavisi od izida tega orjaškega 
izziva."


